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P
očetak oktobra za većinu kompanija znači pripremu planova i budžeta za sledeću godinu. 
Ništa drugačije nije ni u ovoj „drugoj godini korone“, samo što je sve više inputa i sve više 
izazova na koje menadžeri moraju računati prilikom kreiranja svojih biznis planova. Jer, 
cene nafte ponovo obaraju višegodišnje rekorde, Evropa je zabrinuta zbog nestašice gasa, 
hiljade milijardi dolara odštampanih tokom korona krize u SAD dolaze na naplatu kroz 
inflaciju koja brine čitav svet, a sve to se dešava u trenutku kada su svi pogledi upereni u 

Nemačku koja planira kako dalje posle 16 godina vladavine Angele Merkel.

Srpski privrednici relativno optimistično planiraju 2022. godinu, iako su svesni da mnogo toga zavisi 
od daljeg toka pandemije, dok država najavljuje novo povećanje plata u javnom sektoru, rast penzija i 
dodatnu pomoć građanima zbog posledica korona krize. Mala i srednja preduzeća, koja su poslednjih 
godina u zapećku i van radara kreatora ekonomske politike, moraće da budu još inovativnija kako bi 
prevazišla krizu i načinila korak dalje u svom radu i razvoju.

Uprkos pandemiji, najuspešnije srpske kompanije imale su dobru poslovnu 2020. godinu. Ispostavi-
lo se da su čak i osiguravajuće kuće imale rast premije, a jedino se u turističkom sektoru praktično svi 
slažu da je korona udar od koga će se oporavljati bar još nekoliko narednih godina.

Poslednji kvartal tekuće godine mogao bi da bude priprema za neku novu, lepšu i uspešniju 2022. 
godinu u kojoj ćemo polako ispratiti pandemiju, iako ćemo njene posledice sigurno i dalje osećati u 
svim segmentima, kako privreda, tako i građani.

Poslovni portal Biznis.rs počeo je da radi baš pred izbijanje pandemije, ali se nismo predavali i to-
kom proteklih godinu i po dana postali smo mesto „broj jedan“ za sve one kojima su potrebne jasne, 
precizne i pravovremene poslovne informacije. Zato smo odlučili da vam ponudimo novosti iz sveta 
biznisa i u formi časopisa, jednom mesečno, takođe uz renomirane sagovornike, kvalitetne analize i 
zanimljive kolumne naših saradnika.

Verujemo da će naše štampano izdanje zauzeti mesto u vašoj biblioteci baš kao što svakodnevno 
posećujete naš sajt i informišete se o najnovijim ekonomskim dešavanjima.
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KOMPANIJA BROSE ULAŽE 120 
MILIONA EVRA DO 2022. GODINE

Možemo očekivati još više investicija 
nemačkih kompanija širom Srbije, iz-
javio je Jerg 	eskens ǹJЧrg 	eeskensǺ, 
savetnik predsednika Srbije za privredu. 
�n je posle posete Aleksandra Vučića 
novoj fabrici kompanije Brose u Panče-
vu ocenio da je velika stvar to što raste 
kvantitet i kvalitet nemačkih investicija 
u Srbiji.

Ǳ �abrika Brose je primer šta sve mo-
žemo da imamo ovde, jer to je dugoroč-
na investicija visoke tehnologije i ƫ0 od-
sto zaposlenih su inženjeri ǲ istakao je 
	eskens.

Dodao je da se više ne podižu klasični 
pogoni u kojima rade obični radnici, već 
inženjerski kadar.

Ǳ �o znači da su tu velike plate, ali još 
važnije je da su to projekti. Naši inženjeri 
i apsolventi fakukteta imaju mogućnost 
da u Srbiji rade na projektima za buduć-
nost. I to je trend. Sve više nemačkih 
Ɵrmi će dolaziti u Srbiju, uglavnom zbog 
razvojnih centara i proizvodnje poveza-
ne direktno sa tim razvojnim centrima. 
Znači, inženjeri koji rade na budućnosti 
autoǱindustrije i elektrotehnike ǲ rekao 
je 	eskens.

Naveo je da je dolazak nemačkih ko-
mapanija u našu zemlju trend zasnovan 
na rezultatima koje nemačke Ɵrme ovde 
imaju.

Ǳ �čekujemo još mnogo nemačkih in-
vesticija, velikih i malih, od Surdulice 
do Sombora i od Priboja do Negotina. Ja 
mislim da već sutra možemo očekivati 
neke nove vesti o još jednoj nemačkoj 
Ɵrmi i taj trend će se nastaviti ǲ rekao 
je 	eskens.

�n je ocenio da nemačke biznismene 
ovde privlače dobra lokacija, ljudi i in-
frastruktura.

Ǳ �ealno je dobra lokacija, jer smo u 
Evropi. ogistika je jedan od razloga, 
drugi je baza kreativnih ljudi i moguć-

nosti srpskih radnika. �vi inženjeri su 
ponos i pokretački motor ove fabrike i 
treća stvar je podrška koju svi investitori 
u Srbiji dobijaju od vlade, lokalnih sa-
mouprava i fenomenalna infrastruktura 
ǲ naglasio je 	eskens.

�sim toga, savetnik predsednika Srbi-
je je naveo i raspoloženje Srba da rade 
na važnim projektima.

Ǳ Mi Nemci primećujemo da ovde u 
Srbiji ima neke pozitivne energije što 
se tiče investicija. Svi ovi ljudi, njih Ʃƫ0, 
ima energiju i želju da rade i ponosni su 
ako mogu da budu deo nečeg velikog Ǳ 
smatra 	eskens.

Dodao je da je primećen trend da 
evropske kompanije polako sele svoje 
biznise iz Azije nazad u Evropu.

Ǳ �orona kriza je ubrzala procese koje 
smo ranije primetili, da se dosta evrop-
skih Ɵrmi koje su radile u Aziji polako 
vraćaju u Evropu. �ovidǱ1Ư je samo bio 
katalizator da se taj proces ubrza, ali 
troškovi transporta rastu i treba mno-
go vremena za transport između Azije i 
Evrope, tako da se uvidelo da Evropa ima 
velike prednosti nad Azijom, a sa �om-
panijom Brose je ugovor za ovu fabriku 
potpisan pre korone ǲ rekao je 	eskens.

Brose je od marta 2020. do jula ove 
godine izgradio proizvodnu halu i istra-
živačkoǱrazvojni centar površine 60.000 
kvadratnih metara u kome Ʃƫ0 zaposlenih 
proizvodi elektromotore za automobilske 
hladnjake i elektroniku za autoindustriju.

Planirano je da do početka 2022. godi-
ne u završetak prve faze investicije bude 
uloženo ukupno 120 miliona evra i da 
počne proizvodnja hidrauličnih pumpi. 
Brose namerava da investicioni ciklus 
u Pančevu završi do 202ƫ. godine, kada 
će imati ukupno 1.100 radnika i godišnji 
promet od ƪƪ0 miliona evra.

SNAŽAN RAST SRPSKOG IZVOZA U 
SLOVENIJU

Srpska privreda beleži snažan rast 
izvoza u Sloveniju i prema najnovijim 
podacima Statističkog zavoda Slovenije 
u sedam meseci ove godine naše kom-
panije su povećale izvoz za Ʃƭ odsto u 
odnosu na isti period 2020. godine, od-
nosno sa Ʃ2ƪ na ƪƪƫ miliona evra.

Spoljnotrgovinska razmena Slovenije 
i Srbije, uprkos pandemiji, u 2020. godi-
ni ostala je na sličnom nivou kao 201Ư. 
godine i iznosi više od milijardu evra, 

saopštilo je predstavništvo Privredne 
komore Srbije u Sloveniji.

Ǳ Najbolja saradnja između dve zemlje 
zabeležena je u poljoprivrednoǱpre-
hrambenoj i farmaceutskoj industriji. 
�dnedavno sve je bolja saradnja i u dru-
gim industrijama, pa tako na primer, 
srpske I� Ɵrme sa svojim ćerkama Ɵr-
mama iz Slovenije veoma dobro posluju 
na najzahtevnijim tržištima Ǳ kaže pred-
stavnik P�S u jubljani Nikola Papak.

Napomenuo je da je prehrambena in-
dustrija i dalje veliki izvozni potencijal 
Srbije i za to tržište. U Sloveniji je, prema 
njegovim rečima, registrovano više od 
2.000 kompanija u većinskom vlasništvu 
pravnih ili Ɵzičkih lica iz Srbije.

Ǳ Prošle godine je sa Slovenijom trgo-
valo više od ƪ.ƪ00 srpskih kompanija, a 
povećava se i broj manjih kompanija iz 
Srbije koje svoju priliku traže na slove-
načkom tržištu. Ukupna vrednost srp-
skih investicija u Sloveniji dostigla je 
pola milijarde evra ǲ kaže predstavnik 
P�S.

Slovenija je jedan od najznačajnijih 
ekonomskih partnera Srbije i jedan od 
najvećih investitora u našoj zemlji, sa 
uloženih više od milijardu evra, navede-
no je u saopštenju P�S.

NESTAŠICA ČIPOVA NEĆE UTICATI NA 
KRAGUJEVAČKI FIAT

Veliki broj automobila poznatih svet-
skih proizvođača ostao je “zarobljenǪ u 
procesu proizvodnje zbog nedostatka či-
pova koji se proizvode na Dalekom isto-
ku. �okom pandemije skočila je tražnja 
za njima za proizvodnju bele tehnike, 
laptopova, mobilnih telefona, a taj feno-
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men trenutno ne utiče na proizvodnju u 
kragujevačkoj kompaniji �iat.

�ako tvrdi predsednik Samostalnih 
sindikata metalaca Srbije Zoran Marko-
vić, do zastoja u proizvodnji je došlo ne 
samo u kompanijama kao što su �eneral 
Motors, �ord, �o4ota, već se sa ovim pro-
blemom suočavaju skoro svi svetski pro-
izvođači automobila, prenosi �anjug.

Marković ističe da veliki broj multina-
cionalnih kompanija traži dodatne dane 
plaćenog odsustva za svoje radnike zbog 
zastoja u proizvodnji, navodeći da nisu 
sigurni da će doći do adekvatnog rešenja 
za taj problem čak ni sledeće godine, a 
da u velikoj meri zavisi od prestanka ko-
rone. �vakva situacija, uz druge pojave 
na tržištu kao što su skok cena hrane i 
energenata, dodaje, mogla bi da dovede 
do smanjenja potražnje i proizvodnje 
automobila u Srbiji i regionu.

Na pitanje da li se ovaj svetski feno-
men odrazio i na proizvodnju u kraguje-
vačkoj fabrici automobila �iat, Marković 
kaže da je već neko vreme proizvodnja u 
toj fabrici smanjena, što zbog pandemi-
je, što zbog smanjene tražnje za mode-
lom �iat ƫ00.

Marković navodi da je jedino rešenje 
za �iat u �ragujevcu početak proizvod-
nje novog modela o kojem se dugo priča, 
te je izrazio nadu da će se to dogoditi u 
skorije vreme. Dodao je da bi to značilo 
prosperitet za tu fabriku u narednih pet 
godina, jer se novi model u tom periodu 
uvek dobro prodaje.

Ekonomista jubodrag Savić ocenjuje 
da proizvođači automobila trenutno pla-
ćaju cenu prethodnog uspeha, odnosno 
procesa globalizacije, koji se dešavao u 
poslednjih nekoliko godina. �n u izjavi 
za �anjug objašnjava da su proizvođači 
automobila pre nekoliko decenija vukli 
logične ekonomske poteze, odnosno 
proizvodili delove tamo gde je bilo naj-
jeftinije, a to je Daleki istok, dok su po-
jedini i plasirali najveći deo automobila 
upravo u toj regiji.

Međutim, došlo je do toga da se pove-
ćala tražnja za tehnikom ǲ mobilnim te-
lefonima, laptopovima i drugim uređaji-
ma, te se tako i tražnja čipova povećala.

Savić navodi da problema nije bilo 
dokle god su se čipovi potrebni za pro-
izvodnju automobila mogli nabaviti na 
Dalekom istoku. �ada je počela pande-
mija i kada su pokidani globalni lanci 
snabdevanja, granice većine zemalja 

zatvorene, brodski i avioǱprevoz prestao 
sa radom ili radio otežano, troškovi pro-
izvodnje su se povećali, te su se sve one, 
pre svega, Nemačka koja proizvodi polo-
vinu automobila u Evropi, našle su se u 
velikom problemu.

Zbog nedostatka čipova veliki broj au-
tomobila ostao je na placevima nesklo-
pljen i to je, ističe Savić, u ovom trenut-
ku za automobilsku industriju Evrope 
nerešiv problem, jer nije moguće „preko 
noći“ napraviti fabriku koja će da nadok-
nadi te čipove.

Savić smatra da ova kriza u automobil-
skoj industriji neće uticati na proizvod-
nju u �iatu, pošto kragujevačka fabrika 
automobila ima druge probleme.

Jedan od glavnih problema je proi-
zvodnja. U najbolje vreme, pre nekoliko 
godina, izvoz �iata je bio 1,ƫ milijardi 
evra, a proizvodnja je bila oko 1ƪƫ.000 
i 1ƫƫ.000 automobila godišnje. �ako na-
vodi Savić, vrlo je teško doći do relevat-
nih podataka o proizvodnji u �ijatu, ali 
je naišao na podatke da je proizvodnja 
spala na 10.000 do 20.000 vozila.

�n dodaje da je to simbolična proi-
zvodnja i da radnici u �ragujevcu više 
idu na prinudni odmor, nego što rade. 
Pored toga, Savić kaže da �iat nema kup-
ce za taj model automobila, koji je već 
zastareo i da je za fabriku u �ragujevcu 
jedino rešenje novi model o kojem se go-
dinama priča.

BEZ NESTAŠICA STRUJE I GASA U 
ZEMLJAMA EVROPSKE UNIJE

Zbog drastičnog poskupljenja ener-
genata Evropska unija usvojila je krizni 
plan za zemlje članice kako bi ublažila 
udar na stanovništvo i privredu.

Ǳ �adi se o jednokratnim vanrednim 
merama koje bi trebale da posluže tome 
da se što lakše prebrodi ova zima, za koju 
mnogi analitičari kažu da bi mogla biti 
teška. Sredstva su namenjena ranjivim 
grupama i siromašnim domaćinstvima, 

kojih je više od sedam odsto u EU. U 
ovom trenutku Ʃ1 milion domaćinstava 
u EU ne može ili može vrlo teško da pla-
ti račune za gas i struju. U predlogu je 
zapravo to neka vrsta podsetnika drža-
vama da bi računi mogli biti puno niži, 
ako bi države smanjile ili ukinule poreze 
ili ako bi smanjile cene transporta ener-
genata. Predlažu se propisi da se niko ne 
sme isključiti iz energetskih mreža, pre-
dlaže se prolongiranje plaćanja računa, 
izdavanje novčanih vaučera za pomoć 
građanima za plaćanje energetskih ra-
čuna. Države za to mogu koristiti pri-
hode koje su ostvarile prodajom emisije 
��2. EU je od prodaje samo u ovoj go-
dini zaradila 10,Ʈ milijardi evra ǲ ističe 
dopisnica 	�� iz Brisela Jasna Paro.

°to se tiče zajedničke nabavke gasa, o 
tome će se tek razgovarati krajem mese-
ca, ali teško će se doći do dogovora jer 
države već imaju na snazi postojeće vi-
šegodišnje ugovore.

Ǳ Ne treba zaboraviti da je cilj EU da u 
Evropi do 20ƫ0. godine ne bude ni gasa 
ni fosilnih goriva, i to znaju i dobavljači 
i proizvođači koji vide da je sada prilika 
da se zaradi dok je Evropa ranjiva ǲ do-
daje Paro.

�va energetska kriza dolazi u mnogo 
oblika ǲ od mogućih nestašica, pa sve do 
dizanja cena energenata u nebo. Izlazak 
iz pandemije pokazuje svoje dobre, ali i 
loše strane medalje.

Ǳ �d trenutka kada se svet počeo opo-
ravljati od pandemije, pojavila se glo-
balna glad za energentima i njihovo po-
skupljenje. Vidljivo je to i u Evropi i zato 
nudimo odgovore na moguće probleme. 
�ao prvo, naš je prioritet zaštita svih ko-
risnika, pogotovo onih najosetljivijih. 
�ao drugo, mi moramo svoj energetski 
sistem bolje prilagoditi kako bi bio ot-
poran na sve buduće problem ǲ ističe 
evropska komesarka za energiju �adri 
Simson.

Evropa je veliki potrošač, ali gotovo 
nikakav proizvođač energenata, barem 
onih fosilnih. A od njih itekako zavisi, 
stiže zima, gas je osnovni energent, a 
ponajviše dolazi iz �usije, kojoj Brisel i 
dalje uvodi nove sankcije. A Moskva je 
svesna svoje snage ǲ one energetske.

Ǳ �ada je reč o gasnom tržištu, pogo-
tovo u Evropi, ono je i dalje nestabilno i 
potpuno zavisi od proizvođača. �ni stva-
raju pravila igre ǲ poručio je ruski pred-
sednik Vladimir Putin.
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A upravo takve igre Unija želi izbeći 
u budućnosti. Jer one dovode do rasta 
cena i manipulacije s isporukama.

Ǳ Evropska unija ima nultu toleranci-
ju na bilo kakve tržišne manipulacije ili 
špekulacije. Imamo tela koja će odmah 
istražiti i kazniti bilo kakve pokušaje 
uticaja na neopravdano povećanje cena 
energenata Ǳ ističe Simson.

�omesarka isto tako najavljuje evrop-
sku odlučnost da se gas ubuduće na-
bavlja na drugim tržištima. Oini se da 
razgovori s Norveškom, šestim proizvo-
đačem gasa na svetu, idu u pravom sme-
ru. I o ceni i o količini koja je potrebna. 
Ali i tu postoji problem, EU u ovom tre-
nutku ima skladišne kapacitete za jedva 
20 odsto svoje godišnje potrošnje gasa. 
U takvim uslovima teško je pregovarati 
o ceni jer ona oscilira tokom zime.

Ǳ �no što je najbitnije, ne očekuje se 
nestašica gasa odnosno struje ove zime 
Ǳ tvrdi evropska poverenica za energiju.

OTKUPLJENE TROGODIŠNJE DRŽAVNE 
OBVEZNICE ZA 7,18 MILIJARDI DINARA

�epublika Srbija je na aukciji otkupila 
trogodišnje dinarske državne obvezni-
ce u vrednosti od ƭ,1Ʈ milijardi dinara, 
objavila je Uprava za javni dug. Na auk-
ciji obveznica sa kuponskom stopom 
od Ʃ,ƭƫ odsto, koje dospevaju 1ƭ. janu-
ara 2022. godine, otkupljeno je ukupno 
ƭ1Ʈ.1Ư2 državnih obveznica.

Planirani obim otkupa obveznica od 
strane �epublike Srbije iznosio je 10 mi-
lijardi dinara, dok je obim dostavljenih 
ponuda na održanoj aukciji iznosio ƭ,1Ʈ 
milijardi ǹƭ.1Ʈ1.Ư20.000Ǻ dinara.

Državne obveznice otkupljene su po 
izvršnoj stopi prinosa od 0,Ư0 , odnosno 
po ceni od 10.Ʃƫ0,6Ʈ dinara po komadu. 
Ukupna tržišna vrednost otkupljenih dr-
žavnih obveznica je ƭ,ƪƩ milijarde dina-
ra, navodi se.

�akođe, ponovo je otvorena emisija 
petogodišnjih državnih obveznica �epu-
blike Srbije, sa dospećem Ʃ0. jula 202ƫ. 

godine, koja je prvi put emitovana 2Ʈ. 
januara 2020. godine. �bim aukcije iz-
nosio je ƪƭ,ƪ6 milijardi dinara sa kupon-
skom stopom od Ʃ odsto.

Ukupan obim tražnje za njih iznosio 
je Ʃ,Ʈƫ milijardi dinara. �ealizovano je 
ƩƮƫ.0ƫ6 državnih obveznica, nominalne 
vrednosti Ʃ.Ʈƫ0.ƫ60.000 dinara. Državne 
obveznice su prodate po stopi prinosa 
od 2,10 odsto na godišnjem nivou, a na 
naplatu dospevaju Ʃ0. jula 202ƫ. godine.

Isplata kupona u iznosu od tri odsto 
vršiće se polugodišnje i to svakog Ʃ0. ja-
nuara i Ʃ0. jula do datuma dospeća.

SAD I EU BLIZU DOGOVORA OKO 
UVOZNIH TARIFA NA ČELIK

Sjedinjene Američke Države se nadaju 
rešenju trgovinskog spora sa Evropskom 
unijom oko uvoznih carina na čelik i alu-
minijum do kraja oktobra, izveštava �e-
uters, pozivajući se na dobro obaveštene 
izvore upućene u pregovore.

Američka trgovinska predstavnica 
�etrin �ai ǹ�atherine �aiǺ sastala se sa 
visokim predstavnikom EU za trgovinu 
Valdisom Dombrovskisom, koji je pro-
šlog meseca rekao ekspertima u Vašing-
tonu da je „umereno optimističan“ da će 
sporazum biti postignut.

Ǳ Nadamo se da ćemo postići spora-
zum do kraja meseca ǲ izjavio je za �eu-
ters izvor koji je govorio pod uslovom da 
ostane anoniman.

Pregovarači �ancelarije američkog 
trgovinskog predstavnika ǹUS��Ǻ i EU 
odbili su komentar o razgovorima, a u 
Ministarstvu trgovine SAD, koje sprovo-
di „�dluku 2Ʃ2“ o tarifama od 2ƫ odsto 
na čelik i od 10 odsto na aluminijum, 
nisu odmah odgovorili na zahtev za ko-
mentarom.

Iz US�� je saopšteno da su �ai i 
Dombrovskis razgovarali o „aktuelnim 
naporima za rešavanje globalnih pre-
komernih kapaciteta u sektoru čelika i 
aluminijuma i zajedničkim izazovima 
koje predstavljaju netržišne ekonomije“. 
�ni su se dogovorili u maju o šestome-
sečnom primirju u sporu oko tarifa na 
čelik i aluminijum kako bi pregovarali o 
mogućoj nagodbi. Primirje ističe krajem 
novembra.

Dve strane su u junu postigle spora-
zum, kojim je prekinuta njihova sedam-
naestogodišnja bitka povodom subven-
cionisanja avioǱkompanija, uz slične 

argumente ǲ da veću pretnju s kojom se 
suočavaju Evropa i SAD predstavljaju na-
stojanja �ine da razvije sopstvenu indu-
striju proizvodnje komercijalnih aviona.

U sporu oko uzvoznih carina za meta-
le, američki i evropski zvaničnici su se 
saglasili da „kineska hiperprodukcija 
slabi globalne cene“.

�arine na uvoz čelika i aluminijuma u 
SAD uveo je bivši američki predsednik 
Donald �ramp ǹDonald �rumpǺ, uklju-
čujući i uvoz iz EU, prema trgovinskom 
zakonu iz doba 	ladnog rata, pozivajući 
se pri tome na pretnje nacionaloj be-
zbednosti.

Izvor iz industrije čelika rekao je da se 
�ai i EU približavaju verovatnom spora-
zumu kojim će tarife iz �dluke 2Ʃ2 biti 
zamenjene aranžmanom o kvoti ǹ���Ǻ 
o bescarinskom uvozu određene količi-
ne čelika iz EU, dok bi se tarife prime-
nile na količinu koja premašuje kvotu. 
Dombrovskis je rekao da je otvoren za 
sporazum o kvotama, sličan onom koje 
�anada i Meksiko imaju sa SAD, i da je 
potrebno da on bude postignut do počet-
ka novembra.

Drugi zvaničnici iz EU rekli su britan-
skoj agenciji da dogovor uveliko zavisi 
od toga kolika će biti kvota za bescarin-
ski izvoz evropskog čelika u SAD.

Pregovarači EU traže da ta kvota bude 
utvrđena na nivou na kojem je bila pre 
uvođenja �dluke 2Ʃ2 201Ʈ. godine, dok 
američka strana želi da se kao osnov za 
određivanje kvote koristi manja količi-
na, koja je razrezana nakon uvođenja 
tarifa.

KONGRES SAD PODIGAO GRANICU 
ZADUŽIVANJA

Predstavnički dom američkog �on-
gresa, u kojem većinu ima Demokratska 
stranka, usvojio je zakonski predlog koji 
je prethodno bio usvojen u Senatu, ko-
jim se granica do koje federalna vlada 
može da se zadužuje privremeno podiže 
na 2Ʈ,Ư hiljada milijardi dolara do počet-
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ka decembra.
Demokrate, koje imaju tesnu većinu 

u donjem domu �ongresa, odobrile su 
povećanje granice zaduživanja za ƪƮ0 
milijardi dolara sa 21Ư glasova „za“, dok 
je 206 članova bilo protiv.

�lasalo se po stranačkoj pripadnosti ǲ 
sve demokrate su podržale predlog, dok 
su svi republikanci bili protiv, piše Voice 
of America.

�čekuje se da predsednik Džo Bajden 
ǹJoe BidenǺ potpiše zakon ove nedelje, 
pre roka 1Ʈ. oktobra, kada je Ministar-
stvo Ɵnansija procenilo da bez kongre-
sne akcije više neće biti u mogućnosti da 
otplaćuje dugove.

Usvajanje predloga u �ongresu ublaži-
lo je, barem privremeno, strahovanja da 
će Sjedinjene Američke Države, najveća 
svetska ekonomija, prvi put doći u situa-
ciju da ne mogu da otplaćuju dug. Olano-

vi �ongresa će se, međutim, za samo ne-
koliko nedelja suočiti sa novim rokom za 
podizanje limita za dug. U to vreme is-
tiče i privremeni budžet za Ɵnansiranje 
vladinih agencija, pa će �ongres morati 
da spreči i njihovo delimično zatvaranje.

Senat je nedelju dana ranije glasao za 
podizanje gornje granice duga, dok re-
publikanci pokušavaju da tu meru pove-
žu sa planovima predsednika Bajdena za 
usvajanje dva zakonska predloga vredna 

više hiljada milijardi dolara za ulaganje 
u infrastrukturu i socijalne usluge.ž

Za predlog zakona o podizanju grani-
ce zaduživanja je uz demokrate glasalo 
11 republikanskih senatora, ali je lider 
republikanske manjine Mič Mekonel 
ǹMitch Mc�onnellǺ rekao da neće podr-
žati novo povećanje limita u decembru.

Za vreme �rampove administraci-
je granica zaduživanja podizana je tri 
puta uz podršku demokrata, uprkos 
tome što su se oni protivili republikan-
skom predlogu zakona o smanjenju 
poreza i pojedinim budžetskim mera-
ma bivšeg predsednika, uključujući 
finansiranje izgradnje zida na grani-
ci sa Meksikom. �riza zaduživanja se 
poslednji put dogodila 2011. godine za 
vreme mandata predsednika koji je ta-
kođe iz redova Demokratske stranke ǲ 
Baraka �bame.

99 NAJUSPEŠNIJIH KOMPANIJA

Biznis.rs već od drugog, novembarskog broja, počinje sa posebnim edicijama u kojima će predstavljati liste najuspe-
šnijih kompanija u različitim sektorima. �renućemo sa najuspešnijim kompanijama u Srbiji, a nastavljamo sa najuspe-
šnijima u ženskom preduzetništvu, I� industriji, Ɵnansijskom sektoru...

Analiziraćemo i klasiƟkovati dostupne podatke o poslovanju, kako bismo napravili rangǱliste preduzeća koja zaslužuju 
pažnju šire javnosti i dodelili im zaslužena priznanja.

Svakog meseca predstavljaćemo vam najuspešnije u svojoj branši, uz priče o njihovom poslovanju, od ideje preko osni-
vanja, razvoja i uspona do trenutnih pozicija. Ugledni ekonomski eksperti i analitičari davaće svoje ocene i mišljenja o naj-
boljima, uz prognoze o pravcima u kojima bi dalje mogle da se kreću kompanije, ali i čitavi sektori koje budemo analizirali.

Na ovaj način Biznis.rs želi da doprinese i unapređenju poslovnog ambijenta u Srbiji, predstavljanjem primera dobre 
prakse i najuspešnijih privrednika koji mogu da posluže kao model svima koji su već u poslu ili tek nameravaju da po-
krenu svoj biznis.
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5. oktobar
poreski obveznici koji imaju ugovore o izvođenju 
estradnog programa zabavne i narodne muzike i 
drugih zabavnih programa, u obavezi su da do petog 
dana u mesecu dostave obaveštenja o zaključenim 
ugovorima po osnovu estradnih programa u 
prethodnom mesecu. Obaveštenje se dostavlja na 
obrascu OZU.

5. oktobar
poslodavci du dužni da do istog datuma Poreskoj 
upravi podnesu izveštaje o izvršenju obaveze 
zapošljavanja osoba sa invaliditetom za prethodni 
mesec i uplate sredstava. Izveštaj se dostavlja na 
obrascu IOSI.

11. oktobar
rok za podnošenje poreske prijave i plaćanje poreza 
na premije neživotnih osiguranja za prethodni 
mesec. Poreska prijava nameta na premije neživotnih 
osiguranja podnosi se na obrascu PPǱPPN�.

11. oktobar
poslednji rok za podnošenje poreske prijave i plaćanje 
poreza na premije neživotnih osiguranja za prethodni 
mesec, kao i za podnošenje poreske prijave i plaćanje 
PDV za prethodni mesec od strane poreskog dužnika 
iz člana 10. Zakona o PDV.

15. oktobar
poreska prijava, kao i plaćanje doprinosa za obavezno 
socijalno osiguranje za osnivače, odnosno članove 
privrednog društva za prethodni mesec podnosi se na 
obrascu PP �DǱ�.

15. oktobar
plaćanje akontacije poreza na prihode od samostalne 
delatnosti za prethodni mesec.

02 PORESKI KALENDAR

Poreske obaveze u oktobru
PRED POČETAK SVAKOG MESECA PORESKA UPRAVA OBJAVLJUJE KALENDAR SA SPISKOM 
OBAVEZA I ROKOVIMA ZA IZMIRIVANJE ISTIH. OVO SU OBAVEZE KOJE DOSPEVAJU NA 
NAPLATU U OKTOBRU:
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15. oktobar
svoje poreske obaveze do sredine meseca treba 
da namire i sveštenici i verski službenici, domaći 
državljani zaposleni u inostranstvu, kao i inostrani 
penzioneri.

15. oktobar
potrebnu dokumentaciju i novac neophodno je da 
pripreme obveznici za sledeće obavezeǜ

• Plaćanje akontacije doprinosa na prihode od 
samostalne delatnosti za prethodni mesec

• Podnošenje poreske prijave i plaćanje PDV za 
prethodni mesec. Prijava se podnosi na �brascu 
PP PDV ǲ Poreska prijava za porez na dodatu 
vrednost

• Podnošenje �brasca PID PDV 1 za septembar 
mesec ako je u septembru mesecu ispunjen jedan 
od kriterijuma za sticanje statusa obveznika PDV 
koji pretežno vrši promet dobara u inostranstvo

• Podnošenje poreske prijave i plaćanje PDV za 
treće tromesečje 2021. godine. Prijava se podnosi 

na �brascu PP PDV ǲ Poreska prijava za porez na 
dodatu vrednost

• Podnošenje �brasca PID PDV 1 za treće 
tromesečje ako je obveznik u trećem tromesečju 
ispunio jedan od kriterijuma za sticanje statusa 
obveznika PDV koji pretežno vrši promet dobara 
u inostranstvo

• Plaćanje akontacije poreza na dobit pravnih lica 
za prethodni mesec

• Plaćanje obračunate akcize za period od 16. do 
kraja prethodnog meseca

• Podnošenje poreske prijave za obračun akcize za 
prethodni mesec, na �brascu PP �A

• Podnošenje prijave o obračunu akcize na 
električnu energiju za krajnju potrošnju za 
prethodni mesec na �brascu PP �AE i plaćanje 
akcize

29. oktobar
plaćanje obračunatih akciza za period od 1. do 1ƫ. 
dana u mesecu.

OKTOBAR 2021 // 15
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SRPSKI PRIVREDNICI SA OPTIMIZMOM PRAVE POSLOVNE PLANOVE ZA 2022. GODINU

Potpuni oporavak privrede 
tek za pet godina
ČELNI LJUDI DOMAĆIH KOMPANIJA SMATRAJU DA ĆE SLEDEĆA GODINA ZA POSLOVANJE BITI TEŠKA, ALI LAKŠA OD 2021. 
OČEKUJU I VELIKE KOREKCIJE U SVETSKIM KRETANJIMA. MUKE SA CENAMA, KADROVIMA I LOGISTIKOM NADOMESTIĆE 
AUTOMATIZACIJOM
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Sledeću godinu svet iščekuje kao 
onu koja će konačno da stavi tač-
ku na koronu i njene posledice. 

Privreda vapi za novim vetrom u leđa, 
jer već posustaje pod teretom neizve-
snosti. Ugledni srpski privrednici 2022. 
godinu dočekuju kao optimisti, ali ne 
izostaje zabrinutost zbog skoka cena si-
rovina koje utiču na njihovo poslovanje, 
problema sa logistikom, nedostatkom 
radne snage...

°irom sveta poskupelo je gotovo sve 
ǲ od materijala do potrošačkih proizvo-
da.. ogistika u tome igra veliku ulogu, 
a cena transporta je skočila sa serijom 
drugih poskupljenja. Poremećeno je i tr-
žište kadrova, a dosadašnji ključni igrači 
stavljeni su na neku vrstu testa kada je 
reč o svetskoj trgovinskoj razmeni, opci-
jama uvoza i transporta robe. �e trzavi-
ce, pričaju naši sagovornici, za pojedine 
su i veći udar na kompanije nego što je 
bio �ovidǱ1Ư. 

�bećavaju, ipak, da će svoje biznis 
planove usmeriti ka optimizaciji i očuva-
nju radnih mesta.

�ktobar je mesec kada se prave budže-
ti za narednu godinu, a sa našim sago-
vornicima iz različitih industrija razgo-
varali smo o tome kako se pripremaju i 

šta o mogućnostima u 2022. godini misle 
oni koji stvaraju dohodak sebi i državi. 

�ni su govorili i o tome sa koliko su 
ožiljaka izašli iz prethodnog perioda, 
kao i da li se nadaju oporavku u bliskoj 
budućnosti. Pitali smo privrednike i da 
li očekuju novu podršku države koja bi 
im olakšala poslovanje, ali i kakve će 
biti prilike na svetskom tržištu, odnosno 

ZORAN DRAKULIĆ, POINT 
GRUPA: „PLANIRAMO VELIKU 
INVESTICIJU U ZELENU 
ENERGIJU“
Point grupa planira veliku investici-
ju u 7elenu energiju. �oran �rakulić 
kaže da ga muči to što cena pojedi-
ni% ključni% proi7voda u nabavci ne 
prestaje da raste.
- ñelimo da investiramo u solarne 
panele proi7vedene u fabrici u �o-
ljevcu. Plan je postavljanje solarne 
elektrane od oko 1,щ M�. �rugo, 
struja 7a industruju će da poskupi, 
a to će da se odra7i na sve druge 
proi7vode. �a ne govorim o tome 
što je električna energija već duplo 
skuplja u odnosu na pre%odnu go-
dinu - navodi �rakulić.

KRAJEM GODINE 
IMAĆEMO JEDNU 
VELIKU KOREKCIJU U 
SVETSKIM KRETANJIMA. 
VERUJEM DA ĆE TO BITI 
NEâTO SLIČNO �00�. 
GODINI. DOSTA TOGA 
JE NEREALNO I NIJE 
MOGUĆE EKONOMSKI 
DA POTRAJE – ZORAN 
DRAKULIĆ
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Zoran DrakuliĖ, Point 
rupa
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koliko će posledice pandemije uticati na 
domaći poslovni ambijent.

Čeka nas još jedan potres, udar kao 2008. 
godine

Naši privrednici sumnjaju da će po-
sledice korone nestati početkom 2022, i 
očekuju oporavak tek u narednih nekoli-
ko godina. Međutim, trenutna kretanja 
na svetskom tržištu primoravaju ih i na 

određene poteze koji su neuobičajeni za 
ovdašnje prilike, ili bar za njih lično. 

�ako će pojedini morati da prave zali-
he zbog kašnjenja isporuka, dok će drugi 
pribeći nepopularnoj meri, povećanju 
cena.

Ǳ �va godina je bila turbulentna, pore-
metilo se tržište repromaterijala i cene 
su strahovito rasle. Najviše je poskupeo 
čelik. �o je uvećalo potrebu za obrtnim 
sredstvima, što je dalje prouzrokovalo i 
povećanje cena naših proizvoda, koje baš 
nije bilo moguće tako lako podići kod na-
ših kupaca Ǳ kaže za Biznis.rs osnivač i vla-
snik �aleb grupe, �adoslav Veselinović.

Predsednik Srpskog poslovnog kluba 
Privrednik i Point grupe, Zoran Draku-
lić, očekuje da će pandemija i dalje uti-
cati na tržište, jer smatra da je isto pre-
napregnuto.

Ǳ �rajem godine imaćemo, prema 

mom mišljenju, jednu veliku korekciju 
u svetskim kretanjima. Verujem da će to 
biti nešto slično 200Ʈ. godini. Dosta toga 
je nerealno i nije moguće ekonomski da 
potraje ǲ kaže Drakulić u razgovoru za 
Biznis.rs.

�n ističe da su nerealne niske kama-
te, kao i štampanje novca u ogromnim 
količinama.

Ǳ Vidite, inflacija se svuda javlja, to će 
veoma da utiče na tržište. Predviđanja 
su da će u naredne dveǱtri godine doći 
do korekcije kamata na svetskom nivou, 
što će dodatno sve da poremeti. �oliko 
će ta korekcija da bude duboka Ǳ videće-
mo Ǳ navodi on. 

Direktor kompanije Mikroelektronika 
Nebojša Matić poredi prethodnu i aktu-
elnu godinu i ukazuje na trend koji su 
mnoge industrije morale da prihvate. 

Ǳ Prošle godine je bilo jako važno da 

MILOŠ PEROVIĆ, TERMOVENT: 
„KAMATE ĆE RASTI, ALI 
OČEKUJEM LAKŠU 2022. 
GODINU“

�a kompanije poput Termoventa, 
koja je i7vo7no orijentisana, kurs 
dinara neće imati veliki uticaj. 
- �inar je poslednji% godina stabi-
lan. Kako nabavku i prodaju vršimo 
u i ka inostranstvu, više smo ve7ani 
7a kurs evra. �e očekujem velike 
promene, osim što će kamate kre-
nuti da rastu kod banaka, jer su 
trenutno jako niske. Sve u svemu, 
rekao bi% da će po ukupnim poka-
7ateljima i očekivanjima 2022. go-
dina biti lakša Ҏ kaže Miloš Perović, 
direktor ove domaće ޖrme.

AKO DRŽAVA IZAĈE SA DODATNIM PAKETIMA 
POMOĆI, TREBALO BI DA SE )OKUSIRA NA MIKRO 
I MALA PREDUZEĆA KOJIMA SU SREDSTVA 
NAJPOTREBNIJA. S DRUGE STRANE, PORESKE 
OLAKâICE ILI PORESKI KREDIT, KOJI JE RANIJE 
POSTOJAO, ZNAČIO BI KOMPANIJAMA KOJE SU 
VEĆE I GENERIâU VEĆI BROJ ZAPOSLENIH ± MILOâ 
PEROVIĆ

Miloš PeroviĖ, Termovent
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radite. Početkom 2021. važno je bilo da 
isporučujete proizvode. A sada, krajem 
godine, morate i da radite i da isporuču-
jete ǲ priča Matić za Biznis.rs. 

�ako ističe, u današnje vreme uspeh 
se ne meri po odlasku na posao i “odra-
đivanjuǪ radnih sati, već da li nastavljate 
da razvijate Ɵrmu, proširujete li proi-
zvodnju i da li je bolje organizujete. 

�n ne veruje da će tržište biti u punom 
zamahu dogodine. °taviše, misli da se do 
202ƫ. ništa drastično neće promeniti.

Ǳ Postoje i znaci koji ukazuju na to. 
AvioǱkompanije otpuštaju hiljade ljudi, 
pojedini modeli aviona kasne, drugi se 
ne isporučuju. jude koji su radili u pro-
izvodnji automobila giganti moraju da 
obuče da prave električna vozila. Zavi-
snost od �ine će se pojačati ǲ govori Ma-
tić, dodajući da je zapravo pet godina za 
svetsku ekonomiju kao jedan dan za nas 
i da je njegova prognoza optimistična.

Srpska porodična kompanija �ermo-
vent, proizvođač klimaǱkomora i „čistih 
soba“, postala je deo švajcarske grupa-
cije Arbonia baš u godini korone. Miloš 
Perović, izvršni direktor �ermoventa, 
očekuje da će 2022. godina biti izazovna 

za njihovu kompaniju, jer ih čeka velika 
tranzicija uporedo sa dešavanjima na tr-
žištu.

Ǳ Poslednje dve godine pokazale su 
da sve što smo učili i mislimo da znamo 
može da padne u vodu pred ovakvom 
pošasti. Mislim da će se posledice ko-
rone i dalje osećati. Sada, uz rast cena 
i repromaterijala, kao i sa teškoćama u 
logistici, imamo problem i pred obnovu 
materijala ǲ ocenjuje Perović u razgovo-
ru za Biznis.rs. 

Materijal je poskupeo, što utiče na 
cenu proizvoda, a s druge strane, ističe 

on, rokovi isporuke određenih kompo-
nenti ekstremno su dugi.

Ǳ Posledično, ovo je uticalo na isporu-
ku našeg proizvoda. �o nam je trenutno 
veći udarac na Ɵrmu nego sam �ovidǱ1Ư, 
koji se dogodio prošle godine Ǳ priznaje 
Perović.

Njegova Ɵrma, međutim, jedna je od 
onih koje su, i pored određenih gubita-
ka, ipak proƟtirale zbog korone, odno-
sno potreba koje je ona iznedrila. 

Ǳ Bavimo se čistim sobama, a �ovidǱ1Ư 
je pogurao to tržište. Pojavile su se razne 
laboratorije kojima su takve sobe neop-

âIROM SVETA POSKUPELO JE GOTOVO SVE, OD 
MATERIJALA DO POTROâAČKIH PROIZVODA. 
LOGISTIKA U TOME IGRA VELIKU ULOGU, A CENA 
TRANSPORTA JE SKOČILA SA SERIJOM DRUGIH 
POSKUPLJENJA. POREMEĆENO JE I TRŽIâTE KADROVA, 
DOK SU, KADA JE REČ O SVETSKOJ TRGOVINSKOJ 
RAZMENI, OPCIJAMA UVOZA I TRANSPORTA ROBE, NA 
NEKU VRSTU TESTA STAVLJENI DOSADAâNJI KLJUČNI 
IGRAČI
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hodne. Međutim, dešava se da ne uspe-
vamo da nabavimo materijal ili da je 
jako skup. �o sada pokušavamo da reši-
mo kupovinom zaliha, što ranije nismo 
radili ǲ kaže Perović.

�n veruje da će krajem godine tržište 
početi da se vraća u normalu i da će se 
zaustaviti niz uzročnoǱposledičnog po-
skupljavanja svih činilaca u lancu.

„Neće biti novog paketa od države, ali 
očekujemo poreske olakšice“

Neke od domaćih kompanija, poput 
�aleba ili Mikroelektronike, nikada nisu 
dobile ni dinar podsticaja, iako imaju 
izvozni program. Veselinović zbog toga 
upozorava da bi praksa favorizovanja 

stranih investitora na račun domaćih 
kompanija trebalo da se promeni.

A da li država ima resursa i snage 
da iznađe prostor i pomogne privredi 
još nekim paketom mera, pokazaće i 
priprema budžeta koja čeka poslanike 
Skupštine Srbije ovog meseca. 

Privrednici imaju različita mišljenja o 
očekivanju novih olakšica od države.

Ǳ Nismo do sada koristili olakšice ili 
subvencije, a verujem da je prolongira-
nje poreza i doprinosa bilo dobra mera 
koja je zaustavila ozbiljniji pad, bar u 
onim sektorima koji su je koristili. �ao 
kompanija, planiramo dalje da se razvi-
jamo i da širimo proizvodne kapacitete, 
imamo povećane zahteve za izvoz. Bilo 
bi dobro ako bi se država okrenula, kada 

je reč o subvencijama, više domaćim 
nego stranim Ɵrmama. �vo tržište bi 
bilo sigurnije, ne bi bilo iskakanja, kao 
što je trenutno aktuelni odlazak određe-
nih kompanija ǲ kaže �adoslav Veselino-
vić.

Slično razmišlja i Nebojša Matić, koji 
ne očekuje olakšice, već možda i agresiv-
niju naplatu pojedinih nameta.

Ǳ Mislim da će država da se aktivira u 
pogledu naplate, jer su budžeti iscrplje-

RADOSLAV VESELINOVIĆ, GALEB 
GRUPA: „NOVA GODINA DONOSI I 
VEĆE CENE“
�snivač i vlasnik 
aleb grupe �a-
doslav Veselinović ne krije da se u 
bi7nis planu njegove kompanije 7a 
sledeću godinu nala7e i uvećane 
cene.
- Planiramo da povećamo cene 
repromaterijala. 
ledaćemo da 
budemo konkurentni, jer ч0 odsto 
sredstava i7vo7imo u 2ч 7emalja 
sveta. � tim državama takoĝe ima 
konkurencije Ҏ navodi naš sagovor-
nik.

ZAVRâAVAMO SA )ISKALNIM KASAMA KOJE SU 
IZAŠLE PRE DESETAK GODINA I PRELAZIMO NA 
NOVE. GODINAMA SMO SE PRIPREMALI ZA TO 
I SADA PRAVIMO PLANOVE I BUDŽETE JER JE 
)ISKALIZACIJA ODLOŽENA ZA KRAJ APRILA. U 
SVAKOM SLUČAJU, BIĆEMO SPREMNI DA NABAVIMO 
NOVE KASE ± RADOSLAV VESELINOVIĆ

Radoslav VeselinoviĖѸ 
aleb 
rupa
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ni. Verovatno će to biti putem poreza. 
Poskupljuje i struja. Inflacija bi trebalo 
da bude duplo veća, bar pet odsto do 
202ƫ. godine ǲ smatra Matić.

Ni Zoran Drakulić ne vidi koliko bi 
država imala prostora da reaguje, ali se 
nada da će vlada pratiti situaciju i da će 
doneti određene mere bar za građane, 
ukoliko zatreba. 

Miloš Perović ukazuje da, čak i ako dr-
žava izađe sa dodatnim paketima pomoći, 
treba da se fokusira na mikro i mala pre-
duzeća kojima su sredstva najpotrebnija. 

Ǳ S druge strane, poreske olakšice ili 
poreski kredit, koji je ranije postojao, 
značio bi kompanijama koje su veće i 
generišu veći broj zaposlenih. Dakle, 
verujem da će pre biti “poreskaǪ pomoć, 
nego jednokratna ǲ kazao je Perović.

Osetan nedostatak kadrova

Naši sagovornici se nadaju oporavku, 
ali postepenom. Na to će, ukazuju oni, 
uticati više faktora.

Ǳ �seća se nedostatak stručne radne 
snage, kadrova uopšte. Vidi se i pore-
mećaj koji je napravila korona. Negde 
je napravila manje, negde više štete, u 
zavisnosti od toga kakva je Ɵrma. Uko-
liko su u pitanju Ɵrme koje su pripadale 
pogođenijim sektorima, verujem da one 
imaju i sada problema Ǳ kaže vlasnik �a-

leba i dodaje da bi mogli više da investi-
raju da nije bilo �ovida.

Ǳ Mi smo se trudili da zaštitimo naše 
zaposlene tokom pandemije, a u ovom 
poslednjem talasu nemamo nijednog 
obolelog. Pokušali smo da insistiramo 
na vakcinaciji, što se pokazalo kao mu-
dar potez, jer je više od polovine naših 
radnika primilo vakcinu ǲ navodi Vese-
linović.

Miloš Perović takođe ukazuje na ula-
ganja, ali i nedostatke poput nestašice 
poluprovodnika.

In�acija mora da raste, dinar ostaje 
stabilan

Naši sagovornici kažu da pomno prate 
svetske berze i dešavanja na globalnom 
tržištu, ali i na domaćem. Saglasni su da 
planirana inflacija mora da se pomeri, 
ali ne očekuju da će doći do pomeranja 
naše nacionalne valute. Pomalo, ipak, 
strepe od evra. 

Ǳ Ouli smo da centralna banka nema 
nameru da menja politiku kursa, tako 
da verujem da će da ostane u okvirima 
koji su oni predvideli, što znači na ovom 
sadašnjem nivou. �ada je reč o inflaci-
ji, prema mom mišljenju, ona mora da 
bude mnogo veća od nivoa tri odsto. Sve-
doci smo da je sve poskupelo, ogromni 
su skokovi u vrednosti energenata i po-

ljoprivrednih proizvoda. Sve utiče na to 
Ǳ objašnjava Drakulić.

Nebojša Matić podseća da je novac 
trenutno besplatan.

Ǳ Euribor je negativan, stambeni kre-
diti možda jesu jeftiniji, ali ostalo nije 
održivo na duge staze. Možete da zami-
slite koliko je neodrživo nešto što je bes-
platno ǲ ističe on. 

Uticaj svetskog tržišta domaća pri-
vreda uglavnom oseti oko dva meseca 
kasnije. �ako bi se osiguralo na vreme, 
“motorǪ naše ekonomije, odnosno nje-
govi vlasnici, tako i kreiraju svoje po-
slovne modele za sledeću godinu. 

U prvom planu optimizacija poslovanja

Zajedničko im je da žele da optimizuju 
proizvodnju uz, kako se nadaju, kvalite-
tan kadar i slobodne logističke koridore. 

Ǳ Jasno je da svetska kriza traje i da tur-
bulencijama dosta doprinosi čelik, koji 
je najviše poskupeo. Mi smo se nekako 
izborili što se tiče Ɵnansijskog dela, ali 
se količinski deo, gledajući budžet, nala-
zi na granici. Zadovoljni smo ovom godi-
nom, s obzirom na to u kakvim uslovima 
radimo i, prirodno, očekujemo pobolj-
šanje Ǳ dodaje Veselinović.

Naš sagovornik podseća i da privred-
nike u Srbiji čekaju veće promene, po-
put prelaska na eǱƟskalizaciju. 

OKTOBAR 2021 // 21

MATERIJAL

Proizvodi od metala

Materijali koji su poskupeli za srpsku privredu u poslednjih godinu dana

RAST CENE

60 do 90 odsto

Drvni proizvodi 50 odsto

OSB ploča 50 odsto

Stiropor 80 odsto

Crep, cement 60 odsto

Bakar 84 odsto

Gvožđe 112 odsto

Aluminijum 59 odsto

(Izvor: MMF/tržišni indeks cena i GDS)



Ǳ Završavamo sa Ɵskalnim kasama koje 
su izašle pre desetak godina i prelazimo 
na nove. �odinama smo se pripremali 
za to i sada pravimo planove i budžete 
jer je Ɵskalizacija odložena za kraj apri-
la. U svakom slučaju, bićemo spremni 
da nabavimo nove kase ǲ dodaje.

U Srbiji posluje veliki broj malih i 
srednjih preduzeća, pri čemu prednjače 
ona koja pripadaju MSP sektoru. U nji-
ma, ukazuje Nebojša Matić, radi uglav-
nom oko 100 ljudi, a budžet se kroji ne-
što drugačije nego u velikim Ɵrmama.

Ǳ Imamo naše ciljeve, a onda i ciljeve 
koje gledamo da ostvarimo u saradnji sa 
partnerima i globalno. Preciznije, izba-
cujemo jedan proizvod dnevno koji ra-
nije nije postojao. �rudićemo se da tako 

ostane Ǳ kaže Matić.
Point grupa, s druge strane, planira 

veliku investiciju, i to u sektor koji je po-
stao važna tema na svim agendama u ze-
mlji Ǳ zelenu energiju, najavljuje Zoran 
Drakulić.

U �ermoventu će ubuduće budžete 
kreirati malo drugačije zbog partnerstva 
sa °vajcarcima, odnosno više u korpora-

tivnom stilu, a manje preduzetnički. 
Ǳ �armacetuska industrija, medicinski 

kanabis, novi startapi koji se bave samo 
tom industrijom, moderne bolnice, la-
boratorije.... Sve to zahteva čiste sobe. 
�ako da ćemo mi imati tržište, zbog čega 
očekujem dobru godinu, ali me brine lo-
gistika ǲ kaže Perović. 

Zbog aktuelne situacije ističe da će 
kompanija ulagati više u ljude i kadrove, 
čemu treba da doprinese i �ermovent 
Akademija.

Ǳ Ukoliko nastavimo da se oslanjamo 
na ljude koje imamo, na proizvode koji 
su kvalitetni, ali i to što smo sada deo ve-
like grupe, očekuje nas uspešna godina.

Privrednici smatraju da je, osim dobro 
osmišljenog plana, potrebno ići u korak 
s vremenom, digitalizovati procese i naći 
načina za uštedu vremena, uz što manje 
resursa i što bolji rezultat. Saglasni su da 
kompanije u Srbiji, ako već nisu, moraju 
poći putem digitalizacije, što je postao 
imperativ u ova nezgodna vremena da bi 
se, na prvom mestu, opstalo.

VANJA BOŽOVIĆ

NEBOJŠA MATIĆ, MIKROELEKTRONIKA: „SUŠTINA JE U AUTOMATIZACIJI, 
PLANIRAMO ČETVORODNEVNU RADNU NEDELJU“

Ideja da se radi manje u vreme kada vlada kri7a prvi put se pojavila u ovoj pande-
miji.
- Suština je u automati7aciji Ҏ da što više uradimo sa što manje ljudi. Kao i svi drugi, 
i mi smo morali da se optimi7ujemo. Sprovodimo optimi7aciju, ne radimo viken-
dom i planiramo četvorodnevnu radnu nedelju. Siguran sam da ćemo i tada raditi 
više Ҏ ističe �ebojša Matić.
Prema njegovim rečima, poslodavci treba da uvedu organi7acione promene koje 
će podra7umevati da sve bude uraĝeno na najlakši mogući način.
- �e da se uradi puno, već najviše na najlakši način. To je i naš cilj i uklapa se u 
planove 7a sledeću godinu. �no što nam je ranije radilo 10 ljudi, sada radi jedan 
čovek s pola radnog vremena. � ޖrmi gde i7la7i ц0 proi7voda dnevno, jedan radnik 
u nabavci doka7 je našeg uspe%a u tome Ҏ otkriva Matić.

AVIO�KOMPANIJE OTPUâTAJU HILJADE LJUDI, 
POJEDINI MODELI AVIONA KASNE, DRUGI SE 
NE ISPORUČUJU. LJUDE KOJI SU RADILI U 
PROIZVODNJI AUTOMOBILA GIGANTI MORAJU DA 
OBUČE DA PRAVE ELEKTRIČNA VOZILA. ZAVISNOST 
OD KINE ĆE SE POJAČATI ± NEBOJâA MATIĆ

Nebojša MatiĖѸ Mikroelektronika
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Pandemija je imala veoma veliki 
uticaj na sektor malih i srednjih 
preduzeća ǹMSPǺ. Prema jednom 

istraživanju Svetske banke, u ovom sek-
toru je tokom prošle godine došlo do 
pada prodaje od ƪƯ odsto. °to se tiče 
zaposlenosti, nije toliko smanjen broj 
radnika koliko broj časova rada, a razlog 
su preraspodele radnog vremena, skra-
ćenja, i razne druge mere primenjivane 
tokom pandemije. �ada je reč o Srbiji, 
jedno istraživanje je pokazalo da je došlo 
do pada prihoda u MSP sektoru u prose-
ku od 1Ʈ do ƪƪ odsto. �aj veliki raspon je 
posledica toga što nije bio isti uticaj na 
mikro, mala i srednja preduzeća ǲ kaže 
profesor Ekonomskog fakulteta u Beo-
gradu Blagoje Paunović u razgovoru za 
Biznis.rs.

�n dodaje da je došlo do značajnih 
promena u vezi sa organizacijom rada, 
a pandemija je donela i različita opera-
tivna prilagođavanja, uticala je na Ɵnan-
sijsku strukturu, ponašanje u pojedinim 
segmentima, strategiju preduzeća, i dr. 
Sa profesorom Paunovićem razgovarali 

smo i o tome koliko je podrška države 
značila MSP sektoru u proteklom peri-
odu, kako su srpska preduzeća prošla u 
odnosu na kolege u regionu, ali i koji je 
sledeći korak u prevazilaženju krize.

Ǳ Jedna studija u Velikoj Britaniji ba-
vila se pitanjima Ɵnansijske strukture i 
predviđanjima uticaja krize na opstanak 
preduzeća. U zavisnosti od toga koliko 
se procenjuje da će trajati kriza, to su 
procene od 120.000, što je relativno mali 
broj za Britaniju, pa do Ʈ00.000 preduze-
ća koja bi mogla da nestanu ako se pro-
duži kriza ǲ kaže profesor Paunović.

A kakvi su efekti korona krize na 
domaća mala i srednja preduzeća?

Ǳ �oleginica Zorica Aničić i ja radi-
li smo jedno istraživanje na uzorku od 
preko Ʈ00 naših preduzeća, gde smo po-
smatrali ukupan, ali i efekat na pojedine 
segmente poslovanja malih i srednjih 
preduzeća. Najznačajniji negativni efekti 
vezani su za pad tražnje, obezbeđivanje 
kupaca i naplatu potraživanja. Zatim, tu 
su efekti na organizaciju posla i logisti-

ku, a najmanji efekat u prvoj godini pan-
demije bio je na Ɵnansijsko poslovanje 
preduzeća, što se može objasniti i pri-
rodom mera koje je država sprovela, ali 
i nekim strategijama kojima su pribegla 
ta preduzeća ǲ održavanja, štednje i slič-
no. �azumljivo, veći negativni efekat bio 
je kod preduzeća koja se bave uslužnim 
delatnostima nego kod proizvodnih pre-
duzeća, i to važi za sve tri kategorije ǲ mi-
kro, mala i srednja preduzeća.

Uticaj svih ovih faktora pandemije 
bio je obrnuto proporcionalan veličini 
preduzeća, dakle bio je veći što su pre-
duzeća bila manja. Veza između veliči-
ne preduzeća i tražnje za proizvodima i 
uslugama postoji, što znači da su najviše 
pogođena ona najmanja preduzeća, pre-
duzetnici i mikro, pa nešto manje mala, 
i najmanji negativni efekat su zabeležila 
preduzeća srednje veličine. �o se, pre 
svega, može objasniti time što srednja 
preduzeća imaju nešto širi asortiman, i 
u tom pogledu su fleksibilnija.

U kojim preduzećima su bili izraženiji 
problemi sa naplatom, a gde je 
pandemija više uticala na organizaciju 
posla?

Ǳ °to se tiče naplate, ona je generalno 
značajan problem, ali je izraženiji kod 
srednjih nego kod najmanjih preduzeća. 
�o je posledica načina prodaje i poslova-
nja. �ada je reč o organizaciji posla, i tu 
je veći efekat na srednja preduzeća, kao 
posledica njihove strukture. Sećamo se 
da su bili brojni problemi vezani za po-
štovanje mera zaštite, prostor, nošenje 
maski i organizaciju same proizvodnje 
kada je dolazilo do zatvaranja i policij-
skog časa. Sve to je za efekat imalo da 
srednja preduzeća budu više pogođena. 
°to se tiče Ɵnansijskih sredstava, uticaj 
je bio najviše izražen kod većih predu-
zeća.

BLAGOJE PAUNOVIĆ, PROFESOR EKONOMSKOG FAKULTETA UNIVERZITETA U BEOGRADU

Mala i srednja preduzeća moraće da 
primenjuju radikalnije inovacije
OVA KRIZA NIJE NEŠTO ŠTO ĆE PROĆI. NIKAD VIŠE NEĆE BITI ISTO KAO ŠTO JE BILO I TAKVA PERCEPCIJA DOVODI DO 
ZNAČAJNIH PROMENA U MODELIMA POSLOVANJA. UZMITE SAMO KAO PRIMER LANCE SNABDEVANJA KOJI SU PUKLI TOKOM 
PANDEMIJE. SADA JE POČELO JEDNO SASVIM DRUGAČIJE STRATEŠKO POZICIONIRANJE

SREDNJA PREDUZEĆA SU NAJBOLJA KOMBINACIJA MALIH I VELIKIH

- Lično mislim da je MSP sektor stagnantan u ovom periodu i van fokusa kreatora 
ekonomske politike, ne7avisno od pandemije. Mislim da poslednji% nekoliko godi-
na nema onaj 7načaj koji je imao početkom 2000-i%, kada smo radili prvu strategi-
ju ra7voja MSP i kada smo se priključili �vropskoj povelji mali% predu7eća.
Srednja predu7eća po svojoj prirodi predstavljaju najbolju kombinaciju prednosti 
mali% i veliki%. S jedne strane su dovoljno velika da imaju kritičnu masu resursa, 
imaju dovoljno 7nanja, a s druge strane nisu toliko velika da su i7gubila ve7u sa 
tržištem, da su se birokrati7ovala i okoštala. �aročito u maloj privredi kao što je 
naša, ona mogu na tržištu mnogo bolje da konkurišu u nekim nišama nego velika 
predu7eća. � krajnjem slučaju, srednja predu7eća su preduslov 7a nastanak veli-
ki% predu7eća, ali na jedan prirodan, organski način, rastom i ra7vojem.
Áto se tiče predu7etnika, oni su stub jednog demokratskog društva Ҏ to su samo-
stalni, ekonomski ne7avisni ljudi koji misle svojom glavom, a to je onaj srednji dru-
štveni sloj koji svakoj državi daje stabilnost. I7a predu7etništva stoje divne ljudske 
vrednosti, jer ono aޖrmiše i rad i stvaralaštvo i odgovornost i %rabrost Ҏ ocenjuje 
profesor Paunović.

INTERVJU
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�azlike su postojale i posmatrano po 
delatnostima kojima se bave Ɵrme, ali 
i po geogra!skom položaju?

Ǳ Postoji taj regionalni aspekt, gde je 
Beograd najviše pogođen, kako zbog bro-
ja MSP, tako i zbog toga što su uglavnom 
u pitanju usluge. U glavnom gradu je bio 
izraženiji i lockdo2n, gde je dolazilo do 
zatvaranja hotela, ugostiteljskih objeka-
ta, i dr. Zatim slede južna i istočna Srbija, 
a onda Vojvodina i centralna Srbija.

Posmatrano po privrednim grana-
ma, najviše su pogođeni ugostiteljstvo, 
turizam, transport, umetnost, zabava 
i razonoda, oblast obrazovanja... �u je 
naročito bio izražen efekat smanjenja 
tražnje. U nekim oblastima nije bio toli-
ko vidljiv, recimo kod nekretnina, što je 
možda i posledica one velike tražnje za 
vikendicama. S druge strane, postoje i 
oblasti za koje možemo da kažemo da je, 
uslovno rečeno, bilo pozitivnog efekta, 
recimo, kod onih koje se bave organiza-
cijom rada, naročito u obrazovanju. �ako 
je Ekonomski fakultet, na primer, od na-
snimavanja glasa na prezentacije stigao 
do toga da ćemo ove godine imati dve 
grupe studenata ǲ jedna grupa će prisu-
stvovati predavanjima uživo, a druga će 
pratiti preko ZoomǱa, ali kao streaming, 
uživo.

Koliko je MS� sektoru tokom 
pandemije značila podrška države? 
�ripremljeno je nekoliko paketa 
mera kojima je omogućeno odlaganje 
plaćanja neki# obaveza, poput 
poreza i doprinosa na plate, a u dva 
navrata je država isplatila i deo zarade 
zaposlenima.

Ǳ �eneralno, te mere su Ɵnansijske 
ǹmonetarne i ƟskalneǺ i neƟnansijske. 
�inansijske su u Srbiji vezane za mone-
tarnu sferu ǲ ili za referentnu kamatnu 

stopu centralne banke ili su imale za 
cilj da povećaju likvidnost banaka, i to 
su svop aranžmani, repo transakcije i 
slično. °to se tiče Ɵskalnih mera, tu su 
razne vrste poreskih olakšica, pre svega, 
odlaganje poreza, smanjivanje nekih po-
reskih obaveza, olakšavane kreditiranja 
kroz garancijske šeme. NeƟnansijske 
mere uglavnom su vezane za stvaranje 
uslova za umrežavanje, inovativnost u 
različitim segmentima poslovanja, zatim 
povezivanje samih preduzeća.

ično mislim da su naše mere bile 
prilično neselektivne i da bi ogromna 
Ɵnansijska sredstva koja smo utrošili 
sigurno bila efektivnije iskorišćena da 
su te mere bile prilagođene speciƟčnim 
potrebama i zahtevima preduzeća. Na-
ravno, to nije moglo da se uradi u prvim 
mesecima, kada je vladala opšta panika, 
ali su kasnije mogla da se iskoriste već 
postojeća istraživanja i da se te mere 
mnogo bolje dizajniraju. Utrošena sred-
stva države, odnosno poreskih obvezni-
ka, bila bi mnogo manja, a efekat veći.

Kako preduzeća ocenjuju e!ekte ti# 
mera?

Ǳ Preduzeća procenjuju da im je veći 
značaj Ɵnansijskih mera, gde su na 
prvom mestu poreske olakšice, zatim 
uslovi kreditiranja i mere za održanje 
likvidnosti, dok daleko manji značaj 
pridaju neƟnansijskim merama. Ipak, 
stavovi zavise od karakteristika i veliči-
ne preduzeća, njihove delatnosti i koji 
aspekt poslovanja im je više pogođen 
krizom. 

Na primer, naše istraživanje je po-
kazalo da preduzeća koja su koristila 
tri osnovna oblika internet poslovanja 
ǲ internet prodaju, marketing i nabav-
ku, učestvuju sa svega 16 odsto, što je 
pokazatelj malog stepena pismenosti u 

ovoj oblasti. �na preduzeća koja su više 
poslovala sa državom i više bila oslonje-
na na državu bila su manje sklona da se 
menjaju i ona su veći značaj davala Ɵ-
nansijskoj pomoći.

Koje su sve strategije primenjivala 
preduzeća kako bi se izborila sa 
korona krizom?

Ǳ Preduzeća su uglavnom primenji-
vala više strategija istovremeno, ali 
generalno one mogu da se podele na 
inovativne, koje podrazumevaju nešto 
korenitije promene, i na reaktivne stra-
tegije. Vrlo je interesantno da je najve-
ći broj malih preduzeća, oko ƫ6 odsto, 
izabrao upravo te reaktivne ili adaptiv-
ne strategije ǲ uzdržavanja i opstanka. 
�reća je strategija izlaska i napušta-
nja posla koju je kod nas koristio mali 

SRPSKA PRIVREDA IMA OZBILJAN STRUKTURNI PROBLEM

- �a ra7liku od normalne strukture privrede, koja i7gleda kao piramida, u kapitali-
stičkim 7emljama tržišne privrede Ҏ gde imate široku ba7u mikro i mali%, relativ-
no manji broj srednji% i mali broj veliki% predu7eća, mi kao posledicu nedovršene 
tran7icije i forsiranja državni% predu7eća imamo još uvek relativno veliki vr%, uski 
srednji deo i široku ba7u. To je struktura peščanog sata, odnosno problem ҄no 
bridge҅ ili odsustva ve7e, jer veliki ne mogu direktno da saraĝuju sa desetinama i 
stotinama mali%, oni to rade preko srednji% predu7eća. �vako imate koeg7istenci-
ju dva sektora privreda, oni žive paralelno, ali se istinski ne prožimaju, ne saraĝuju, 
ne rade. I to je jedan o7biljan strukturni problem naše privrede. �aša srednja pre-
du7eća slabo rastu.
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broj preduzeća, tek oko jedan odsto. 
�o može da bude posledica činjenice 
da se kriza još nije sasvim zahuktala u 
prošloj godini, dok drugi faktor može 
da bude i obaveza održanja, jer ako ste 
primili pomoć države, morate da na-
stavite da radite i plaćate radnike. Bilo 
bi vrlo interesantno pogledati kako se 
sada ponašaju Ɵrme, kada je ta obaveza 
istekla.

Inače, inovativne strategije je prime-
nilo ƪƩ odsto preduzeća, što nije tako 
malo. Pritom, te inovacije nisu radikal-
ne, jer velika neizvesnost čini da uslovi 
krize nisu nikada dovoljno pogodni. �o 
su više inkrementalne, evolutivne stra-
tegije koje se tiču poboljšanja prodaje, 
inovacije vezane za poslovni model, 
prodaja preko interneta i razni delivery 
servisi.

�a koji način bi MS� sada trebalo 
da nastupe dalje, kako da prevaziău 
krizu? Koji je sledeći korak?

Ǳ Mislim da će mala i srednja preduze-
ća morati više da primenjuju inovativnije 
strategije. Adaptivne strategije su nešto 
što je održivo u relativno kratkom roku, ali 
svako ko čak i u uslovima krize ne prime-
njuje neku vrstu inovacija počinje da gubi  
poziciju. S druge strane, koliko god da kri-
za potraje i koliko god je ona remetilački 
faktor, vremenom postaje izvesnost i lju-
di počinju da računaju sa tim negativnim 
elementima izvesnosti. �azmišljaju dugo-
ročnije i primenjuju radikalnije inovacije.

Ali, menjaće se i poslovni koncepti, 
jer mislim da ova kriza nije nešto što će 
proći. Svakako se nadam da neće biti tako 
žestoka kao sada, ali više nikad neće biti 
isto kao što je bilo i to je nešto što dovodi 

do značajnih promena u modelu poslo-
vanja. Uzmite samo lance snabdevanja. 
Pokazalo se da su lanci snabdevanja pu-
kli jer su bili neeƟkasni i netransparent-
ni. Sada je počelo jedno sasvim drugačije 
strateško pozicioniranje i na značaju do-
bijaju neke druge zemlje, dok �ina već 
pomalo gubi. Imate strategiju jačanja 
kapaciteta u matičnim zemljama, jačanja 
kapaciteta u regionu ili na obodu, ne više 
tako daleko da ne biste bili zavisni od ne-
kih vidova transporta.

�anije je bio najvažniji koncept just in 
time, za koji se pokazalo da u ovakvim si-
tuacijama ne može da funkcioniše. Sada 
nastaje diversiƟkacija lanaca snabdeva-
nja, stvarate rezervne, alternativne lance 
i nemate više prednosti ekonomije obi-
ma. Sve su to radikalne promene.

MARKO ANDREJIĆ
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Prošla godina je bila atipična, ne 
samo za Srbiju već za ceo svet. 
Analiziraćemo u vremenu pred 

nama koliko su odluke zdravstva, pre 
svega, bile dobre, jer se neke stvari čine 
preuranjene, neke preopširne, a neke 
nezasluženo stroge. °to se tiče same 
ekonomije, prvi kvartal 2020. je izuzetno 
obećavao, ali nažalost, zbog svega što se 
dogodilo, većina privrednika nije mogla 
da planira u kom pravcu će sve dalje ići, 
ocenjuje u intervjuu za Biznis.rs pred-
sednik I�M Sistema, �oplica Spasojević .

�n smatra da smo dobrom reakcijom 
države zaustavili mnogo veći pad, a na 
početku poslednjeg kvartala 2021. godi-
ne govori i o iskustvima tokom korona 
krize, promenama koje su već tu i koje 
nas tek očekuju i planovima za naredni 
period.

Prošli smo kao društvo pravi 
zdravstveni, ali i ekonomski i socijalni 
udar tokom prethodne godine usled 
pandemije. Kako iz trenutne pozicije 
jedan privrednik gleda na ekonomska 
dešavanja u proteklom periodu?

Ǳ �ao što i pokazatelji navode, privred-
ni pad u 2020. godini nam je bio među 
najmanjima u Evropi, na šta treba da 
budemo ponosni. �akođe, trebalo bi da 
budemo ponosni na odgovor nas kao 
društva i države iz medicinskog aspekta, 
iako smo bili, moram da priznam, po-
prilično neodgovorni. Na kraju, sve smo 
dobro uradili. Sačuvali smo zaposlenost, 
sačuvali smo preduzeća nekim dobrim 
merama vlade i Narodne banke Srbije, 
kao i saosećajnošću svih učesnika u po-
slovnom procesu, a to su i banke i zapo-
sleni i sindikati, preduzetnici, upravaǞ
Uspeli smo da izguramo tu godinu.

Država je izašla sa nizom mera pomoći 
privredi (garantna šema, krediti 
Fonda za razvoj, isplata osnovne 
zarade...). Može li se nešto izdvojiti 
kao najznačajnije i da li postoji nešto 
što je očekivano, a nije bilo deo 
podrške?

Ǳ Mere države su bile odlične, što sam i 
ranije pohvalio. Brzina je najviše pomo-
gla, kao i eƟkasnost u rešavanju prepre-
ka. Vi ste dobili odlaganje svih kredita, 

a da niste morali da odete u banku. �o 
su elegantne i eƟkasne mere. Drugo, 
država je brzo uskočila sa osnovnim 
platama za zaposlene, tako da ste bili 
rasterećeni u momentu velike muke ǲ 
ne morate kredite da vraćate odmah, a 
imate da isplatite zarade, jer je bilo za 
očekivati da će prihod da bude manji i 
da će se pojaviti različiti problemi. Bili 
smo prilično racionalni sa lockdo2nom 
, naročito gledajući druge zemlje, jer je 
za sve to vreme  moglo da se radi i na 
njivi i u fabrici. Imali smo sreću u svemu 
tome, a to se odrazilo na najmanji pri-
vredni pad. Naše tržište, s druge strane, 
jeste prilično plitko. Sastoji se od dveǱtri 
ključne grane i, ako one funkcionišu, 
onda je u redu, kao što je i bilo.

�no što smo zamerili bila je pomoć u 

Tehnološki se prilagoditi ili 
nestati sa radara ozbiljnih 
privreda
AKO HOĆEMO BOLJI STANDARD I PLATE, MORAMO DA UĐEMO U DRUGU 
POSLOVNU ORBITU - TAMO GDE SE TRAŽE ZELENE TEHNOLOGIJE, ZNANJE JEZIKA, 
KORIŠĆENJE NOVIH TEHNOLOGIJA, TAMO GDE POSTOJI INOVATIVNI PROIZVOD. SA 
OVE TAČKE POSMATRANO, TO JE JEDAN ZAČARANI KRUG IZ KOJEG SE ISKORAK 
MOŽE NAPRAVITI JEDINO KROZ OBRAZOVANJE

NAPRAVILI SMO DOBAR REZULTAT I U DIREKTNIM 
STRANIM INVESTICIJAMA, ČAK I TOKOM KORONE. 
IMALI SMO 50 ODSTO SVIH INVESTICIJA U REGIONU, 
POSTAVILI SMO SE KAO ZEMLJA KOJA ISPUNJAVA 
SVOJE OBAVEZE, ŠIRI INFRASTRUKTURU I OLAKŠAVA 
IZVOZ, A IMAMO KVALITETNO STANOVNIŠTVO KAO 
RADNU SNAGU, ONE KOJI ZNAJU JEZIKE, KOJI SU 
VEOMA DOBRI U KOMPJUTERSKIM VEŠTINAMA
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vidu takozvanog “novca iz helikopteraǪ, 
što smatramo da je bilo nepotrebno. �a-
kođe, posle prvog talasa pomoći, svaki 
naredni trebalo je da bude precizniji, da 
se pomogne onima koji su bili najviše 
pogođeni posledicama pandemije. 

Šta su privrednici naučili iz početnog 
udara korone i kako se nose sa 
trenutnim okolnostima i stanjem na 
tržištu? 

Ǳ Da li smo nešto naučili iz svega, to 
ćemo da sagledamo već u ovoj godini. 
Solidno smo krenuli, malo je posustalo 
u maju i junu u industrijskoj proizvod-
nji, zatim nam je nedostajala kiša da bi 
poljoprivreda bila odlična, ali biće na 
nivou prošle godine. �rendovi koje smo 
imali su bili pozitivni i zadržali smo ih 

i u ovoj godini. �elativno stabilno smo 
ušli u drugu polovinu ove godine, što se 
ne bi reklo za sve zemlje i u regionu i u 
Evropi. �rađevinska industrija i poljo-
privreda su nosioci rasta, a sve će da se 
slegne do kraja godine.

Napravili smo dobar rezultat i u di-
rektnim stranim investicijama, čak i to-
kom korone. Imali smo ƫ0 odsto svih in-
vesticija u regionu, postavili smo se kao 
zemlja koja ispunjava svoje obaveze, širi 
infrastrukturu i olakšava izvoz, a imamo 
kvalitetno stanovništvo kao radnu sna-
gu, one koji znaju jezike, koji su veoma 
dobri u kompjuterskim veštinama. Pri-
znanje treba odati i onima koji posluju 
u oblasti informacionih tehnologija, jer 
su tokom korone imali najbolji rezultat ǲ 
nivo usluga od više od 1,Ʃ milijarde evra 

izvoza ǲ što je još jedan veliki kontribu-
tor rasta BDPǱa.

�no što smo naučili jeste da su ipak 
preduzetnici snalažljiviji u krizama i da 
se brže prilagode promenama od velikih 
sistema. Zato mislim da u narednom 
periodu treba da se vratimo preduzetni-
štvu, jer naša zemlja ima taj potencijal 
ǲ znanje i klasično preduzetničko isku-
stvo. �reba da im posvetimo malo više 
pažnje. Pored preduzetništva, više pa-
žnje treba pridati i poljoprivredi, ali i vi-
sokokvalitetnoj organskoj poljoprivedi, 
pa u tom smislu i novim tehnologijama, 
recimo, u biotehnologiji. �akođe, tu je i 
zelena energetika, bazirana na obnovlji-
vim izvorima energije. Prošlo je vreme 
prljavih tehnologija i takve energije, na-
ročito uzimajući u obzir da je naš najveći 
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spoljnotrgovinski partner Evropska uni-
ja, a oni postavljaju veoma visoke stan-
darde, u svim oblastima.

Kažete da Evropska unija postavlja 
visoke standarde. S obzirom na to da 
je najveći deo našeg izvoza usmeren 
upravo ka tržištu EU, da li to znači da 
uprkos svemu, uspevamo da ispunimo 
te standarde?

- Oni nam uvek daju rok da se svemu 
prilagodimo. �ecimo, prošle godine u 
novembru smo potpisali SoƟjsku dekla-
raciju, prema kojoj su zemljama iz regi-
ona dali tri godine da počnu da se pri-
lagođavaju uvođenju taksi za karbonski 
otisak i da 20ƫ0. većina proizvodnje bude 
iz održivih izvora energije ǹ�IEǺ. Samo 
je pitanje da li smo mi odmah krenuli 
da radimo na tome i da prilagođavamo 
zakone, jačamo svest, da kažnjavamo i 
stimulišemo. Vidimo da smo tu napravili 
određene pomake, pre svega, kroz ova 
dva nova zakona i dva stara o energetici 
iz oblasti �IE, kojima smo omogućili da 
domaćinstva budu i proizvođači i potro-
šači, da mogu da dobiju stimulacije za 
postavljanje solarnih panela i da su mno-
go olakšane mogućnosti za tako nešto, 
kao i da će to u budućnosti da se radi. �a-
kav način razmišljanja i administracije 
izuzetno ubrzava stvari i sada je potreb-
no imati agilnog ministra i administraci-
ju i da se sve menja. Nisu ni oni u EU bili 
odjednom spremni za velike promene.  
Mi moramo da pratimo sve njihove pro-
mene ako hoćemo da preživimo u svemu 
tome kao privreda.

Stručnjaci tvrde da posle ove 
pandemije svet više nikada neće biti 
isti – ni društveno ni ekonomski. 
Istakli ste da moramo kao privreda da 
pratimo promene da bismo preživeli. 
Kakve nas to promene očekuju i da li 
ćemo moći da im se prilagodimo?

Ǳ Još 2016. ili 201ƭ. godine sam izjavio 
da će se svet promeniti i da će se raditi 
na daljinu, da nove tehnologije to sve 
više omogućavaju, a da će i poslodavci i 
zaposleni to da preferiraju, jer će moći 
da provode više vremena sa porodica-
ma, uz veći doprinos preduzeću, jer su 
odmorniji i srećniji. Sada mi kažu kako 
sam to proročki rekao, ali evo i sada ka-
žem ǲ ništa u toj izjavi ne bih promenio. 
�o se sada dešava. Videli smo da može da 
se radi od kuće, da se manje troši vreme-

na na prevoz. Istina, efekti nisu isti tamo 
gde je potrebna kolaboracija ljudi i gde 
se ideje razmenjuju brzo, pa ne možete 
da čekate mejl, već odmah razgovarate 
sa kolegama.

U tehnološkim kompanijama, kao i u 
kreativnoj industriji, biće važno da osta-
ne neka Ɵzička komunikacija, dok za ve-
ćinu ostalih poslova može da se organi-
zuje rad od kuće. °ta će to značitiǢ Manje 
ćemo trošiti na prevoz i manje će nam 
trebati kancelarija, a tome  će se prila-
goditi i građevinska industrija. �radovi 
će moći da se decentralizuju. Ako imate 
kuću van grada, ne treba vam da stalno 

budete u gradu, a svedoci smo i vidimo 
već sada, recimo, kako se predgrađe Beo-
grada širi. �o je jedan segment, posma-
trajući odnos zaposleni Ǳ poslodavac.

Koji su ostali segmenti?
Ǳ Drugi segment je uviđanje koliko su 

biotehnologija i medicina relevantne za 
život i da to može da bude proƟtabilna 
grana. Ako se samo sagleda odnos vak-
cinacije i cene vakcina, to je vrednost 
od oko Ʈ0 milijardi dolara, a da ne go-
vorimo o maskama, rukavicama, što 
je jedna potpuno nova grana. �reba da 
budemo pripremljeni da će još biti ova-
kvih virusa, kao i sličnih bolesti. Srbi-
ja bi trebalo i tom granom malo da se 
pozabavi Ǳ da se na neki način uvedu 
novi investitori i strateški partneri iz tih 
oblasti. �o je važno za našu budućnost. 
Imamo odlične kadrove i fakultete i mi-
slim da imamo kvalitetnu i dobru radnu 
snagu za tako nešto. Svakako bih rekao 
da strane direktne investicije jesu naša 
i sadašnjost i budućnost. Ali, da bismo 
zadržali ljude ovde, treba da nastavimo 
tu politiku podrške stranih investitora 
kroz razne forme, i to ne samo po za-
poslenom. Bitna je i pravna sigurnost, 
stabilnost, infrastruktura i znanje jezi-
ka koje naša radna snaga ima. I tu tre-
ba napraviti širok edukativni proces za 
radnu snagu, a država da uredi eǱupra-

vu kao što je uradila itvanija, koja sada 
ima najveću stopu rasta, zahvaljući 
smanjenju administracije.

Ni svet ni biznis neće biti isti u buduć-
nosti. �ehnologija će mnogo brže da zaku-
ca na naša vrata nego što mi to mislimo i 
zato je bitno prilagoditi se. �ehnološki se 
prilagoditi ili nestati sa radara ozbiljnih 
nacija i privreda. Ako hoćete da motate 
kablove za Ʃ00 evra, to je lako moguće, 
ali ako hoćete zaradu od 1.000  evra, onda 
morate da se prilagodite novim zahtevima 
poslodavaca, novim poslovima, a razlika 
se može napraviti samo pomoću novih 
tehnologija. Ako hoćemo bolji standard i 

plate, moramo da uđemo u drugu poslov-
nu orbitu ǲ tamo gde se traže zelene teh-
nologije, znanje jezika, korišćenje novih 
tehnologija, tamo gde postoji inovativni 
proizvod. Sa ove tačke posmatrano, to je 
jedan začarani krug iz kojeg se iskorak 
može napraviti jedino kroz obrazovanje. 
�reba pomoći preduzetnicima koji pre 
svih i svega imaju takve ideje. �orona je 
mnogo toga ubrzala, te se sada i buduć-
nost gleda drugim očima.

To je , moglo bi se reći, malo dalja 
budućnost. Da se na kraju vratimo 
u predstojeći period. Kakva su Vaša 
očekivanja za narednu godinu?

Ǳ Za očekivati je da se vakcinacija zavr-
ši. Previše je optimistično misliti da će to 
sve da reši. Neće, ali pomoći će svakako. 
Vakcinacija će sigurno ubrzati i omogu-
ćiti da ponovo dolaze stranci, a samim 
tim i da ponovo radi hotelska industrija. 
�akođe, uz to ide i poljoprivreda, koja je 
svakako velika grana kod nas.

�čekujem da se trenutni problemi 
dramatično smanje, kao i ovaj talas vi-
rusa. �o će nam pomoći da se vratimo 
u normalu i da Srbija nastavi da radi na 
jačanju infrastrukture, podršci  dolaska 
stranih investitora, kao i pomoći predu-
zetništvu i ulaganju u nove tehnologije, 
što će doneti siguran i stabilan rast.

TANJA KOVAČEVIĆ

AKO HOĆETE DA MOTATE KABLOVE ZA 300 EVRA, TO 
JE LAKO MOGUĆE, ALI AKO HOĆETE ZARADU OD 1.000  
EVRA, ONDA MORATE DA SE PRILAGODITE NOVIM 
ZAHTEVIMA POSLODAVACA, NOVIM POSLOVIMA, A 
RAZLIKA SE MOŽE NAPRAVITI SAMO POMOĆU NOVIH 
TEHNOLOGIJA

INTERVJU: TOPLICA SPASOJEVIĆ





Trošila se struja, ruda, pa i guma. 
Malo ko se odrekao loših niko-
tinskih navika. Puno se razgova-

ralo, ali bežično, nemilice se surfovalo 
internetom, pila su se gazirana pića. 
Nije, nažalost, nikakva novost da su le-
kovi i suplementi bili tražena roba, ali bi 
nam možda promaklo da su se značaj-
ni iznosi odvajali i za puteve. Ovako je, 
ako je suditi po proƟtima najuspešnijih 
kompanija, izgledao život u Srbiji 2020. 
godine, u kojoj smo se suočili i borili sa 
dosad neviđenom pandemijom.

Po svemu nezapamćenu godinu, srp-
ska privreda je, ipak, ispratila u plusu, i 
to od 433,5 milijardi dinara, oko 74 mili-
jarde dinara većem nego u 201Ư. Mese-
ci izolacije mnoge su oborili na kolena. 

Najuspešniji, međutim, i u ovim danima 
su uspeli da povećaju proƟt.

Prema podacima koje je za Biznis.rs 
pripremila regionalna bonitetna kuća 
�ompan4�all, pomalo iznenađujuće, 
najproƟtabilnija kompanija u Srbiji u 
2020. godini bila je Elektroprivreda Sr-
bije. ane je zaradila 12,ƮƮ milijardi di-
nara. Dobit je bila čak tri i po puta veća 
nego prethodne godine. Drugi na listi je 
�igar �4res. Njihova dobit je dostigla Ư,2 
milijardi dinara. Impozantan rezultat je 
približan ranijim godinama. �va kom-
panija je 201Ư. godinu zapamtila po do-
biti za nepunih 200 miliona dinara ma-
njoj od prošlogodišnje. Telenor, koji je 
treći među najproƟtabilnijima, ipak je, 
lane upisao manju dobit. Zarada od Ʈ,ƪ 

milijarde dinara je dve milijarde manja 
od one ostvarene u 201Ư. godini. 

Borski Zijin, s druge strane, značajno 
je napredovao. ProƟt od Ʈ,ƪ milijarde di-
nara je 2,6 puta veći nego u 201Ư. godini. 
�ocaǱcola 	B�, i pored zatvorenih ugosti-
teljskih obejakata, nije doživela pad tra-
žnje. Naprotiv. ane su ostvarili dobit od 
ƫ,66 milijardi dinara, što je dve milijarde 
bolje nego u 201Ư. godini. Prati je �elekom 
Srbije sa ƫ,ƫ milijardi dinara u plusu, dve 
milijarde više nego godinu pre.

Značaj državne pomoći

Ekonomisti objašnjavaju da kompani-
je uspeh dobrim delom duguju državnoj 
pomoći.

NAJUSPEŠNIJE KOMPANIJE U SRBIJI U GODINI KORONE DALEKO PREMAŠILE REZULTATE IZ 2019. GODINE

Pandemija nije svima pomutila poslovanje
PROFIT SRPSKE PRIVREDE LANE PORASTAO DO 433,5 MILIJARDI DINARA. PREMA PODACIMA KOJE JE ZA BIZNIS.RS 
PRIPREMILA REGIONALNA BONITETNA KUĆA “COMPANYWALL”, NAJPROFITABILNIJA KOMPANIJA U SRBIJI U 2020. GODINI 
BILA JE ELEKTROPRIVREDA SRBIJE, KOJA JE LANE ZARADILA 12,88 MILIJARDI DINARA

FOTO: PIXABAY
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- Poslovni prihodi i poslovni rashodi 
su bili gotovo identični rezultatima iz 
201Ư. godine. �ast poslovnih prihoda 
bio je samo 0,6 odsto, poslovnih rashoda 
0,1 odsto, ali je rast zarada bio Ư,Ư odsto. 
�o je rezultat povećanja zarada s jedne 
strane, te njihove preraspodele i pove-
ćanja zaposlenosti u realnom sektoru za 
3,7 odsto. Neke komponente rashoda su 
značajno smanjene. Pre svega, odloženi 
su doprinosi i porezi usled korone. Zabe-
ležen je dalji pad kamatnih stopa, banke 
su odobravale i moratorijum. Ono što je 
posebno bitno i što je esencijalno utica-
lo na poslovni rezultat jesu subvencije 
države za zarade u dva navrata. Oinje-
nica je da su troškovi goriva i energije 
značajno smanjeni usled velikog pada 
cena nafte na svetskom tržištu u prošloj 
godini. Subvencije države privredi su iz-

nosile više od Ư0 milijardi dinara. �o je 
značajno uticalo na očuvanje i čak blago 
povećanje neto dobiti. Doda li se tome i 
moratorijum na kamate, rezultat je još 
upečatljiviji Ǳ ocenjuje ekonomista Dra-
govan Milićević.

Poslovni rezultat “Puteva SrbijeǪ pre-
vazilazi očekivanja. Prošlu godinu su 
završili sa proƟtom od ƫ,1ƪ milijardi 
dinara. Prethodna je, međutim, obele-
žena gubitkom, i to velikim Ǳ 16,Ʈƫ mi-
lijardi dinara Ǳ što posebno iznenađuje, 
jer je lane posustala naplata putarine. 
Zbog manjeg broja vozila, od upotrebe 
autoǱputeva slilo se 20,2 milijarde di-
nara, dve milijarde manje nego u 201Ư. 
godini.

Država je, međutim, bila znatno izda-
šnija. Najznačajniji prihod Puteva Srbije 
u 2020. godini stigao je iz budžeta Srbije 

NA USLUGAMA SE LOMILO

�konomista �ragovan Milićević ob-
jašnjava i u kojim sektorima srpske 
privrede se korona najviše osetila.
- �čekivano, to su sektori u domenu 
usluga. �ni koji su direktno upuće-
ni na pružanje usluga stanovništvu. 
To su, pre svega, ugostiteljstvo, 
turi7am i putovanja. Posledice se 
vide i7 podataka bilansa uspe%a 
sektora. Saobraćaj i skladištenje 
beleže veliki pad pri%oda od čak 
11 odsto, u odnosu na 2019 godi-
nu. Turi7am i ugostiteljstvo gotovo 
su i7gubili polovinu pri%oda. � ovu 
grupu spadaju i sekor usluga poput 
administrativni% i stručni%, jer je 7a 
njima 7načajno pala tražnja Ҏ ističe 
Milićević.

Kompanije sa najvišom neto dobiti u Srbiji u 2020. godini

Rang Naziv ޖrme Neto dobit (milijarde dinara)
1 JP Elektroprivreda Srbije – EPS 12,щщ

2 Tigar Tyres d.o.o. 9,21

3 Telenor d.o.o. Beograd щ,х0

х Serbia Zijin Copper d.o.o. щ,х0

5 Coca-Cola HBC – Srbija d.o.o. ц,ч7

ч Telekom Srbija a.d. Beograd ц,ц0

7 JP Putevi Srbije ц,1ц

щ Philip Morris Operations a.d. Niš х,щч

9 Hemofarm a.d. Vršac х,хх

10 IDC d.o.o. х,17

11 Rudnap Group х,0ч

12 Delhaize Serbia d.o.o. Beograd ф,9ф

13 A1 Srbija ф,ч0

1х Invej a.d. Beograd – Zemun ф,х0

15 SBB d.o.o. Beograd ф,2щ

1ч JKP Beogradske elektrane ф,1ф

17 JP Srbijagas Novi Sad 2,99

1щ JT International a.d. Senta 2,щц

19 �oncern Bambi a.d. PoƷarevac 2,79

20 Mozzart d.o.o. Beograd 2,0х

I7vor: �ompan6�all
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ǲ čak ƫƩ,Ư odsto. �eč je o 2Ʈ,1Ʃ milijardi 
dinara, od čega su 26,ƪ milijarde dinara 
subvencije. �odinu pre, budžetske dota-
cije činile su 2Ư,Ʈ odsto prihoda ove pu-
tarske Ɵrme, a to je Ư,Ʈ milijardi dinara.

Ǳ Za Puteve Srbije logično objašnjenje 
poslovnog rezultata  se vidi iz strukture 
njihovih prihoda. �o su prihodi od drža-
ve za plaćanje aktuelnih radova u putnoj 
privredi. To, naravno, ima direktne im-
plikacije i na način ugovaranja radova 
o kome se dosta polemiše. Pre svega 
zbog visine troškova izgradnje, a od toga 
direktno zavisi visina sredstava koje dr-
žava prebacuje “PutevimaǪ za plaćanje 
obaveza. �ransferi utiču na povećanje 
prihoda ǲ objašnjava Milićević.

Trgovina bez velikih promena u prihodima 
i rashodima

�smi na listi najvećih dobitnika u 
2020. godini je Philip Morris �perations 
iz Niša. Cigarete lane nisu donele zna-
čajno veću zaradu, ali korona nije uti-
cala ni na manju potrošnju. �stvarili su 
proƟt od ƪ,Ʈ6 milijardi dinara, što je oko 
200 miliona više nego u 201Ư. Vršački 
	emofarm je povećao dobit za nepunih 
pola milijarde, te je lane zaradio 4,44 mi-
lijarde dinara. U 2020. godini se isplatilo 
i graditi cevovod. Zato je ID� D��, kome 
je ovo osnovna delatnost, 2020. ostvario 
proƟt od ƪ,1ƭ milijardi dinara, milijardu 
više nego prethodne godine.

ProƟt je donela i trgovina metalima. 

“�udnap groupǪ u stečaju ostvarila je 
zaradu od četiri milijarde dinara. �odi-
nu pre su imali gubitak od Ư,ƪ milijarde. 
Prati ih jedan od najvećih trgovinskih 
lanaca u zemlji ǲ Delhaize. Iako na do-
broj poziciji, u sektoru koji je generalno 
dobro poslovao u koroni, ovaj lanac je 

zaradio manje nego prethodne godine. 
�stvarili su dobit od Ʃ,ƯƩ milijardi di-
nara, dok je u 201Ư. godini ona bila ƫ,1ƭ 
milijardi dinara.

- Kod analize ovog sektora mora se 
povesti računa. �rgovina praktično nije 
imala ni rast poslovnog prihoda, niti pad 
poslovnih rashoda. Povećala je neto pro-
Ɵt računovodstvenim operacijama. Na 
smanjenje rashoda je uticala velika po-
zitivna korekcija vrednosti zaliha robe 
u odnosu na 201Ư. godinu, kao i prihodi 
od aktiviranja učinaka robe kao pozi-
tivne korektivne stavke rashoda. Zatim, 
imali su enormni rast prihoda po osno-
vu subvencija za zaposlene, i to za više 
od osam puta u odnosu na 201Ư. godinu. 
�bjašnjenje može da se traži u tome što 
su plate u trgovini manje od proseka i da 
je državna subvencija u visini minimal-
ne ili polovine minimalne neto zarade 
značajno uticala na ovaj rezultat. Držav-
na pomoć u značajnoj je meri supstitui-
sala troškove zarada na teret kompanije 
ǲ ističe Dragovan Milićević.

Nespecijalizovana trgovina na veliko, 
koju među najvećim dobitnicima pred-
stavlja Invej, dobro je prošla. Lane je 
dobitak dostigao 3,4 milijarde dinara, a 
godinu pre ǲ svega 122,ƫ miliona dinara.

Energetika među najuspešnijim 
sektorima

Među prvih 20 najuspešnijih kompani-
ja, osim EPSǱa, našlo se još energetičara. 
J�P Beogradske elektrane u pozitivnom 
su plusu Ʃ,12 milijardi dinara, doduše 
nepunu milijardu manje nego godinu 
pre. Dva mesta ispod je Srbijagas, sa pro-
Ɵtom vrednim 2,ƯƯ milijardi dinara, što 
je za čak 1,ƭ milijardi manje nego u 201Ư. 
godini. Oitav sektor je prilično dobro po-
slovao, a stručnjaci objašnjavaju da su 
im cene na berzi išle naruku.

Ǳ �i trendovi su počeli prošle godine, 
a u ovoj se još oštrije vide - objašnjava 
profesor Nikola �ajaković, predsednik 
Saveza energetičara Srbije.

Ǳ �eneralno su cene električne energi-
je išle gore. �azloga je više. Prvi je rast 
takse na emisiju ugljen-dioksida. Ona 
ima odjeka i kod nas. Sada je dostigla 60 
evra po toni. Zbog nje cena električne 
energije raste. Elektroprivreda Srbije ne 
plaća tu taksu, nije njome opterećena. 
Ali, prateći rast cena na evropskim ber-
zama, i ona naplaćuje veće cene. �o se 

JAVNI SERVIS NA DOBITKU

�adio televi7ija Srbije o7biljno trči 
trku sa najproޖtabilnijim predu7e-
ćima u 7emlji. �ni su u 2020. godini 
ostvarili dobit od 2,щ1 milijardi di-
nara. �au7eli su tako 21. mesto na 
listi najuspešniji%, odma% ispod ve-
like duvanske kompanije. 
odinu 
pre, neto dobit im je bila i koji milli-
on veća. � 2019. godini su premašili 
tri milijarde dinara 7arade.
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odnosi na cene struje za privredu, koja 
nije zaštićena. EPS ima regulisanu cenu 
za domaćinstva. �ast cena za industriju 
je evidentan i značajan je izvor prihoda. 
�aj proƟt bi trebalo koristiti da se ide u 
energetsku transformaciju, da se pređe 
na obnovljive izvore enrgije. To su pro-
cesi  koji dugo traju. Na veće cene je 
uticalo i poskupljenje gasa, jer i on uče-
stvuje u dobijanju električne energije ǲ 
ističe �ajaković.

Među prvih 20 najproƟtabilnijih kom-
panija je i treći mobilni operater u Srbiji 
A1 čiji je dobitak iznosio Ʃ,6 milijardi 
dinara. �oju poziciju ispod je i drugi ka-
blovski operater Ǳ SBB, sa proƟtom od 
Ʃ,2Ʈ milijardi dinara. U ovoj grupi je i još 
jedna duvanska kompanija – JT Inter-
national. Zaradili su lane 2,Ʈƫ milijardi 
dinara.

Među konditorima u Srbiji, lane je 
najbolje prošao �oncern Bambi iz Poža-
revca. Postigli su proƟt od 2,ƭƯ milijardi 
dinara. Bili su daleko uspešniji nego u 
201Ư. godini, kada su upisali dobit ne-
što veću od milijarde dinara. Među kla-
dionicama, najveću zaradu je ostvario 
Mozzart – oko dve milijarde dinara. Iako 
uspešni, zapravo su zaradili manje nego 
u 201Ư. �ada im je “pretekloǪ 2,ƫ milijar-
di dinara.

�inansijski bilansi potvrđuju da je tr-
govina medicinskim sredstvima u godini 
korone bila unosan posao. Kompanija 
Magna Pharmac4, registrovana za trgo-
vinu na veliko farmaceutskim proizvodi-
ma, lane je zaradila 1,Ưƪ milijarde dina-
ra. Ostvarili su tri puta bolji rezultat nego 
godinu pre. U 201Ư. ova Ɵrma je bila u 
plusu vrednom 6Ʃ1,Ʈ miliona dinara. Da-
leko više novca zaradila je i Victoriaoil. 
�vaj proizvođač ulja će 2020. pamtiti po 
proƟtu od 1,Ư milijardi dinara. �odinu 
pre su završili sa dobitkom od 1ƭ1 mili-
ona dinara.

�eklo bi se da će ograničeno kretanje, 
a prošle godine se nije moglo kuda se 
želelo, smanjiti zaradu naftnih kompa-
nija. Ako je suditi po Lukoil-u, to se nije 
desilo. Trgovina gorivom donela im je 
zaradu nešto veću od milijarde dinara. U 
201Ư. godini proƟt je iznosio ƭƩƯ miliona 
dinara. Sudbinu svog sektora, pokazuju 
brojke, nije delio Niš-ekspres. Završili su 
godinu sa dobitkom većim od milijardu 
dinara, a prethodne su u plusu bili nepu-
nih ƭ6 miliona dinara. 

SANJA IVANOVIĆFO
TO
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ZORANA MILIDRAG
predsednik 
eCommerce 

asocijacije Srbije i 
eCommerce direktor 

kompanije Sport 
Vision

Od outlet ponude do pravog  
e-commerce booma u Srbiji

“Putem interneta su ljudi u Srbiji spremni da 
kupe samo po sniženoj ceniǪ ǲ zabluda je koju 
sam slušala duži niz godina. Znala sam zapra-
vo da ljudi “samoǪ žele ono što je bolje za njih, 
bilo da žive u Srbiji, Nemačkoj ili �rancuskoj. 
Nekim kupcima je važna brza dostava, nekima 
jednostavnost pretrage, nekima lakoća zamene 
kupljenog, nekima cena, a većini sve. �dakle 
nam dolazi zabluda da smo mi drugačije tržište 
i zašto često umišljamo da postoji razvoj kupaca 
kao kategorija, a jedina istina je da kupci znaju 
šta im je potrebno?

�rivica svih naših zabluda je na drugom me-
stu ǲ krucijalan je razvoj svesti svih u lancu in-
ternet trgovine. �asno osvešćivanje potrebe za 
digitalizacijom dovelo je do toga da činioci digi-
talnog ekosistema pomisle da kupci nisu sprem-
ni. �ako, uistinu, i nastaju svi mitovi. Stvari su 
mnogo jednostavije na nivou percepcije kupaca, 
dok  prava kompleksnost dolazi kada oni koji se 
bave eǱtrgovinom treba da isporuče standard. 
Poenta razvoja eǱcommerce je u skalabilnosti 
poslovanja i potencijalno većem proƟtu. Nagla-
sak je na reči “potencijalnoǪ kod većeg proƟta. 
Digitalna ekonomija ima većinski varijabilne 
troškove i tu je matematika toliko jednostavna, 
da svako ko pročita ovo, a radi na tržištu Srbi-
je razume da ako skala ima ograničenje u rastu 
prometa i na to dodamo sniženu cenu, uz mini-
malnu zaradu i povećane troškove jer se svaka 
isporuka plaća, ostaje nam nezadovoljavajući 
proƟt još niži nego u našoj outlet prodavnici.

�utlet ponuda je za tržišta bez granica koja 
mogu da rade po principu velikih brojki, dok 
mi moramo da poslujemo po principu kvaliteta 
usluge i pametnih promocija.

Gde grešimo? (ili, isprobani recept “kako na-
porno, ali sasvim izvesno možemo doći do veće 
profitabilnosti u e-commerce”)

Poverenje kao ključ uspeha u ecommerce

Stvari u digitalnom Univerzumu su posledič-
ne i ulaganje u bolju prodaju, bolju uslugu, bolje 
poverenje sasvim sigurno doneće kao posledicu 
povećanje prodaje i, što je još bitnije, povećanje 
cene. Ukoliko vaš kupac počne da vam veruje, 
počeće da kupuje proizvode po višoj ceni i biće 

spreman da plati istu cenu kao u prodavnici, jer 
zna koje druge pogodnosti kupovina na vašoj in-
ternet prodavnici donosi.

Lakše reći nego uraditi?!

Sasvim sigurno, jer da budemo potpuno iskreni 
ǲ za ovu rečenicu koju sam napisala za 10 sekundi 
tim ljudi mora da radi predano godinama, ali ovo 
predstavlja jedini mogući put do uspeha. Za po-
verenje u vaš brend i u vašu internet prodavnicu 
potrebni su sledeći tajni sastojciǜ
• Pregledna i funkcionalna prodavnica ǲ Izgled 

prodavnice zavisi od ukusa, ali funkcionalnosti 
moraju biti besprekorne.
• Precizna pretraga ǲ Više od Ʃ0 odsto kupaca 

obavlja svoju kupovinu preko ove opcije. Ne za-
boravite da je ona ujedno i slika svega što vam u 
pozadini ne funkcioniše.
• Verodostojne slike ǲ Ne ulepšavajte stvarnost. 

�upac želi da dobije ono što vidi na slici, zato slika 
mora biti verodostojna, a ne perfektna.
• Detaljni i precizni opisi ǲ Internet prodavnica 

nema prodavca i svaka reč je bitna. Bez dovoljno 
informacija kupca dovodimo u zabludu, a to nije 
naš put ka poverenju.
• Brza isporuka ǲ Oak ƫ0 odsto poverenja vašeg 

kupca zavisi od vašeg partnera, budite pametni u 
izboru istih.
• Sve servisne opcije koje postoje na tržištu ǲ 

Budućnost je u prilagođavanju sve većim potreba-
ma kupaca, ko im pruži ono što žele, biće njihov 
omiljeni izbor.
• Tim koji će biti spreman da u roku od odmah 

reši probleme vaših kupaca i da nakon toga zna 
kako to i da se više ne ponovi ǲ �vo je možda i naj-
važnije od svega. Problemi i greške se u poslovanju 
stalno dešavaju, ali ako vaš kupac zna ili oseti da 
ćete mu vi rešiti problem ako do njega dođe, to će 
biti glavni sastojak građenja poverenja.

Poverenje se, baš kao što smo učili u životu, ve-
oma teško pridobija, ali gubi u trenu. Važno je da 
svi koji se bave e-prodajom ovo imaju na umu dok 
planiraju svoje poslovanje, komuniciraju sa kupci-
ma i rešavaju njihove probleme. Ukoliko tretirate 
kupca kao najboljeg prijatelja ǲ požrtvovanošću, 
pažnjom ǲ on će vam to sasvim sigurno vratiti svo-
jom lojalnošću i svi će od toga proƟtirati.

E-COMMERCE
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Nesumnjivo je da se berzansko tržište u 
Americi, ali i ne samo u njoj već i u Evropi, na-
lazi na najvišim tačkama svih vremena. Slič-
nih pozicija bilo je i ranije, a ono što trenutno 
stanje izdvaja u odnosu na neka ranija je brzi-
na kojom su indeksi napredovali ka aktuelnom 
vrhu. Istina je da aktuelno rastuće tržište traje 
već od 200Ư. godine, tačnije više od 10 godina, 
ali je poslednjih godinu dana, naročito nakon 
pada na početku aktuelne pandemije, do te 
mere ubrzalo da grafikon, ako se pogleda duži 
vremenski period, izgleda frapantno ǲ imao je 
gotovo pravu liniju koja se vinula u nebo.

�azlozi za aktuelni višegodišnji trend su 
uglavnom poznati ǲ očigledan višak keša, jef-
tin novac, masivni fiskalni stimulansi nakon 
udara pandemije, niske ili negativne kamatne 
stope, transformacija i digitalizacija ekono-
mije, smena generacije investitora ka mlađim 
ljudima sa nešto agresivnijim pristupom i po-
jačani uticaj takozvanih malih ǹretailǺ investi-
tora. �o su ključni faktori za aktuelne vrhove 
na indeksima. �va rekapitulacija stvari je već 
prošlost, a naravno nas zanima buduće kreta-
nje i u koju meri su aktuelne pozicije održive.

�no što na osnovu pređašnjih kretanja mo-
žemo zaključiti je da zasigurno mora nastupi-
ti odgovarajuća korekcija, makar po logici da 
će jedan deo investitora sigurno nastojati da 
realizuje profite posle skokova, pogotovu ako 
se uzme u obzir brzina ostvarenih profita, pa 
i prosečni prinosi ǹprostim investiranjem u 
indeks bez posebne strategije ostvarili biste 
prinos od oko 1Ʈ odsto, samo za period od po-
četka ove godine, pa do danasǺ i da se nazire 
period povećanih kamatnih stopa.

�vo poslednje je ono što najviše i brine i in-
teresuje ulagače jer su signali koje regulatorna 
tela šalju, u prvom redu �ED i Evropska cen-
tralna banka ǹE�BǺ, još uvek nedovoljno jasni, 
barem kada je u pitanju tajming pooštravanja 
monetarne politike. Verovatno zbog činjenice 
da istovremeni porast inflacije prati još uvek 
nedovoljno stabilno stanje na tržištu rada, uz 
i dalje prisutan rizik negativnog uticaja pande-
mije na rast ekonomija ǹzbog aktuelnog delta 
sojaǺ. �kvirni period do kada se može očekivati 
pooštravanje monetarne politike je kraj 202Ʃ. 

godine. Da li će pre toga doći do pokretanja ne-
kih mera, zavisi očigledno od tri faktoraǜ daljeg 
statusa pandemije ǹu smislu uticaja delta vari-
jante na rast globalnih ekonomijaǺ, nivoa infla-
cije ǹda li je prolazna pojava ili ne ǲ još uvek ne 
znamoǺ i stope nezaposlenosti ǹ još uvek nismo 
na pretkriznih tri odsto u AmericiǺ.

Povrh svega, možemo dodati još jedan fak-
tor, a to je solidna verovatnoća da je sav po-
tencijal budućeg rasta poslovanja kod najak-
tuelnijih kompanija ǹuglavnom tehnoloških 
ili nedavno listiranih kroz IP�Ǻ verovatno već 
zaračunat u trenutne cene. Za dalji neometani 
rast na pojedinim poznatim listiranim imeni-
ma nužna bi bila serija pozitivnih iznenađe-
nja na polju performansi, što nije nemoguće 
naročito ako se uzme u obzir da su lestvice 
očekivanja dosta visoko podignute. �vo se pre 
svega odnosi na kompanije koje predstavlja-
ju oličenje aktuelne digitalne transformacije 
u ekonomiji generalno, poput �esle, ZoomǱa, 
Spotif4, �eladoc, �oinbase, PalantirǱa i sličnih.

Uzmimo u obzir da su vodeći globalni indek-
si poput SƥPƫ00, DA�Ǳa, �A�Ǳa, ��SE, Nikkei, 
ǹkineski ipak neǺ uspeli potpuno da se opora-
ve i da sa nivoa od pre pada napreduju i do Ʃ0 
odsto, iako u međuvremenu nije došlo u toj 
meri do opšteg prosperiteta, već samo do sta-
bilizacije prilika, nakon brojnih poremećaja 
izazvanih pandemjiom, uz i dalje prisutne ri-
zike. Istina je i da je novo okruženje, kreirano 
pandemjiom, izrazito pogodovalo pojedinim 
sektorima i pojedinačnim kompanijama koje 
poslovanje baziraju na online uslugama ili 
one počinju da igraju važnu stavku ukupnih 
operacija. Usled velikog viška jeftinog novca 
masovno su kupovana uglavnom dugoročna 
„očekivanja“, koja tek trebaju biti opravdana 
ili možda uopšte i neće. Za sada se čini da smo 
stigli na pozicije sa kojih bi usled nedovolj-
no stabilizovanog makro okruženja, pretećeg 
scenarija većih kamatnih stopa i visokih valu-
acija morali da računamo na izvesnu konso-
lidaciju indeksa. �vo još uvek ne znači i kraj 
rastućeg tržišta, ali zahteva odmereni pristup 
investiranju, s obzirom na to da će se scenario 
koji smo videli nakon martovskog pada 2020. 
teško ponoviti u skorije vreme.

��A�A���A�����T
Ilirika

Pogled s vrha Wall Streeta

BERZA
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�ina je zabranila kriptovaluteǟ „PonovoǢ“, po-
drugljivo reaguju oni iskusniji na kripto tržištu, 
koji su već preživeli mnoge kineske zabrane, 
dok novajlije panično prodaju. Da li je ovo samo 
nova u nizu zabrana ili je ipak ovog puta nešto 
drugačija situacijaǢ

Prvi veliki talas popularizacije kriptovaluta 
desio se 201Ʃ. godine. U ovom kontekstu, kad 
kažem „kriptovalute“, praktično mislim na Bitco-
in, jer tada nije bilo previše drugih kriptovaluta, 
a svakako da nijedna od tadašnjih nije ni na koji 
način ugrožavala dominaciju BitcoinǱa. �ena je 
krajem te godine dostigla oko 1.200 dolara. Danas 
to zvuči smešno, ali treba imati u vidu da je na 
početku te godine cena bila oko 12 dolara, dakle 
skočila je 100 putaǟ �o je i godina kada Bitcoin 
rudarenje postaje ozbiljan biznis u kojem �ina 
odmah zauzima vodeću ulogu. �u ulogu zadržava 
do danas, uprkos bogatoj istoriji zabrana raznih 
aspekata poslovanja sa kriptovalutama.

Prva zabrana desila se upravo te 201Ʃ. go-
dine, pri tada rekordnoj ceni BitcoinǱa od već 
pomenutih 1.200 dolara, kada je �ina zabranila 
bankama da obrađuju transakcije povezane sa 
Bitcoinom. Potpomognuta i nekim drugim ne-
povoljnim dešavanjima, cena je za svega neko-
liko meseci otišla na ispod 200 dolara. Ulazi se 
u mirniji period kad je u pitanju cena, a i kad je 
u pitanju delovanje kineskih vlasti protiv kripto-
valuta. �u i tamo neka izjava zvaničnika gde se 
kriptovalute pojavljuju u negativnom kontekstu, 
ali deluje da �inezima kriptovalute ne smetaju 
previše u periodima kada deluje da su ih svi, 
osim najvećih optimista, prežalili.

Oetiri godine kasnije, novi talas popularizacije 
kriptovaluta, nove rekordne cene i nova ozbilj-
na zabrana u �ini. �vog puta, zabranjuje se I�� 
kao model Ɵnansiranja kripto projekata i zabra-
njuje se rad kineskih kripto berzi. Ponovo dolazi 

do sunovrata cena i ulazi se u „kripto zimu“, s 
tim da ovog puta retko ko označava �inu kao bi-
tan uzrok pada.

Prođoše nove četiri godine, evo nas u 2021. i 
ponovo cene obaraju rekorde, a kineski regu-
latori se bude, čini se odlučniji nego ikada. Na 
proleće se zabranjuje platnim institucijama da 
pružaju usluge bilo kome ko je povezan sa krip-
tovalutama, a po prvi put kreće i napad na „ru-
dare“. Počinje egzodus rudara iz �ine, ali se u 
nekom trenutku misteriozno zaustavlja. Prema 
nekim podacima, na proleće je �ina imala oko 
6ƫ odsto udela u Bitcoin rudarenju na svetskom 
nivou, sada je na oko ƪƫ odsto. �zbiljan pad, ali i 
dalje je to ogroman procenat, daleko veći od bilo 
koje druge države.

U septembru stiže poslednja zabrana, možda 
i konačna. Izgleda da su ovog puta zabranjene 
sve kripto transakcije i sve vrste usluga poveza-
ne sa kriptovalutama. �o ne ostavlja baš puno 
prostora za neke buduće zabrane. Neki misle da 
je to povezano sa pripremama za lansiranje digi-
talnog juana, planiranog za narednu godinu i da 
vlast u �ini ne želi da digitalni juan ima ikakvu 
konkurenciju kada je digitalni novac u pitanju.

Ima i onih koji smatraju da �ina propušta 
veliku priliku isključujući sebe iz kripto indu-
strije u godini u kojoj mnogi krupni igrači ula-
ze u tu industriju i lišava sebe velikih proƟta u 
budućnosti. Ipak, trebalo bi da već znamo da je 
kineskim vlastima kontrola bitnija od proƟta. 
�ni prosto ne žele ništa veliko što ne mogu pot-
puno da kontrolišu. U neku ruku, ova zabrana 
je potvrda veličine kripto industrije, porasla je 
dovoljno da zasluži zabranu u �ini. Na kraju, 
to kriptovalute stavlja u prilično respektabilno 
društvo. U �ini su već dugo nedostupniǜ �oo-
gle, �acebook, �ou�ube, Instagram, �2itter, Vi-
ber, �hatsApp...

ALEKSANDAR 
�A�A����T

vlasnik kripto 
menjačnice ���

Kina vs. Crypto

KRIPTOVALUTE
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NAUKA 06

DUBRAVKO ĆULIBRK, DIREKTOR RAZVOJNO-ISTRAŽIVAČKOG INSTITUTA ZA VEŠTAČKU INTELIGENCIJU SRBIJE

Globalno tržište proizvoda baziranih na 
veštačkoj inteligenciji vredeće 2025. godine 
oko 500 milijardi dolara godišnje

 FOTO: PRIVATNA ARHIVA OKTOBAR 2021 // 45



Veštačka inteligencija se trenutno 
smatra tehnologijom koja ima po-
tencijal da bude tehnologija opšte 

primene, poput električne energije ili 
otkrića železnice. Zato jedna savremena 
zemlja u današnje vreme ne sme da pro-
pusti priliku da planski i ciljano istražuje 
i razvija ovu oblast ukoliko želi da bude 
konkurentna na globalnom tržištu. U 
našoj zemlji izučavanje veštačke inteli-
gencije ǹartiƟcial intelligence ǲ AIǺ poči-
nje još pre nekoliko decenija, a u ovom 
trenutku doživljava ekspanziju i mi kao 
država imamo puno toga da ponudimo 
kada je u pitanju razvoj naprednih teh-
nologija. �renutno, Srbija prednjači u 
ovim aktivnostima na Balkanu, ali za 
bolje rangiranje na globalnom tržištu 
moramo intenzivirati napore i okupiti 
naše resurse.

�vako trenutnu poziciju Srbije kada 
je u pitanju razvoj veštačke inteligenci-
je, ocenjuje Dubravko Nulibrk, direktor 
�azvojnoǱistraživačkog instituta za ve-
štačku inteligenciju, koji je Vlada Srbije 
osnovala u martu ove godine. U razgovo-
ru za Biznis.rs on kaže da su naša ključ-
na prednost mladi i preduzimljivi ljudi 
koji raspolažu sveobuhvatnim znanjima 
iz matematike, tehničkih nauka i bizni-
sa i poseduju liderske sposobnosti, što je 
neophodno za uspeh u oblasti veštačke 
inteligencije.

Ǳ Mi u ovom trenutku već imamo istra-
živače, naučnike, inženjere i preduzetni-
ke koji su prepoznatljivi u svetu kao re-
nomirani stručnjaci i naši kadrovi su na 
mnogo višem nivou znanja nego što je 
javnost možda toga svesna. Na primer, 
imamo čak i nekoliko srpskih udruže-
nja, poput Serbian AI Meeting i Serbian 
AI Societ4, kao i �onderland AI  konfe-
renciju, koji su nastali željom naših ljudi 
koji se bave biznisom i koji su u stanju da 
naprave visokotehnološke kompanije da 
se povežu širom sveta, razmenjuju isku-

stva i ostvaruju saradnju u cilju razvoja 
ove oblasti.

Gde se sve trenutno primenjuju AI 
rešenja i šta to znači za graăane i 
privredu Srbije?

Ǳ �ada govorimo konkretno o prime-
ni veštačke inteligencije, svakodnevno 
pronalazimo sve veći broj primera, kako 
u svetu, tako i u Srbiji, na koji način 
ona može da unapredi i pomogne svim 
aspektima privrede i svim segmentima 
društva ǹod automobilske industrije, me-
dicine i farmacije, Ɵnansija, unapređenja 
poslovanja do predviđanja prirodnih ka-
tastrofa, itd.Ǻ. �ecimo, odličan je primer 
saradnja koju su realizovali timovi iz 
kompanije Microsoft Srbija i EPS, kada 
su koristili veštačku inteligenciju u cilju 
poboljšanja predviđanja fluktuacija u po-
trošnji električne energije. Povećanjem 
tačnosti ovakvih predviđanja uspeli su da 
smanje korišćenje kapaciteta proizvod-
nje rezervne energije, čime su postigli 
uštedu od oko milion evra godišnje, a 
ovakvih primera je u Srbiji sve više. 

Da bismo postali značajni igrači na 
globalnoj sceni, potrebna nam je in-
frastruktura. Zato je Vlada �epublike 
Srbije, prepoznajući ekonomske i soci-

jalne prednosti ulaganja u ekspertizu u 
ovoj oblasti, kreirala Strategiju razvoja 
veštačke inteligencije u Srbiji za peri-
od 2020ǲ202ƫ. godine. U okviru nje se 
otvaraju četiri nova studijska programa 
master studija u oblasti veštačke inteli-
gencije, dva u Novom Sadu na �akultetu 
tehničkih nauka i na PrirodnoǱmate-
matičkom fakultetu, i po jedan u Nišu i 
�ragujevcu, a na Univerzitetu u Beogra-
du već postoje slični master programi. 
�akođe, trenutno je Ɵnansijski podržano 
12 značajnih naučnih istraživanja u ovoj 
oblasti, a o jednom od njih je detaljno iz-
veštavao National �eographic. U okviru 
ove strategije je i inicirano osnivanje �a-
zvojnoǱistraživačkog instituta za veštač-
ku inteligenciju Srbije.

Šta će novoosnovani državni 
nstitut 
za veštačku inteligenciju značiti za 
dalji razvoj ove oblasti?

Ǳ Naša motivacija za osnivanje insti-
tuta potekla je iz dve činjenice. Sa jedne 
strane, postoje procene da bi već 202ƫ. 
godine globalno tržište proizvoda bazi-
ranih na veštačkoj inteligenciji moglo 
biti vredno oko ƫ00 milijardi dolara go-
dišnje, a sa druge strane, Srbija raspola-
že zavidnim talentima kada su u pitanju 
znanja u ovoj oblasti. Zato je naša ideja 
da institut uveže celu Srbiju uz pomoć 
novih tehnologija rada na daljinu, ali i 
naše stručnjake koji su u ovom trenutku 
u raznim državama sveta, i da u pravom 
trenutku okupimo sve srpske kapacitete 
i pozicioniramo se na ovom tržištu koje 
doživljava rapidnu ekspanziju.

�a taj način praktično postajete veza 
nauke i privrede?

Ǳ �ada smo koncipirali institut, trudili 
smo da uzmemo najbolje prakse iz celog 
sveta. Zato smo odlučili i da budemo me-
sto na kome će se ostvariti saradnja na-
uke i privrede u oblasti veštačke inteli-
gencije kako bismo našim istraživačkim 
kapacitetima pomogli transfer tehnolo-
gije u Srbiji. Sa postojećim kompanija-
ma iz različitih sektora realizovaćemo 
zajedničke projekte kako bismo im po-
mogli u razvoju njihovog poslovanja 
ǹ�ƥDǺ, a kompanijama i pojedincima 
koji tek žele da uđu na ovo tržište pomo-
ći ćemo deljenjem našeg znanja kroz ra-
zličite seminare i radionice.

�sim toga, naši naučnici će objavlji-
vati visokokvalitetne radove, ali i mono-

NAUKA: DUBRAVKO ĆULIBRK

POČETNI BUDŽET 40 MILIONA 
DINARA 

Kako je institut osnovala Vlada 
Republike Srbije tek ove godine, 
 nansiramo se i7 budžeta i 7a ovuޖ
godinu nam je alocirano х0 miliona 
dinara. Ipak, institut je već uspeo 
da osvoji dodatna sredstva 7a ޖ-
nansiranje konkretni% projekata i7 
meĝunarodni% i7vora u vrednosti 
od neki% хх odsto ove sume Ҏ kaže 
�ubravko Tulibrk.

NAŠI PROJEKTI IMAĆE VIŠESTRUKU PRIMENU, OD AUTOMOBILSKE INDUSTRIJE, 
PREKO MEDICINSKE DIJAGNOSTIKE I UNAPREĐENJA SIGURNOSNIH SISTEMA 
FINANSIJSKIH INSTITUCIJA, DO DIZAJNA NOVIH LEKOVA I MATERIJALA. ZATO ĆEMO 
IMATI GRUPE ZA RAČUNARSKI VID, OBRADU PRIRODNOG JEZIKA, MEDICINSKE 
PRIMENE AI, MATEMATIČKE OSNOVE MAŠINSKOG UČENJA I GRUPU ZA NOVA 
PODRUČJA
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graƟje i udžbenike kako bi podelili svoje 
znanje i stručnost, organizovaće konfe-
rencije za privlačenje međunarodnih 
talenata da se okupe, razmene iskustva, 
sarađuju i uče zajedno, i unaprede nau-
ku i praksu veštačke inteligencije. �ako-
đe, neki od njih će učiti i nove generaci-
je studenata, pomažući našem sistemu 
obrazovanja u ovoj oblasti.

Koje su dosadašnje glavne aktivnosti 
instituta? Koliko trenutno imate 
zaposleni#?

Ǳ �ako je institut osnovan u martu ove 
godine, do sada smo radili na postavlja-
nju njegovih okvira u saradnji sa našim 
mentorima. Zaposlili smo oko deset vr-
hunskih istraživača u Srbiji i ostvarili sa-
radnju sa oko ƪ0 naših ljudi van zemlje, 
koji su već angažovani da nam pomognu 
da što brže napravimo lokalni kapacitet. 
U junu smo zvanično oformili saveto-
davni odbor, koji čine svetski prepoznati 
stručnjaci iz oblasti informacionoǱko-
munikacionih tehnologija iz naučnog 
okruženja i privrede, tako da možemo 
da kažemo da u ovom trenutku imamo 
stručnjake sa četiri kontinenta.

�akođe, nedavno smo napravili prvi 
značajan korak u ostvarenju saradnje 
nauke i privrede. Potpisali smo ugovor 

sa jednom od najuspešnijih multinaci-
onalnih kompanija koje posluju u našoj 
zemlЈi �ontinental, jer smo identiƟkova-
li određena područja na kojima možemo 
zajednički da radimo i da odmah počne-
mo sa realizacijom konkretne saradnje.

Kakvi su planovi za naredni period i 
koji su zacrtani ciljevi kada je reč o 
daljem unapreăenju �
 u Srbiji?

Ǳ �renutno nam je primarni cilj da 
zaposlimo još kvalitetnih istraživača u 
Srbiji i imamo otvorene konkurse za 
ove pozicije. U narednom periodu, mo-
žda već i za godinu dana, plan nam je da 

imamo oko 20 naučnika sa naučnim zva-
njima i da svakome od njih obezbedimo 
četiriǱpet saradnika. Prva kancelarija 
nam je u Novom Sadu, ali kako se naš 
tim bude razvijao, trebalo bi da ih u bu-
dućnosti imamo i u Nišu i u Beogradu. 
Primenom savremenih komunikacionih 
tehnologija želimo da povežemo naše 
stručnjake širom zemlje, ali i iz dijaspo-
re. �renutno naši naučnici rade iz Novog 
Sada, Beograda, Novog Pazara, ali i iz 
inostranstva.

°to se tiče konkretnih oblasti našeg 
istraživanja, one su kombinacija strate-
ških cilЈeva Srbije i oblasti koje su nam 
naši mentori pomogli da identiƟkujemo 
kao najplodnije. Naši projekti imaće vi-
šestruku primenu, od automobilske in-
dustrije, preko medicinske dijagnostike, 
unapređenja sigurnosnih sistema Ɵnan-
sijskih institucija do dizajna novih leko-
va i materijala. Zato ćemo imati grupe 
za računarski vid, obradu prirodnog je-
zika, medicinske primene AI, matema-
tičke osnove mašinskog učenja i grupu 
za nova područja.

�akođe, u toku su pregovori sa više 
različitih značajnih kompanija koje po-
sluju u Srbiji i svakako da očekujemo u 
budućnosti da toga bude mnogo više.

MARKO ANDREJIĆ

FABRIKA AI LIDERA

Sa akumulacijom 7nanja, naša vi-
7ija je da Institut postane ҇fabrika҄ 
lidera u oblasti veštačke inteligenci-
je. Svi koji nam se priključe na ovom 
putu imaće priliku da mnogo nauče 
od naši% mentora i7 celog sveta i 
pomognu u ra7voju ove oblasti u 
Srbiji. Takoĝe, patentiraćemo naša 
klБučna otkrića i tražiti načine da i% 
komercijali7ujemo kro7 licenciranje 
i pokretanje startap i ҇spin-oȄ҄ pre-
du7eća.
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Neka od najčešćih pitanja u poslov-
nim krugovima i među preduzet-
nicima suǜ “�oji biznis pokrenu-

tiǢ U koje industrije vredi ulagatiǢ �de 
može da se uloži, a da je uspeh garanto-
vanǢǪ Iako je nemoguće dati jednostavan 
odgovor, svaki novi posao trebalo bi da 
sadrži preƟks “digitalǪ, pa onda delatno-
sti konkretne industrije.

Nekoliko godina ranije �oogle je do-
neo odluku o mobileǱƟrst okruženju, 
odnosno da u pretragama favorizuje mo-
bilne telefone kao dominantne uređaje. 
A sada u biznisu pričamo o digitalǱƟrst, 
modelima zasnovanim na novim tehno-
logijama.

Da razjasnimo, o svakom novom bi-
znisu treba da se razmišlja tako da ko-
risti nove tehnologije u oblikovanju 
ponude, poslovnog modela i rada sa 
korisnicima. �akođe, da opet koristi mo-
derne tehnologije i društvene mreže da 
pronalazi svakog pojedinačnog kupca i 
gradi odnos sa korisnicima na veoma di-
rektan i ličan način. Mesto gde se spaja-
ju proizvodnja, prodaja, marketing, P�, 
ali i sve drugo.

Moderan spoj aplikacija, medija i usluga

Postoji vrlo logičan razlog za to. Broj 
korisnika mobilnih telefona je u straho-
vitom porastu, posebno nakon izbija-
nja pandemije. �okus ljudi je pomeren 
sa mnogih “oƤineǪ aktivnosti na razne 
vrste ekrana. Ne ulazimo u to da li je 
dobro da se čovečanstvo okreće u tom 
smeru, ali poslovno gledano, mnoge 
prilike leže upravo u toj činjenici. Na-
ravno, pričamo o razvijenim zemljama, 

a ne o oblastima na Zemlji koje još reša-
vaju egzistencijalna pitanja ili elemen-
tarne potrebe življenja. Mada, i kod njih 
tehnologija uveliko može da unapredi 
kvalitet života.

�ako da ona pitanja koja smo posta-
vili na početku mogu da imaju odgovor 
ǲ bilo koji posao, ali da deo svog poslo-
vanja zasniva na korišćenju mobilnih te-
lefona, dronova, I� tehnologija. Procvat 
doživljavaju aplikacije za naručivanje 
i dostavu hrane, poljoprivredne kom-
panije angažuju dronove za snimanje i 
analizu zemljišta, najsavremeniji roboti 
za mužu obavljaju posao farmera, od-
mah rade niz analitika o svakoj kravi, 
muži, kvalitetu mleka i šalju podatke u 
računar. 

Moderni farmer nije u štali ili na njivi, 
već u sobi sa računarom, analizira po-
datke koje dobija od robota za automat-
sku mužu, od automatizovanog vozila 
za obradu žitarica ili drona koji snima 
teren. �d poljoprivrede do soƟsticirane 
robe, prisutna je automatizacija i roboti-
zacija svih procesa, dok ljudima pripada 
mesto za računarom ili u aplikacijama.

Eksplozija online rada

Dalje, mnogi poslovi su promenili svoj 
model rada tako da mogu da se obavlja-
ju remote. Eksplozija je online poslova, 
dropshipping modela, Shopif4 sajtova, 
kompanija zasnovanih na blockchain 
tehnologijama, novih berzanskih plat-
formi...

Ali, ako smatrate da su to samo novo-
tarije, pogledajte kako se mnoge tradici-
onalne kompanije menjaju. Bankarski 

sektor, koji je tradicionalno krut, pri-
hvata kriptovalute, revizorske kuće ku-
puju I� kompanije zbog razvoja softvera 
za analizu velikih količina podataka i 
razvoj modela kompjuterskog predvi-
đanja daljih poslovnih mogućnosti. Au-
toǱindustrija uviđa kakvu je revoluciju 
napravio Ilon Mask sa �eslom koju je u 
startu gradio kao I� kompanijuǲfabriku 
automobila.

Nabrojte bilo koju industriju, a zatim 
potražite nove kompanije koje prime-
njuju tehnologije da bi potpuno izmenile 
dosadašnji način poslovanja. �rađevi-
narstvo ǲ ƩD štampa zgrada, virtuelni 
obilasci stana na prodaju i virtuelno opre-
manje enterijera, Medicina ǲ razgovor sa 
doktorom preko aplikacije, �itness ǲ on-
line treninzi, Edukacija ǲ video kursevi i 
Zoom časovi, �inansije ǲ virtuelni novča-
nici i plaćanje mobilnim telefonom ili sa-
tom, �ućni uređaji ǲ umrežena “pametna 
kućaǪ u kojoj sve kontrolišete preko apli-
kacije... I tako dalje.

Mentalitet Silicijumske doline

Dakle, taj mentalitet Silicijumske do-
line zavladao je celim svetom. Vreme se 
promenilo, digitala je sve okrenula na-
glavačke. �d načina kako se posmatra 

OD “MOBILE-FIRST” DO “DIGITAL-FIRST” MODELA POSLOVANJA

Svaki biznis postaje  
“digitalni biznis”
MODERNI FARMER NIJE U ŠTALI ILI NA NJIVI, VEĆ U SOBI SA RAČUNAROM, 
ANALIZIRA PODATKE KOJE DOBIJA OD ROBOTA ZA AUTOMATSKU MUŽU, OD 
AUTOMATIZOVANOG VOZILA ZA OBRADU ŽITARICA ILI DRONA KOJI SNIMA TEREN. 
OD POLJOPRIVREDE, PA DO SOFISTICIRANE ROBE, PRISUTNA JE AUTOMATIZACIJA I 
ROBOTIZACIJA SVIH PROCESA, DOK LJUDIMA PRIPADA MESTO ZA RAČUNAROM ILI 
U APLIKACIJAMA

VLADIMIR VELIČKOVIĆ, POSLOVNI KONSULTANT I AUTOR KNJIGE “BIZNIS BUKVAR”
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biznis generalno i procene poslovnih 
mogućnosti, do samog vođenja svakod-
nevnog posla.

�upci su vam direktno dostupni i na-
laze se u vašem telefonu, odnosno na 
društvenim mrežama. Da bismo u pot-
punosti imali kontrolu naše Ɵrme u ru-
kama, treba minimalno da zavisimo od 
posrednikaǜ distributera, maloprodaje, 
komercijalista... Sve to može da se reši 
kroz nove tehnologije.

Ali, ovo nema veze samo sa velikim 
kompanijama. Sada mali proizvođač 
može uz online prodavnicu i digitalne 
medije da zaokruži kompletan lanac po-
nude i potražnje, da sam “izložiǪ, rekla-
mira, dođe do kupaca i proda bilo koji 
proizvod ili uslugu.

�akođe, odnos sa kupcima može da 
bude instant i direktan, kroz vebǱsajt, 
poruke na društvenim mrežama, botove 
i slično. Da ne pominjemo big data, ana-
lizu potreba kupaca i brzo zadovoljenje 
njihovih pojedinačnih potreba. 

Poznavanje I� tehnologija i digitalnog 
marketinga garantuje da će neka nova 
Ɵrma gotovo odmah znati da ovlada 
svetskim tržištem, jer se to već dešava. 
Samo pogledajte koje industrije i koji 
startapi najviše privuku kapitala investi-
tora i doživljavaju rast. 

Omnikanali i mikrosadržaj

Svaka kompanija mora da bude i me-
dijska kompanija jer mora da objavljuje 
sadržaj koji se tiče njenih zaposlenih, 
korisnika, komšija, zajednice... Potpu-
no je nebitno da li kompanija proizvodi 
armaturu, jogurt, plišane igračke ili za-
voje, neophodno je da zna što je bolje 
moguće sve nove kanale medijske pro-
mocije. Nekad smo pričali o integrisa-
nim komunikacijama, sada su to omni-
kanali na raznim platformama.

Nekad je bilo dovoljno da se pozovu 
novinari na konferenciju i da se prikaže 
proizvod, ili da se pusti reklama na ra-
diju ili �V, ali sada je sve to usložnjeno. 
Sada je najbolja reklama video nekog 
zadovoljnog korisnika koji je sam okačio 
na svom proƟlu. Zato ne čudi ni pojava 
“industrije influenseraǪ.

Medijski svet je sada višeplatformski, 
višeǱkanalni, sa nizom mikromedija, 
mikroǱinfluensera i mikroformata koje 
bi kompanije dnevno trebalo da pripre-
maju. Desetine tipova sadržaja, za raz-
ne vrste medijskih kanalaǜ foto, tekst, 
video, graƟka, animacija, infograƟk, 
blog, podcast, audio... za �acebook, 
�2itter, �ik�ok, Instagram, �outube, 
Snapchat, �eddit, Pinterest, inkedin, 

kompanijski blog.
I� i mediji menjaju mnoge aspekte or-

ganizacija. Menjaju način kako se regru-
tuju novi zaposleni, čak remote posao 
znači da zaposleni ne moraju da budu 
ni na istom kontinentu. �roz društvene 
mreže menjaju način kako se dolazi do 
kupaca, menjaju pristup prodaji i pro-
mociji drastično u odnosu na eru pre 
interneta. Menjaju pravac ispitivanja tr-
žišta, menjaju čak i način kako se razvi-
ja novi proizvod. Sada se sve to dešava 
istovremeno.

Dovoljno je da imate prototip, da to 
krenete da promovišete na društvenim 
mrežama ili kroz prodajne kampanje i 
da svaku fazu proizvoda direktno testi-
rate i prilagođavate u skladu sa potreba-
ma kupaca. Dakle, i način proizvodnje 
se menja.

Menja se I� infrastruktura, menja se 
i biznis struktura svake kompanije, ve-
štine koje treba da poseduju menadžeri 
i drugi zaposleni, način kako se meri na-
predak. I dok mogu značajne uštede da 
se naprave u �ƥD oblasti ǹIstraživanje 
i �azvojǺ, jer se prve faze prototipa od-
mah ponude tržištu, dotle mnogo veća 
sredstva kontinuirano moraju da se ula-
žu u digitalne medije, da ste uvek prisut-
ni, aktuelni i da ste kupcima “na okuǪ. 
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Jedino što je zajedničko hrvatskom 
prećutnom i srpskom nedozvolje-
nom minusu je da su to najskuplji 

vidovi zaduživanja. Dok za prećutni mi-
nus kamata ide do 1ƭ,ƪ odsto, na našem 
tržištu situacija u kojoj se klijent banke 
nađe u nedozvoljenom prekoračenju 
ǹminusuǺ zna da ga košta i maksimalnih 
ƫ0,ƫƭ odsto kamate, dok je prosečna sto-
pa na kraju avgusta iznosila 2Ʈ,ƫƫ odsto.

�ada je reč o razlikama, najviše upada 
u oči to da se prećutni minus reklamira 
u zvaničnim ponudama na portalima hr-
vatskih poslovnih banaka navodima da 
se radi o iznosu koji klijent može koristiti 
prema sopstvenim potrebama, a u visini 
najviše tri redovna priliva, i to bez detalj-
ne provere kreditne sposobnosti i drugih 
proceduralnih zahteva. S druge strane, 
nedozvoljeni minus u Srbiji ne samo da 
se ne reklamira već se on “koristiǪ samo 
ukoliko dođe do povlačenja novca sa ra-
čuna na kome nema sredstava, i to naj-
češće tako što je prošao ček ili naplaće-
na rata kredita, a da vlasnik nije ostavio 
odgovarajuću sumu na tekućem računu.

�azlog zbog koga je 	rvatska narodna 
banka ǹ	NBǺ rešila da uvede red na trži-
štu prećutnih minusa leži u tome što je 
ta usluga postala način da se zaobiđe re-
dovna ponuda dozvoljenih, odnosno do-
puštenih minusa koji se po zakonu sma-
traju potrošačkim kreditima, i na koje se 
primenjuje ograničenje u visini efektiv-
ne kamatne stope ǹE�SǺ od ƭ,61 odsto.

Ǳ Više od Ưƫ odsto svih prekoračenja 
čine prećutna, koja su u proseku Ʃ0 odsto 
skuplja od dopuštenih  i neretko iznose 
do Ʃ00 odsto prosečnih mesečnih prima-
nja ǲ upozorila je 	NB i pozvala poslov-
ne banke da za postojeće ugovore o teku-
ćim računima primene ograničenje E�S 

i ponude otplatu duga u 12 rata u slučaju 
smanjenja ili ukidanja prećutnog minu-
sa, a da za nove ugovore ograniče mak-
simalni iznos prećutnog ograničenja na 
1.ƫ00 kuna ǹoko 200 evra, kurs evra se 
kreće oko ƭ,ƫ0 kunaǺ.

�o je uznemirilo korisnike prećutnog 
minusa, kojih je inače Ʈƪ0.000, a prvo što 
su se zapitali je kako da pokriju svoja du-
govanja. 

Ǳ 	NB je u prvi mah naglasila informa-
ciju o smanjenju prećutnih minusa na 
minimalne iznose, što bi bio veliki udar 
za građane, a kad smo zajedno sa nji-
ma i mi u udruzi Potrošač počeli posta-
vljati detaljna pitanja, 	NB je više puta 
menjala svoj pristup u ovom problemu 

i tek tada počela naglašavati svoj cilj o 
smanjenju kamatnih stopa na prećutne 
minuse ǲ kaže nam Denis Smajo iz po-
menutog udruženja. 

Korisnike prećutnih minusa ne štiti zakon

Naš sagovornik naglašava da potrošače 
zanima buduće smanjenje kamatne sto-
pe, ali da ih mnogo više zanima šta će se 
desiti ako u kratkom vremenu moraju da 
vrate  veliki iznos,  bez mogućnosti otpla-
te duga na rate.

Ǳ Ispalo je da korisnici prećutnih minu-
sa uopšte nisu zaštićeni Zakonom o po-
trošačkom kreditiranju i da banka nije u 
obavezi da ponudi potrošaču povrat duga 

PROBLEMI SA BANKARSKIM NAKNADAMA U DVE SUSEDNE DRŽAVE

Prećutni i nedozvoljeni minusi:  
hrvatski i srpski scenario
UKINUTI ILI ZABRANITI PREĆUTNE MINUSE BILO BI KAO DA POKUŠAVATE DA PROBLEM VOŽNJE U NEKOM MESTU REŠITE 
ZABRANOM SAOBRAĆAJA, OCENIO JE ZA BIZNIS.RS HRVATSKI EKONOMSKI ANALITIČAR DAMIR NOVOTNI, DOK DEJAN 
GAVRILOVIĆ IZ DOMAĆEG UDRUŽENJA ZA ZAŠTITU POTROŠAČA “EFEKTIVA” NAJAVLJUJE INICIJATIVU U KOJOJ ĆE, IZMEĐU 
OSTALOG, ZATRAŽITI UKIDANJE NEDOZVOLJENOG MINUSA. KAKVE SU SLIČNOSTI I RAZLIKE IZMEĐU DVA MINUSA, I KAKO JE 
DOŠLO DO TOGA DA SE O UKIDANJU UOPŠTE RAZGOVARA?
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na rate kao što je to slučaj sa odobrenim 
minusima,  čega oni uopšte nisu bili sve-
sni, niti su informisani o tome od banaka 
ǲ objašnjava Smajo. 

Situaciju dodatno komplikuje i raču-
nica 	NB do koje je došao Jutarnji list, 
a koja pokazuje da se ni poslovnim ban-
kama ne isplati da odobravaju prećutni 
minus u iznosu 1.000 kuna, jer bi ogra-
ničenje kamate dovelo do toga da E�S 
bude negativna, i to minus 6,Ʈ odsto, dok 
bi za 2.000 kuna zarada banaka bila mini-
malnih 0,ƪ odsto na i dalje veoma rizičan 
proizvod. 

Ukupna vrednost iskorišćenih prećut-
nih minusa trenutno se kreće oko 6,Ʃ 
milijarde kuna, ili oko Ʈƪ0 miliona evra, 
i to je, prema mišljenju hrvatskog eko-
nomskog analitičara Damira Novotnija 
ǹDamir Novotn4Ǻ, ključni razlog zbog 
koga rešenje za problem prećutnih mi-
nusa, koje traže 	NB, Vlada 	rvatske i 
poslovne banke sigurno neće biti njiho-
vo ukidanje.

Ǳ Ukinuti ili zabraniti takve vrste Ɵ-
nansiranja bilo bi kao da problem vo-
žnje u nekom mestu pokušavate da 
rešite zabranom saobraćaja ǲ ocenjuje 
Novotni i dodaje da takav “klasični over-
draftǪ na prostoru bivše Jugoslavije po-
stoji skoro ƫ0 godina, pa se ne može reći 
da se radi o nepoznatom proizvodu, za 
koji ovdašnji korisnici nisu znali kako 
funkcioniše.

Dok traje potraga za rešenjem, gu-
verner 	NB Boris Vujčić je za 	rvatski 
radio izjavio da se neće dogoditi ništa 
zbog čega bi se ljudi morali bojati da će 
izgubiti minus, osim onako kako se to 
redovno događa kada banke smanjuju ili 

ukidaju minus, u zavisnosti od situacije 
i prihoda ǹkorisnikaǺ. �n je najavio i da 
će dugovanja sigurno moći da se izmire 
na rate. 

Nedozvoljeni minus u Srbiji

Situacija sa nedozvoljenim minusima 
u Srbiji razlikuje se gotovo u svakom 
aspektu, osim zabrinutosti potrošačkih 
organizacija da banke koriste činjeni-
cu da se njihovi klijenti teško snalaze u 
šumi propisa, ili se čak nerado bave de-
taljima ponuda.

Za početak, ograničenje visine ka-
matnih stopa ne postoji, niti ima bilo 
kakvih naznaka da se razmatra njegovo 
uvođenje, a profesor Beogradske ban-
karske akademije ǹBBAǺ Zoran �rubišić 
ocenjuje da je najbolje da tržište odredi 
ravnotežnu kamatnu stopu. Na naše pi-
tanje treba li da zabrine podatak Udru-
ženja banaka Srbije ǹUBSǺ da je 11,1 
odsto korisnika dozvoljenog minusa u 
docnji, odgovara da je u kamatnoj sto-
pi na dozvoljeni minus već ukalkulisan 
rizik da će oko 10 odsto korisnika ući u 
docnju, i da je to stvar poslovne politike 
banaka.

Drugi aspekt je veličina tržišta minu-
sa. U julu je Udruženje banaka Srbije 
ǹUBSǺ saopštilo da je ukupna vrednost 
odobrenih dozvoljenih minusa ƪ2,ƭƮ mi-
lijardi dinara, od kojih su, prema poda-
cima NBS, građani koristili 1Ʈ,ƪƯ milijar-
di dinara, što odgovara vrednosti od oko 
1ƫƭ miliona evra.

Ǳ �o je tek oko 0,Ʃ odsto BDPǱa Srbije, 
te nije zabrinjavajuće iz ugla makroeko-

nomske stabilnosti Ǳ ocenjuje ekonomi-
sta IBE�Ǳa Mihailo �ajić, koji smatra 
da visoke kamate na takve pozajmice 
služe ne samo da nadomeste bankama 
rizik od toga da li će moći da naplate pot-
puno neobezbeđen dug, već i da natera-
ju građane da novac koji im je potreban 
potraže u “normalnim kanalimaǪ, poput 
gotovinskih kredita.

Dejan �avrilović iz “EfektiveǪ nam, 
međutim, najavljuje da će tokom okto-
bra ta organizacija pokrenuti jednu širu 
inicijativu u kojoj će se naći i zahtev da 
se nedozvoljeni minusi ukinu.

Pitajući se kako je moguće da nedo-
zvoljeni minus uopšte postoji kao kon-
cept, kaže da paralelu vidi u situaciji da 
banka njemu ne odobri kredit, a da on 
ipak ode na šalter i podigne novac koji 
mu treba.

Ǳ Nedozvoljeni minus ne treba da po-
stoji zato što je skup, zato što služi ban-
kama da bukvalno deru kožu sa leđa 
dužnicima, ali siguran sam kad bi se 
pravila neka vrsta referenduma o tome, 
da bi dobar deo klijenata rekao “neka 
ostaneǪ , zato što ljudi posežu za time 
kada se nađu u bezizlaznoj situaciji i 
spašava ih nekih još gorih posledica ǲ 
kaže �avrilović.

�n rešenje za situaciju da neka napla-
ta stiže na dan kada nema sredstava na 
računu vidi u utuženju ili naplati zate-
zne kamate. 	rvatska je, inače, ograni-
čila visinu efektivne kamatne stope za 
potrošačke kredite na iznos zakonske 
zatezne kamate uvećane za dva procent-
na poena.

MILICA RILAK

POTROŠNJA DONOSI RAST

�rvatski ekonomski analitičar �a-
mir Novotni smatra da HNB mora 
obezbediti nekakvu regulativu, ali 
da vlada nije sklona tome zato što 
se radi o iznosu od gotovo milijar-
du evra, što je 7načajno 7a ukupnu 
potrošnju.
- �aime, vlada računa da će upravo 
na domaćoj potrošnji imati snažan 
privredni rast i ove i sledeće godine. 
U drugom kvartalu ove godine rast 
je dostigao 16,1 odsto, i to na teme-
lju optimi7ma potrošača, a banke 
su tu da to ޖnansiraju Ҏ rekao nam 
je �ovotni.
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Ukoliko se izreka “svako zašto ima 
svoje zato” primeni na debatu o digi-
talnom evru, u “zašto” bi mogli da se 

uvrste tehnološki napredak, povećan obim 
online plaćanja tokom pandemije korona 
virusa, konkurencija u vidu moneta koje 
razvijaju centralne banke poput Kineske 
centralne banke i nadasve pojava kripto-
valuta. Stoga bi logičan odgovor Evropske 
centralne banke ǹE�BǺ na ovakav sled okol-
nosti bilo uvođenje digitalnog evra.

Zbog toga je ona prošle godine objavi-
la Izveštaj o digitalnom evru, koji detalj-
no reguliše način funkcionisanja digital-
ne verzije evra, koja ne predstavlja novu 
valutu, već samo formu koja bi postojala 

uporedo sa novčanicama u Ɵzičkom 
obliku, a svi učesnici u ovoj Ɵnansijskoj 
utakmici mogli bi da biraju između ana-
lognog i digitalnog.

Prema ovoj ideji, digitalni evro bi tre-
balo da bude podjednako dostupan na 
teritoriji zemalja članica Evropske Uni-
je ǹEUǺ, ali i izvan nje pod određenim 
uslovima, kako bi se sprečio poremećaj 
u kretanju kapitala i omogućilo lakše vo-
đenje monetarne politike Evropske cen-
tralne banke, borba protiv pranja novca 
i Ɵnansiranja terorizma, čiji je glavni 
rezervoar u nelegalnim novčanim toko-
vima. Najzad, korišćenje digitalnog evra 
van EU bilo bi ograničeno i radi zaštite 
slabijih valuta drugih zemalja.

Projekat istraživanja digitalnog evra

Devet meseci nakon objavljivanja po-
menutog izveštaja, E�B je u julu ove go-
dine pokrenula dvogodišnji projekat u 
kojem će testirati sve pojedinosti u vezi 
sa funkcionisanjem i distribuiranjem di-
gitalnog evra. Tokom trajanja projekta, 
E�B će sarađivati ne samo sa Evropskim 
parlamentom, Komisijom i drugim do-
nosiocima odluka, već i sa privredom, 
bankama i građanima, i redovno ih oba-
veštavati o svojim nalazima, a akcenat 
će biti na zadovoljenju potreba korisni-
ka. �akođe, biće predlagana i sva neop-
hodna zakonska rešenja koja bi omogu-
ćila neometano funkcionisanje digitalne 
valute.

Najzad, projektom će biti ispitan uti-
caj digitalnog evra na tržište kako bi se 
izbegli rizici za građane evrozone, po-
srednike i globalnu ekonomiju. 

Predsednica E�B �ristin agard ǹ�hri-
stine agardeǺ istakla je da period nakon 
donošenja izveštaja dodatno motivisao i 
ohrabrio sve učesnike u ovom projektu 
da ga nastave do kraja.

- Prošlo je devet meseci otkako smo 
objavili izveštaj o digitalnom evru. U to 
vreme smo izvršili dalje analize, tražili 
doprinos građana i stručnjaka i sproveli 
neke eksperimente sa ohrabrujućim re-
zultatima. Sve ovo nas je navelo da odlu-
čimo da započnemo projekat uvođenja 
digitalnog evra. Naš rad ima za cilj da 
obezbedi da u digitalnom dobu građani 
i Ɵrme i dalje imaju pristup najsigur-
nijem obliku novca –  novcu centralne 
banke – istakla je ona.

“Kriptovalute nisu valute i tačka”

Upravo se iza “najveće sigurnostiǪ 
koju pružaju centralne banke krije ra-
zlika između digitalnog evra i sve popu-
larnijih kriptovaluta, za koje je agard u 
intervjuu BloombergǱu rekla da nisu va-
lute. Nijedna centralna banka na svetu, 
pa ni E�B, ne mogu da garantuju njiho-
vu sigurnost iz prostog razloga što ih ne 
emituju. U prevodu, kriptovalute su van 
kontrole vlada i centralnih banaka, a ne 
zahtevaju ni posrednike prilikom plaća-
nja poput banaka, zbog čega su troškovi 
izvršenja transakcija drastično manji. �o 

KAKO SE DIGITALIZACIJA PRETVORILA U ŽESTOKOG PROTIVNIKA  
CENTRALNIH BANAKA

Hoće li digitalni evro uzvratiti 
udarac kriptovalutama?
NOVA DIGITALNA VALUTA IMALA BI STATUS KAO I SVE OSTALE TAKOZVANE 
“TREĆE VALUTE”, PA TU SRBIJA NE BI TREBALO DA IMA NIKAKAV PROBLEM, 
JER KOD NAS JEDINO FUNKCIONIŠE MEĐUBANKARSKO TRŽIŠTE EVRO/DINAR, 
KOJE JE POD REGULATIVOM NARODNE BANKE SRBIJE. DAKLE, TREBALO BI SAMO 
DIGITALNI EVRO, KAO I DRUGE ZNAČAJNE KONVERTIBILNE VALUTE, UBACITI NA 
ZVANIČNU KURSNU LISTU

BRZA REALIZACIJA NAKON 
KONAČNE ODLUKE

Profesor �oran 
rubišić smatra da 
svakako nije problem, onog trenut-
ka kada u ��B-u budu čvrsto rešeni 
da to sprovedu, da se u relativno 
kratkom roku sve reali7uje.
- �aravno, prema svim najavama, 
a to je i glavna ideja ��B-a, to bi 
bio digitalni evro kao centrali7ova-
na valuta, gde bi se u svakom tre-
nutku mogle pratiti sve transakcije 
i gde bi se tačno 7nalo ko raspolaže 
sa kojim i7nosima u svojim digital-
nim novčanicima. Ipak, čini mi se 
da je cela ideja, što bi se naučnim 
je7ikom reklo, ҇još uvek u fa7i te-
stiranja %ipote7e҄ koliko bi taj 
centrali7ovani digitalni evro 7aista 
mogao da privuče tradicionalne 
investitore sa kripto tržišta Ҏ na-
glasio je profesor.
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je ujedno i odgovor na pitanje zbog čega 
je njihova popularnost sve veća, ali i mo-
tiv da se postavi pitanje kakva je onda 
budućnost, ne samo centralnih banaka 
već i Ɵnansijskih institucija uopšte.

Profesor Beogradske bankarske aka-
demije ǹBBAǺ Zoran �rubišić u razgovo-
ru za Biznis.rs ističe da ne postoji cen-
tralna banka koja blagonaklono gleda na 
kriptovalute, kao i da je konkurentska 
pozicija koju sve više zauzimaju glavni 
razlog zbog kojeg se E�B odlučila za uvo-
đenje digitalnog evra.

- Sve centralne banke i guverneri ši-
rom sveta od početka su vrlo negativi-
stički raspoloženi prema kripto tržištu i 
to je potpuno razumljivo. Za razliku od 
regularnih tokova novca koji idu preko 
bankarskog sistema i koji su vidljivi i za 
potrebe izveštaja i platnog bilansa cen-
tralnih banaka, a posredno preko njih i 
za potrebe poreskih uprava svih zema-
lja, kripto tržište je mnogo problematič-
nije, jer je po pravilu decentralizovano, 
odnosno ne zna se ko su vlasnici krip-
tovaluta sve do trenutka dok se preko 
neke kripto berze ili menjačnice ne vra-
te u tradicionalnu ǹtzv. ƟatǺ valutu. Iz tog 
ugla, potpuno je razumljivo da je kripto 
tržište zauzelo jednu konkurentsku po-
ziciju u privlačenju velikih investitora i 
to vidim kao glavni razlog za uvođenje 
digitalnog evra ǲ kaže �rubišić, dodajući 
da E�BǱu ne bi trebalo previše vremena 
da sprovede čitavu ideju u delo, ali da 
je još uvek pod znakom pitanja kako će 
ona uspeti da privuče investitore sa trži-
šta kriptovaluta.

Na pitanje koliki izazov bankama 
može da predstavlja digitalni evro, on 
kaže da ne očekuje neke prevelike rizi-
ke, jer bi E�B držala “sve konce u svojim 
rukama”.

- Mislim da bi se banke lako uklopile u 
digitalni evro iza koga stoji E�B kao emi-
tent i tu ne vidim nikakav problem jer je 
i dalje sve do regulisanog Ɵnansijskog 
sistema pod dobro poznatim supervizo-
rom i regulatorom, a to je E�B. Samim 
tim, ne vidim neke posebne dodatne ri-
zike iz ugla banaka Ǳ dodaje �rubišić.

�ovoreći o tome kako bi se na digital-
ni evro prilagodile zemlje koje, poput 
Srbije, nisu članice Evropske monetarne 
unije i za koje će važiti izvesna ograniče-
nja kako bi se predupredili potencijalni 
rizici, �rubišić ni ovde ne očekuje velike 
prepreke, a ključ vidi u investitorima iz 
čitavog sveta.

Ǳ �reba videti koja ograničenja bi E�B 
stavljala, ali mi se ipak čini da je ide-
ja da se i na ovo tržište privuku veliki 
investitori iz celog sveta, pa mislim da 
tu i neće biti nekih posebnih ograniče-
nja. Digitalni evro bi imao status kao i 
sve druge takozvane “treće valuteǪ, pa 
i tu iz našeg ugla ne vidim nikakav pro-
blem. �od nas jedino funkcioniše me-
đubankarsko tržište evroȍdinar, koje je 
pod regulativom Narodne banke Srbije 
ǹNBSǺ. Samim tim, NBS tu ne bi imala 
ništa posebno da radi, osim verovatno 
da i digitalni evro, kao i druge značajne 
konvertibilne valute, kao što su funta, 
dolar, jen, franak, juan, ubaci na zva-
ničnu kursnu listu prema preračunatoj 
vrednosti evra prema digitalnom evru 
sa neke referentne berze Ǳ zaključio je 
�rubišić.

Ipak, ostaje da se za nepune dve go-
dine vide svi rezultati koje će u ovom 
projektu, rečnikom trgovaca kriptova-
lutama,  „izrudariti“ E�B. �ada će se po-
tonjima možda i promeniti sudbina koja 
je, bar za sada, oslobođena svih stega 
centralnih banaka i vlada, a čiju vred-
nost diktiraju jedino njihova visočanstva 
Ǳ ponuda i tražnja. 

STEFAN PETROVIĆ

FO
TO

: S
HU

TT
ER

ST
OC

K

OKTOBAR 2021 // 53



Rast inflacije u SAD predstavlja 
globalnu ekonomsku pretnju, jer 
je dolar svetska rezervna valuta. 

Američka centralna banka ǹ�EDǺ pri-
znaje da ne kontroliše situaciju, ali se 
nada da je inflacija privremena i pro-
lazna. Međutim, ima mnogo indicija 
koje ukazuju da će inflacija potrajati još 
dugo. �odišnja stopa inflacije je ƫ,Ʃ od-
sto, nakon što je došlo do njenog uspo-
ravanja u avgustu za 0,1 odsto.

Američki mediji tek ponekad pominju 
puštanje u promet nekoliko hiljada mili-
jardi dolara kao eventualni uzrok inflator-
nih kretanja, iako je poznato da je štam-
panje novca raketno gorivo za inflaciju. � 
tome je još pre nekoliko meseci govorio 
čuveni profesor ekonomije iz Njujorka, 
Nuriel �ubini ǹNouriel �ubiniǺ, poznat 
i pod nadimkom Dr. Doom.

�astuća inflacija u SAD je zago-
netka za centralnu banku, ocenio 
je �ubini, dodajući da veruje 
da rast inflacije neće biti pri-
vremen, kako �ED već dugo 
uverava javnost. �ubini oče-
kuje da će inflacija biti upor-
na. �n ističe ogroman 
monetarni i Ɵskalni pod-
sticaj, mnogo veći i du-
gotrajniji od onog nakon 
Ɵnansijske krize 200Ʈ. 
godine. 

Profesor je govorio 
o 6.000 milijardi dolara 
državnog novca. Zapra-
vo, od početka pan-
demije građanima, 
preduzećima i ustano-
vama u SAD uplaćeno je 
ƪ.000 milijardi dolara, a 
još 2.000 otišlo je iz Bele 
kuće u �ongres na usva-
janje i ta procedura je još 
u toku. Bilo kako bilo, cen-

tralna banka i ne tvrdi da ima kontrolu 
nad situacijom. °ef �EDǱa Džerom Pauel 
ǹJerome Po2ellǺ ponovio je više puta da 
će centralna banka da interveniše ako se 
inflatorna spirala otme kontroli.

Trilioni zamenili milijarde

Prvi čovek američke centralne banke 
pominjao je više puta i mogućnost “du-
gotrajne inflacije i inflatornih očekiva-

nja izvan postavljenih ciljeva“. Iz toga bi 
moglo da se zaključi da je pretnja infla-
cijom u Americi sasvim realna. S druge 
strane, mediji su uveli novi pojam u naš 
svakodnevni život, a to je trilion ǹna en-
gleskom jezikuǺ ili bilion na srpskom, 
što je iznos od 1.000 milijardi dolara, 
odnosno brojem ǲ 1.000.000.000.000 
dolara. Istovremeno, u Evropi se govori 
o hiljadama milijardi evra. Pre pande-
mije se govorilo o milijardama, deseti-

HILJADE MILIJARDI DOLARA PREPLAVILE SAD, DOK POREMEĆENI LANCI SNABDEVANJA IZAZIVAJU NESTAŠICE

Američka inflacija pretnja za ceo svet
OD POČETKA PANDEMIJE GRAĐANIMA, PREDUZEĆIMA I USTANOVAMA U SAD UPLAĆENO JE 4.000 MILIJARDI DOLARA, A JOŠ 
2.000 OTIŠLO JE IZ BELE KUĆE U KONGRES NA USVAJANJE I TA PROCEDURA JE JOŠ U TOKU. BILO KAKO BILO, CENTRALNA 
BANKA I NE TVRDI DA IMA KONTROLU NAD SITUACIJOM
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nama milijardi, a o stotinama milijar-
di bilo je reči uglavnom samo kada je 
pominjan vojni budžet SAD ili neke od 
svetskih sila, a sada je to svakodnevno.

Dakle, hiljade milijardi dolara pre-
plavile su SAD i šire se dalje po svetu, 
a poremećeni globalni lanci snabdeva-
nja izazivaju nestašice pojedinih roba. 
Zbog toga za njima raste potražnja, a 
roba poskupljuje. �eč je o hrani, ener-
giji, nekretninama, polovnim automo-
bilima, benzinu i drugim proizvodima.

�akozvane nulte kamatne stope, koje 
je propisao �ED u nameri da stimuliše 
potrošnju i sačuva socijalni mir, učinile 
su novac jeftinim i široko dostupnim. 
Puno novca u kombinaciji sa deƟcitom 
proizvoda podstakli su poskupljenja. 
�ene kuća i stanova poskupele su do 
jula rekordnih 1Ʈ odsto, što je najviše u 
poslednjih ƪƫ godina od kada se prate ti 
podaci. Na rast cena ključno su uticali 
jeftini krediti, poskupljenje građevin-
skog materijala i povećana potražnja za 
novim stanovima usled sve veće potre-
be za radom od kuće.

�ene polovnih vozila u SAD ponovo 
su u porastu, posle kratkotrajnog zatiš-
ja u avgustu. Polovni automobili posku-
peli su ƪ1,Ư odsto od marta 2020. godine 
kada je počela pandemija korona viru-
sa. �ene su za 2ƪ,Ư odsto više u odnosu 
na septembar prošle godine. �snovni 
razlog za poskupljenje je nedovoljan 
broj novih automobila. �lobalna nesta-
šica mikročipova usporila je proizvod-
nju, pa su neki, kao što je �o4ota u sep-
tembru smanjili obim posla za ƪ0 odsto, 
a neki su privremeno zatvorili pojedine 
svoje fabrike, kao što je 	onda.

Cena benzina dostigla sedmogodišnji 
maksimum

Prosečna cena benzina u SAD prema-
šila je Ʃ,1 dolar za galon, što je za jedan 
dolar skuplje nego pre 12 meseci. �ene 
su stigle na sedmogodišnji maksimum, 
a manjak vozača kamiona cisterni koji 
dopremaju benzin na pumpe postao je 
dramatičan, između 20 i 2ƫ odsto. �a-
miondžije je teško pronaći, jer sve ma-
nje mladih želi to zaposlenje, iako su 
ponuđene plate do ƭ.000 dolara nedelj-
no. Iz istog razloga, manjka vozača, go-
rivo neredovno stiže na neke britanske 
benzinske pumpe, pa su giganti naftne 
industrije, poput British PetroleumǱa, 

privremeno zatvarali svoje pumpe u 
ondonu na kojima nije bilo goriva. Na 
onima na kojima ga je bilo, formirani 
su redovi.

Zemlje �PE�˂, svetski proizvođači 
nafte su u režimu kontrolisane proi-
zvodnje od prošlogodišnjeg aprilskog 
kraha tržišta, kako bi održali cene naf-
te na nivou proƟtabilnosti. �ene sirove 
nafte trostruko su porasle između maja 
i decembra prošle godine, a u ovoj godi-
ni dodatno su se popele za oko ƪƫ odsto. 
�ast potražnje u odnosu na prošlu go-
dinu takođe je značajno veći. Američki 
predsednik Džo Bajden ǹJoe BidenǺza-
tražio je u avgustu od �PE�˂ da poveća 
proizvodnju, kako bi se smanjio pritisak 
na cene benzina, ali to se nije desilo.

Poskupljenje benzina utiče na cene 
skoro svih ostalih roba, uključujući 
hranu, a ona je sve skuplja. Prema po-
dacima UN �A�, globalne cene hrane 
više su u proseku za ƩƩ odsto u odnosu 
na septembar 2020. godine. �ene hrane 
u Americi porasle su za Ʈ,Ʃ odsto u od-
nosu na prošlo leto. Meso, živina, riba 
i jaja poskupeli su za ƫ,Ư u odnosu na 
prošlu godinu, a 1ƫ,ƭ odsto u odnosu na 
201Ư.

Najveći američki distributeri hrane iz-
računali su poskupljenje od 10,2 odsto u 
svom poslednjem tromesečnom izvešta-
ju, a ono se dalje prenosi na restorane i 
krajnje kupce. Jedan od glavnih faktora 
poskupljenja je poremećaj lanaca snab-
devanja. �azloga za poremećaj lanaca 

snabdevanja je više, a najčešće se pomi-
nju povremeno zatvorene kineske luke i 
zastoji u proizvodnji u jugoistočnoj Aziji. 
Ne treba izgubiti iz vida da prevoz jed-
nog kontejnera robe iz �ine u SAD sada 
košta oko 1Ʈ.000 dolara, što je deset puta 
skuplje nego pre pandemije.

Da li će se ponoviti sedamdesete?

Inflatorni rizici prete sa svih strana, 
a u nedavnoj analizi BloombergǱa ističe 
se da su SAD brže od većine naprednih 
ekonomija sprovele masovnu vakci-
naciju i ponovo otvorile ekonomiju, a 
shodno tome se i prve suočile sa pove-
ćanom potražnjom posle dugotrajnih 
mera restrikcija okupljanja i kretanja. 
Problemi u globalnim lancima snab-
devanja ove godine izazvali su veliki 
uticaj na inflaciju, ali je s druge strane 
faktor stimulativnih podsticaja koji su 
pomogli SAD da se ekspresno izvuku iz 
recesije.

Džejson �urman ǹJason �urmanǺ, 
profesor ekonomije na 	arvardu, oce-
nio je da Ɵskalni stimulansi imaju neu-
poredivo veći značaj za inflaciju. Mnogi 
analitičari ocenjuju da se u SAD ipak 
neće ponoviti sedamdesete, kada je in-
flacija bila najveća od Drugog svetskog 
rata, a kamatne stope do 21 odsto.

�uski analitičari ocenjuju da SAD 
izvoze inflaciju u druge zemlje, čime 
usporavaju rast inflatornih tenzija kod 
kuće, inače bi imale inflaciju znatno 
višu od pet odsto. Prema rečima ruskih 
eksperata, to je jedna od posledica glo-
balne ekonomije, kada zemlje zavise 
jedna od druge, od politike spoljnih re-
gulatora i od količine štampanog nov-
ca, dolara i evra.

Profesor �ubini drugačije gleda na si-
tuaciju, navodeći da Americi preti opa-
snost od stagflacije ǹkombinacija infla-
cije i recesijeǺ. �n je više puta upozorio 
da trenutna mešavina uporno labave 
monetarne, kreditne i Ɵskalne politike, 
prekomerno stimuliše potražnju i dovo-
di do inflatornog pregrevanja. �o pogor-
šava problem, a uz srednjoročno nesta-
bilnu ponudu smanjuje potencijalni rast 
i povećava proizvodne troškove. �ubini 
ističe da bi sadašnja dinamika ponude i 
potražnje mogla dovesti do stagflacije i 
na kraju do ozbiljne dužničke krize.

VLADIMIR JOKANOVIĆ

SAD IZVOZE INFLACIJU

� julu, kada je inޗacija u SA� bila 
na vr%uncu od ц,х odsto, komen-
tar je dao ruski presednik Vladimir 
Putin. 
ledajući na tu situaciju i7 
političke perpektive, on je naveo da 
SA� i7vo7e inޗaciju. 
- � SA� je inޗacija prešla pet odsto, 
iako je nji%ov cilj dva odsto. I već 
dve godine projektuju budžet sa 1ц 
odsto deޖcita. �vaj deޖcit se gasi 
na račun čegaѾ Kro7 emisiju (dola-
ra). �tuda inޗacija. �aravno, to se 
u potpunosti odražava na čitavu 
svetsku ekonomiju, imajući u vidu 
7načaj američke ekonomije 7a ceo 
svet i 7načaj dolara kao najtraženije 
re7ervne valute Ҏ rekao je Putin.
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Očekivani odlazak Angele Mer-
kel u političku penziju otvorio 
je pitanje evropskog liderstva. 

Pred novim kancelarom, ko god to bio, 
stoji velika obaveza da nasledi nešto 
veliko i moćno kao što je 16 godina 
vladavine Merkelove. Za to vreme va-
žne odluke u Briselu nisu donošene 
bez njene volje i saglasnosti. �d 200ƫ. 
godine sarađivala je sa četvoricom 
francuskih predsednika i sa isto toliko 
američkih. U vreme mandata Donalda 
�rampa, neformalna titula “lidera slo-

bodnog svetaǪ pripala je Angeli Mer-
kel. �aj svet joj je priznao liderstvo, a 
ona je razvijala veze Evrope sa �inom i 
Nemačke sa �usijom.

�ada se podvuče crta ispod njenih 
kancelarskih godina, ostaje da je �ina 
pretekla SAD kao najveći trgovinski 
partner Evropske unije ǹEUǺu 2020. 
godini. �rgovina EU i �ine dostigla je 
obim od ƫƮ6 milijardi evra u prošloj 
godini, dok je uvoz i izvoz između EU i 
SAD vredeo oko ƫƫ6 milijardi evra, što 
se može smatrati posledicom pande-

mije. Za sobom Angela Merkel ostavlja 
6ƫ odsto potpuno vakcinisanih Nema-
ca. U svom prvom nastupu po progla-
šenju pandemije 11. marta 2020. godi-
ne, nemačka kancelarka navela je da je 
iz razgovora sa stručnjacima razumela 
da će od 60 do ƭ0 odsto nemačke popu-
lacije vremenom biti zaraženo korona 
virusom.

�dnosi u EU vrte se oko osovine 
Nemačkaǲ�rancuska, ali za odnose u 
Evropi ključna je veza Nemačke i �usi-
je. Spoj ruskih resursa i nemačke teh-

NEMAČKA POSLE PARLAMENTARNIH IZBORA

Kancelarske godine Angele Merkel
PRED NOVIM KANCELAROM, KO GOD TO BIO, STOJI VELIKA OBAVEZA DA NASLEDI NEŠTO VELIKO I MOĆNO KAO ŠTO JE 
16 GODINA VLADAVINE MERKELOVE. ZA TO VREME VAŽNE ODLUKE U BRISELU NISU DONOŠENE BEZ NJENE VOLJE I 
SAGLASNOSTI. OD 2005. GODINE SARAĐIVALA JE SA ČETVORICOM FRANCUSKIH PREDSEDNIKA I SA ISTO TOLIKO AMERIČKIH. 
U VREME MANDATA DONALDA TRAMPA PRIPALA JOJ JE NEFORMALNA TITULA “LIDERA SLOBODNOG SVETA”
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nologije moćna je sila koja može da pa-
rira Americi i �ini. Poverenje između 
Merkelove i Putina došlo je do izražaja 
201ƪ. godine, kada je serijom mirovnih 
susreta u Minsku, uz učešće �rancuske 
i Ukrajine, izbegnuto širenje ratnog po-
žara.

�runa njene saradnje sa ruskim 
predsednikom Vladimirom Putinom je 
gasovod Severni tok 2, čija je izgradnja 
nedavno okončana, uz prećutnu sagla-
snost Amerike. Putin je bio tu kada se 
Merkelova pojavila na velikoj politič-
koj sceni, a sada će je ispratiti u pen-
ziju. �asovod je primer diplomatske 
veštine, jer je neprestano od 201ƪ. go-
dine �usija pod sankcijama EU i SAD 
zbog pripajanja �rima, koji je plebisci-
tarno proglasio nezavisnost od Ukraji-
ne i pripajanje �usiji.

Uz ključni doprinos Angele Merkel 
pretposlednjeg dana prošle godine 
Evropska unija zaključila je Investici-
oni sporazum sa �inom. Prema šturim 
informacijama, Peking je ponudio Bri-
selu više nego bilo kojoj trećoj strani 
ikada, pa je EU prihvatila ponudu. Da 
bi taj sporazum stupio na snagu, treba-
lo bi da bude ratifikovan u parlamenti-
ma svih 2ƭ država članica EU, ali to je 
sada neizvesno.

Za kontinuitet evropske politike 
potreban je novi nemački lider

�lobalna politika je sve kompliko-
vanija, a EU sve češće ističe da će se 
orijentisati na sopstvenu odbranu. Po-
treba za politikom izvan američke or-
bite, u kojoj se Zapadna Evropa nalazi 
od Drugog svetskog rata, još jednom je 
istaknuta nakon što su SAD preko noći 
osnovale antikineski vojni savez AU-
�US sa Velikom Britanijom i Australi-
jom i poništile kupovinu 12 francuskih 
podmornica za Ư0 milijardi evra za au-
stralijsku mornaricu.

�tkazivanje posla razbesnelo je Pa-
riz, koji je povukao ambasadore iz 
�anbere i Vašingtona, ali to je verovat-
no jedino što je mogao da učini tim po-
vodom. Predsednik �rancuske Emanu-
el Makron ǹEmmanuele MacronǺ izlazi 
na izbore nadajući se još jednom man-
datu, ali malo ko u njemu vidi budućeg 
evropskog lidera. Za kontinuitet evrop-
ske politike potreban je novi nemački 
lider iza koga će stati Angela Merkel.

Njeni kritičari će reći da je vodila ne-
uspešnu evropsku politiku, kao i da je 
previše brinula o interesima Nemačke. 
Međutim, njena presudna uloga u evrop-
skom odgovoru na Ɵnansijsku krizu 200Ʈ. 
verovatno je spasila evro, a samim tim i 

Evropsku uniju. Njena je bila ključna 
odluka da se ne osniva zajednički evrop-
ski fond, nego da novac vraćaju oni koji 
su dužni. �akva odluka raspametila je 
�rke, bilo je negodovanja, bila je Siriza, 
ali je na kraju opet sve bilo po njenom.

KO ĆE SASTAVITI NOVU VLADU

Posle i7bora 2ч. septembra 7a mesto kancelara u novoj vladi �emačke konkurišu Ar-
min Lašet (Armin Lasc%et) koji je nasledio Angelu Merkel na čelu partije ���, i lider 
SP� �laf Áolc (�laf Sc%ol7) koji je u odla7ećoj vladi obavljao dužnost ministra ޖnan-
sija. Prema preliminarnim re7ultatima SP� je osvojio 2ц,7, a ���ҟ�S� 2х,1 odsto gla-
sova na i7borima koji su održani u nedelju 2ч. septembra. �a trećem mestu su �eleni 
sa 1х,щ odsto osvojeni% glasova, a na četvrtom liberali 	�P sa 11,ц odsto. Lider �ele-
ni% Analena Barbok (Annalena Baerbock) takoĝe može biti u igri 7a kancelarsku du-
žnost, jer be7 njene partije verovatno neće biti formirana vladajuća koalicija. �aime, 
posle osam godina očekuje se kraj ҇ velike koalicije ,҄ odnosno ra7dvajanje ��� i SP�.
Priliku da formira vladu najpre će imati Áolc, budući da je njegova SP� dobila najveći 
broj glasova na i7borima. �koliko njemu to ne bude pošlo 7a rukom, isto će pokušati 
Lašet i tako redom. Kako god bude, biće to prvi put da kancelar postaje neko čija 
je partija osvojila manje od ф1 odsto glasova na i7borima. �a formiranje vlade biće 
potrebna većina od 7фц poslanika u Bundestagu, odnosno фчщ mandata.

lzbori za Bundestag, 26. septembar 2021.
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Sasvim suprotno, Angela Merkel bila 
je prošle godine inicijator i najtvrđi za-
govornik osnivanja ƭƫ0 milijardi evra 
vrednog evropskog fonda za pomoć od 
pandemijom ugroženim državama i sek-
torima u EU. Slomila je otpor nekoliko 
štedljivih država da bi pomogla Italiji i 
°paniji. �im i Madrid su joj zahvalni na 
tome.

�o ne bi trebalo da je sporno, kao ni 
činjenica da je u vreme njenog evrop-
skog liderstva Velika Britanija napustila 
EU. U deceniji pre Bre3itǱa nije bilo teško 
primetiti da ondon sa sve manje volje 
predaje suverenost Briselu, u kome se 
odlučujuće pita Berlin. Međutim, pitala 
se Angela Merkel i otvorila granice za 
izbeglice iz Sirije, tražeći od EU da rav-
nomerno prihvati teret krize. �o je prelo-
milo Britance da na referendumu 2016. 
izglasaju napuštanje EU.

Promenila je i četvoricu predsednika 
i jednu predsednicu britanske vlade. 
Bre3it je okončao premijer Boris Džon-
son, nekadašnji briselski dopisnik Dai-
l4 �elegraphǱa, koji je bio oštar kritičar 

EU i evroskeptik. Nemačka nije ušla u 
vidljivu konfrontaciju sa Britanijom 
tokom teških pregovora o Bre3itǱu, ali 
je to uradila �rancuska zahtevajući do-
govor o pravu na ribolov u britanskim 
vodama.

Ključne zasluge za ulazak Hrvatske u EU

Ipak, kada je Angela Merkel prvi put 
stupila na kancelarsku dužnost, EU je 
imala 2ƫ članica. Za vreme njenog prvog 
mandata EU se 200ƭ. godine proširila na 
Bugarsku i �umuniju, ali to je već bilo is-
pregovarano. Njoj pripadaju ključne za-
sluge za učlanjenje 	rvatske 201Ʃ. godi-
ne, kada se broj država članica EU popeo 
na rekordnih 2Ʈ, pre nego što je na kraju 
spao na 2ƭ.

Merkel ostavlja Nemačkoj BDP koji se 
vraća na stanje iz 201Ư. godine, ali je i da-
lje manji od onog iz 201ƪ. ili 201Ʈ. godi-
ne. Prema proceni �rading Economics, 
BDP Nemačke trebalo bi iduće godine 
da prvi put premaši Ʃ.ƫ00 milijardi evra. 

Javni dug zemlje je tik ispod, u zemljama 
evrozone utvrđene granice do 60 odsto 
BDPǱa, dok je �rancuska ušla u crveno sa 
ƯƮ,1 odsto BDPǱa u zaduženju. Nezapo-
slenost je podnošljivih šest odsto, a pro-
sečna plata je ƪ.000 evra.

Istovremeno, Angela Merkel napušta 
veliku političku pozornicu u dramatič-
nom trenutku za svoju zemlju, Evropu 
i svet. �poravak evropske ekonomije 
ide nešto sporije nego što se očekivalo 
i sa sve više rizika od inflacije. Budući 
da nije pronađeno globalno rešenje za 
pandemiju, ključni pojam sa kojim će 
morati da barata budući nemački kan-
celar ili kancelarka je neizvesnost. Pan-
demija već predugo traje da bi se stvari 
vratile na staro i da bi svet nastavio gde 
je stao. Ekonomska i politička neizve-
snost rastu dok sa scene odlazi kance-
larka, političarka starog kova, koja je 
bila sinonim za stabilnost, smirenost i 
odlučnost. Premijeri i predsednici dr-
žava gasili su telefone i zapisivali kada 
bi ona govorila.

VLADIMIR JOKANOVIĆ
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Prema poslednjim dostupnim po-
dacima Narodne banke Srbije za 
avgust 2021. godine, ukupan broj 

odobrenih stambenih kredita građani-
ma veći je od 1ƫƫ hiljada i iznosi ƫ02,2 
milijarde dinara. Ipak, nedavne novine 
koje se tiču uslova pod kojima banke 
odobravaju stambene kredite navode na 
pitanje da li je stambeni kredit rešenje 
problema ili mnogo ozbiljnija računica.

Prema dopuni pravnog stava Vrhov-
nog kasacionog suda (VKS) iz 2018. godi-
ne, usvojenoj 16. septembra ove godine, 
banke imaju pravo da naplaćuju troško-
ve obrade kredita i troškove osiguranja 
stambenog zajma kod Nacionalne kor-
poracije za osiguranja stambenih kredi-
ta (NKOSK), ali ne i obavezu da posebno 
dokazuju strukturu i visinu troškova koji 
su obuhvaćeni zbirnim iznosom troško-
va kredita. U prevodu, ukoliko podižete 
stambeni kredit, banka nije dužna da 
dokazuje da postoje i koliki su troškovi 

kredita. °ta ovo znači u praksiǢ
Sudeći po odgovoru koji smo dobili iz 

Narodne banke Srbije (NBS), njihov stav 
je daleko više obojen optimizmom od 
stava advokata i građana koji su u više 
navrata protestovali protiv ove dopune.

- Rezultati julske ankete o kreditnoj 
aktivnosti banaka pokazuju da su uslo-
vi po kojima su odobravani krediti sta-
novnštvu u drugom kvartalu ublaženi, 
pri čemu je nastavak sličnih tendencija 
bio očekivan i u trećem kvartalu. Prema 
mišljenju bankara, tokom trećeg kvarta-

la 2021. godine je očekivano smanjenje 
kamatnih marži, kao i pratećih troško-
va kredita i kod dinarskih i kod devi-
zno indeksiranih kredita. Dodatno, kod 
devizno indeksiranih kredita bi trebalo 
da budu ublaženi i uslovi za zahtevano 
učešće i depozit, kao i hipoteku Ǳ ističu 
iz NBS, dodajući da su banke te čija je 
poslednja reč kada se radi o utvrđivanju 
naknade za usluge koje pružaju.

Ǳ Na kraju ističemo da Narodna banka 
Srbije, kao i druge centralne banke, svo-
jim propisima i odlukama ne utvrđuje 
vrstu i visinu naknada i kamata za po-
jedine usluge koje pružaju banke. Njih 
svaka banka uređuje svojom poslovnom 
politikom, koja mora biti u skladu s pro-
pisima, dok centralne banke nastoje da 
jasno urede relevantna pitanja i da uti-
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BANKE11

VKS JE 2018. GODINE ZAUZEO STAV DA JE TROŠAK 
OBRADE KREDITA NEZAKONIT I OD TADA DO SADA 
U �.000 REâENJA JE TO I POTVRDIO. ČAK I U NEKIM 
MALOBROJNIM PRESUDAMA KOJE SU DOSUĈENE U 
KORIST BANAKA, VKS IH JE PREINAČIO U KORIST 
DUŽNIKA

UTICAJ ODLUKE VRHOVNOG KASACIONOG SUDA NA STAMBENE KREDITE

Ko gubi, a ko dobija u sporu između banaka, 
klijenata i advokata?
DOPUNA PRAVNOG STAVA VKS, PREMA KOME BANKE IMAJU PRAVO DA NAPLAĆUJU 
TROŠKOVE OBRADE KREDITA I TROŠKOVE OSIGURANJA STAMBENOG ZAJMA KOD 
NKOSK, IZAZVALA JE BURU PROTESTA I ADVOKATA I KLIJENATA KOJI STRAHUJU DA 
ĆE MORATI DA SNOSE TROŠKOVE VEĆ POKRENUTIH SUDSKIH SPOROVA



ču na pružaoce Ɵnansijskih usluga da 
informacije o uslugama koje naplaćuju 
učine što jasnijim i vidljivijim ǲ zaklju-
čuje se u odgovoru NBS. 

Na pokušaj da, rečnikom NBS, razja-
snimo koliko će banke naplatiti usluge 
za pomenutih više od 1ƫƫ hiljada stam-
benih kredita, do zaključenja ovog broja 
nismo dobili odgovor od Udruženja ba-
naka Srbije (UBS), kao ni od NKOSK.

Umesto toga, UBS je pozvalo građa-
ne koji su tužili banke da se odreknu 
podnetih tužbenih zahteva najkasnije 
do 31. decembra, sa ponudom koja nije 
baš najreprezentativniji primer win-
2in situacijeǜ ukoliko građani prihva-
te ovaj poziv, banke će se odreći prava 
na naplatu svojih troškova i predložiće 
sudu da dosudi da svaka strana snosi 
svoje troškove. A najskuplje će, sudeći 
po kontraargumentima, proći upravo 
građani.

- VKS je 2018. godine zauzeo stav da 
je trošak obrade kredita nezakonit i od 
tada do sada u 2.000 rešenja je to i potvr-
dio. Oak i u nekim malobrojnim presu-
dama koje su dosuđene u korist banaka, 
V�S ih je preinačio u korist dužnika ǲ re-

kao je za Biznis.rs predsednik Udruženja 
za zaštitu bankarskih klijenata Efektiva 
Dejan �avrilović, dodajući da će svi koji 
su i dalje u sporovima izgubiti.

Ǳ Umesto da stave svoj novac u džep 
sada će morati da plaćaju troškove advo-
kata i banaka, tako da će banke opet da 
prihoduju nekoliko desetina miliona 
evra i proći će bolje nego da tužbi nije 
bilo Ǳ zaključio je on.

Ipak, ni ceh advokata nije mali, a tek 
mali delić te “reckeǪ je reakcija Visokog 
saveta sudstva (VSS) koji je njihov pro-
test označio kao pritisak na V�S i ugro-
žavanje ustavom zajemčenih ličnih pra-
va i profesionalne autonomije nosilaca 
sudijske funkcije. Pod sloganom “Ni ko-
rak nazadǪ, advokati su osudili ovaj akt 
VSS koji se, kako su naveli, uključuje u 
kampanju bankarskog lobija da posle tri 
godine dosledne sudske prakse u korist 
klijenata banaka, naprasnom prome-
nom stava V�S  opljačka više od pola mi-
liona građana.

Ǳ Bankarski lobi je protestima već 
osujećen da svoje interese ostvari kroz 
izmene Zakona o parničnom postupku 
i kroz nakaradna skupštinska tumače-

nja zakona starih pola veka. Umesto da 
bude temelj vladavine prava i nezavisni 
i nepristrasni zaštitnik pravde, VKS je 
preko noći podlegao koruptivnim utica-
jima i promenio tri godine primenjivan 
stav, zbog koga su pravdu na sudu potra-
žile stotine hiljada građana ǲ navedeno 
je u saopštenju advokata, uz upozorenje 
da se od protesta neće odustati dok V�S 
ne povuče sporni stav.

Umesto epiloga koji, sudeći po tvrdnji 
advokata o nastavku protesta, tek treba 
da se dogodi, mogli bismo da citiramo 
saopštenje generalnog sekretara UBS 
Vladimira Vasića.

Ǳ �reba reći da iza ovakvog stava V�S 
nema ni pobednika, ni pobeđenih, ali da 
je na dobiti ekonomija naše zemlje.

A možda će jedan od pokazatelja te 
dobiti biti statistika koja će opravdati ili 
oprovrgnuti optimizam NBS i UBS kada 
je reč o broju podignutih kredita ili, pak, 
ona koja beleži broj sudskih procesa u 
kojima građani tuže banke, a već je sada 
sve manje plakata na banderama u koji-
ma se klijenti pozivaju da pokrenu spor 
protiv banke.

STEFAN PETROVIĆ
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S vetska kriza i tektonski poreme-
ćaji koje je uzrokovala pande-
mija korona virusa iz korena su 

promenili navike ljudi, a o konačnim 
posledicama na ekonomiju tek će se 
diskutovati u narednim godinama. 
�ada je reč o sektoru osiguranja, van-
redna situacija u kojoj se našao ceo 
svet naterala je osiguravajuće kuće 
da se prilagode novonastalim okolno-
stima, što je dovelo do ubrzane digi-
talizacije, online prodaje polisa, ali i 
procene štete.

�ako je u Srbiji prošle godine zabele-

žen čak i mali rast obima premije osigu-
ranja, a građani su postali svesniji potre-
be da se zaštite i obezbede sigurnost sebi 
i porodici.

�eneralni sekretar Udruženja osigu-
ravača Srbije Duško Jovanović kaže za 
Biznis.rs da se sa ovakvom krizom ka-
kvu je donela pandemija izazvana koro-
na virusom, svet nije sreo u prethodnih 
100 godina.

Ǳ Uz to, svedoci smo da su prirodne 
katastrofe izazvane klimatskim prome-
nama sve češće i po nekoj statistici štete 
od tih pojava, na svetskom nivou, rastu 

po stopi od pet do šest odsto godišnje. 
Sve to dovelo je do pojačane potrebe lju-
di za osiguranjem i sigurnošću ǲ ističe 
Jovanović.

Pojačani rizici od gubitka tržišta i 
smanjenih prihoda

Međutim, to se više ne odnosi samo 
na uobičajene rizike od prirodnih kata-
strofa, jer smo postali svesniji rizika po 
zdravlje i život, sopstvene i bezbednosti 
porodice i mogućnosti gubitka posla. 
Zbog toga rastu potrebe, ali i svest lju-

SEKTOR OSIGURANJA NIJE PODLEGAO NEGATIVNIM UTICAJIMA KORONA KRIZE

Prednost na tržištu imaće osiguravači koji 
uključe rizik pandemije
KRIZA JE NATERALA OSIGURAVAJUĆE KUĆE DA PREKO NOĆI SPROVEDU DIGITALIZACIJU. SADA SE POLISE KUPUJU ONLINE, 
MNOGE NE MORATE DA POTPIŠETE, VEĆ SE UGOVOR SMATRA POTPISANIM KADA PLATITE POLISU, ŠTETE SE PRIJAVLJUJU, A 
MNOGE I PROCENJUJU ONLINE. KRIZA JE POKAZALA I DA NEMA USPEHA BEZ PRILAGOĐAVANJA POTREBAMA POJEDINCA
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di da budu osigurani. Iz ugla kompani-
ja, pojačani su rizici od gubitka tržišta, 
smanjenih prihoda usled prekida poslo-
vanja i ograničenog kretanja ljudi i pro-
toka roba, potpunog prekida poslovanja 
ili sajber napada.

Profesor na Univerzitetu MegϠtrend 
zϠ nϠučnu oblϠst �sigurϠnje dr Neboj-
ša àarković, objašnjava da je u vreme 
pre izbijanja pandemijske krize obim 
premije osiguranja u svetu bio na uzla-
znoj putanji. Međutim, procenjeni obim 
ukupne svetske premije u 2020. godini 
smanjen je za 1,Ʃ odsto u poređenju sa 
201Ư. godinom. Istovremeno,  premija 
životnih osiguranja je, polazeći od posle-
dica udara korone, bila niža za ƪ,ƪ odsto  
nego prethodne godine, kaže professor 
àarković za Biznis.rs. 

Iz navedenog se može zaključiti da su 
životni poslovi bili daleko pogođeniji 
krizom od neživotnih poslova, gde je čak 
zabeležen rast od 1,ƫ odsto, prevashod-
no kao posledica povećanja cena polisa.

Ǳ Iako je pandemija gotovo svima do-
nela probleme i minuse, sektor osigu-
ranja je stabilan i beleži rast. Premija je 
u 2020. godini dostigla nivo od oko 110 
milijardi dinara, što je rast od 2,Ʃ odsto u 
odnosu na prethodnu godinu. Pozitivni 
trendovi nastavljeni su i početkom ove 
godine, pa je na kraju prvog kvartala 
registrovan rast premije za više od tri 
procenta u odnosu na isti period godinu 
dana ranije. �ehničke rezerve, koje po-
kazuju sposobnost društava da isplaćuju 
štete, iznose više od 200 milijardi dina-
ra. Sredstva su investirana u skladu sa 
zakonom i građani ne moraju da brinu 
da li će osiguravajuća društva biti spo-
sobna da ispunjavaju sve svoje obaveze 
ǲ objašnjava Duško Jovanović, generalni 
sekretar Udruženja osiguravača Srbije, u 
razgovoru za Biznis.rs.

Upravo je pandemija i situacija opšte 
nesigurnosti istakla osiguravajuće kuće 
kao institucije koje obezbeđuju sigur-
nost i preko potrebnu stabilnost i zašti-
tu.

Olanica izvršnog odbora �enerali �si-
guranja Srbija Nataša Marjanović kaže 
za Biznis.rs da se na samom početku 
pandemije, kada je malo šta bilo pozna-
to, postavljalo pitanje kako će se klijenti 
odnositi prema osiguranju. 

Ǳ Ipak, najveći broj klijenata, a to su 
upravo građani koji imaju svest o potre-
bi i značaju zaštite, učvrstili su uvere-

nje da je doneta prava odluka u smislu 
blagovremenog razmišljanja o zdravlju, 
preventivi u segmentu zdravlja i svakako 
u domenu Ɵnansijskog planiranja godi-
na koje dolaze Ǳ navodi Marjanović.

Osiguravajuće kuće pravovremeno 
reagovale na krizu

�ao i većina sektora, i osiguravajuće 
kuće su morale da pronađu način da se 
prilagode novonastalim okolnostima, 
odnosno “novoj normalnostiǪ. Digita-
lizacija i prelazak na online poslovanje 
su omogućili nesmetan rad većine kuća 
koje su uhvatile korak sa vremenom i 
aktuelnom situacijom.

Ǳ �riza nas je naterala da preko noći 
sprovedemo digitalizaciju. Sada se poli-
se kupuju online, mnoge ne morate da 
potpišete, već se ugovor smatra potpi-
sanim kada platite polisu, štete se pri-
javljuju, a mnoge i procenjuju online. 
�riza je pokazala i da nema uspeha bez 
prilagođavanja potrebama pojedinca. 
�siguravači su to na vreme shvatili i br-
zom adaptacijom na nove uslove poslo-
vanja i nove potrebe pokazali fleksibil-
nost, čime je učvršćeno poverenje kod 
građana. �tuda i rast u kriznoj godini i 
postepeno menjanje stava građana koji 
postaju svesniji rizika kojima su izloženi 
i koji sve više u osiguravačima vide part-
nera Ǳ navodi Duško Jovanović.

Nataša Marjanović naglašava da je 
prvi udar korone značio izuzetno sma-

njenu i gotovo prekinutu mogućnost 
Ɵzičkog kontakta sa klijentima, koji je 
uvek od presudnog značaja kada je inici-
jalno zaključivanje polisa u pitanju.

Ǳ S druge strane, industrija osiguranja 
je pokazala ne samo da može da se prila-
godi nego i da to može brzo da učinii, pa 
su obnove polisa, kao i prijave odštetnih 
zahteva uglavnom vršene digitalnim pu-
tem. Nastojimo da budemo brži, jasniji 
i dostupniji. �izički kontakti su zame-
njeni telefonskom i online komunikaci-
jom. Upravo u ovakvom prilagođavanju 
i transformaciji vidimo temelje budućeg 
rada ǲ objašnjava naša sagovornica.

Ubrzan prelazak na online prodaju polisa

Promene kod osiguravajućih društava 
su već tu, korona je bila njihov pokretač 
ili akcelerator. Posle prvobitnog straha 
od nepoznatog i borbe za očuvanje zdra-
vlja, došlo je do promena navika i prila-
gođavanja na nove uslove života i rada.

Ǳ Iz ugla osiguravača, možda najveća 
promena je online prodaja njihovih pro-
izvoda. �aj trend će biti nastavljen i ubr-
zan, tako da će digitalizacija biti završe-
na brže nego što smo mislili. �ni koji to 
brže i bolje shvate i sprovedu promene 
koje su u skladu sa novim očekivanjima 
kupaca, obezbediće bolju poziciju na 
tržištu i svetliju budućnost. Pored toga, 
možemo da očekujemo ponudu novih ili 
izmenu postojećih polisa koje treba pri-
lagoditi novonastaloj situaciji ǲ naglaša-

�uško Jovanović 

FO
TO

: U
DR

UŽ
EN

JE
 O

SIG
UR

AV
AČ

A 
SR

BIJ
E

OKTOBAR 2021 // 63



va Duško Jovanović.
Suština je da veće šanse da 

opstanu imaju kompanije koje 
se brže prilagode novim uslovi-
ma poslovanja, novim potreba-
ma kupaca i trendovima i koje 
ponude proizvode koji će sve te 
promene ispratiti. Primera radi, 
povećana je tražnja ljudi za do-
datnom Ɵnansijskom sigurnošću 
u slučaju gubitka posla, a zbog 
korone su već promenjene, ili 
će pretrpeti promene, polise ži-
votnog ili putnog zdravstvenog 
osiguranja.

Jovanović kaže da očekuje pro-
mene u oblasti osiguranja, kako 
na svetskom, tako i na domaćem 
tržištu.

Ǳ Prednost na tržištu imaće osi-
guravači koji u pokriće uključe 
rizik pandemije, što je donedav-
no gotovo svuda bilo isključenje 
na koje niko nije obraćao pažnju 
Ǳ navodi Duško Jovanović.

Olanica izvršnog odbora �e-
nerali �siguranja Srbija Nataša 
Marjanović ocenjuje da još uvek izuzet-
no retko dolazi do toga da klijenti potpu-
no samoinicijativno obezbeđuju osigu-
ranje koje nije obavezno.

Ǳ �ada je lep dan pomislimo možda 
na novi bicikl, nove patike ili ručak sa 
prijateljima. Ne znam da li se neko ika-
da probudio i pomislio “baš je lep dan, 
hajde da kupim polisuǪ. Do ove odluke 
se dolazi uz kvalitetan razgovor sa agen-
tom osiguranja koji na osnovu dobro 

ispitanih potreba predlaže najbolje re-
šenje za klijenta. Naši građani uglavnom 
nemaju mogućnost da kupe sve polise 
koje bi im značile, pa je iz tog ugla save-
todavna uloga agenta još značajnija kako 
bi klijent obezbedio polisu koja mu je 
najpotrebnija. U tom smislu, žargonski 
rečeno, stvari se ne dešavaju preko noći. 
Potrebno je još mnogo rada na podiza-
nju svesti i jačanju poverenja, pa upravo 
iz tog razloga očekujem pre evolutivne, 

nego revolucionarne promene u 
industriji osiguranja. Svakako, sa 
rastom dohotka po stanovniku i 
osiguranje će imati prirodni rast 
ǲ smatra Marjanović.

Profesor Nebojša àarković mi-
šljenja je da su novine u poslova-
nju osiguravajućih kuća možda 
već bile nagoveštene u nekim 
segmentima i pre pandemije ko-
rona virusa. 

Ǳ Možda su izmene, viđenja i 
novine koje je podstakao jedan 
virus već bile nagoveštene u 
dugoročnim razvojnim planovi-
ma brojnih osiguravača. Možda 
se činilo da su stvari složenije 
i teže ostvarive nego što zaista 
jesu. �čigledno se pokazalo da 
je preobražaj najbrži onda kada 
spoljno stanje to zahteva ǲ kaže 
àarković.

Posledice krize se, naravno, 
još uvek osećaju i biće potreban 
određeni vremenski period da se 
otklone. Procenjene stope rasta 
svetske premije za 2021. i 2022. 

godinu se kreću u ravni od oko tri odsto, 
tako da se očekuje postepeni oporavak. 
Bilansi osiguravača u svetu su opterećeni 
isplatama milijardi evra zbog zatvaranja 
preduzeća, ali su to u međunarodnim 
razmerama ipak sitne grane osiguranja. 
Na položaj osiguravajućih društava do-
datno nepovoljno utiču smanjeni prihodi 
od ulaganja. �siguravači se nalaze pred 
izazovima da ublaže posledice pandemi-
je virusa �ovidǱ1Ư, u okviru čega u sredi-
šte razmatranja dolazi obaranje troškova.

Pojedine vrste osiguranja su, zbog svo-
je prirode, pretrpele pad premije koji je 
uslovljen korona krizom. Najveći pad je 
zabeležen kod osiguranja putovanja, ali 
to je bilo i za očekivati, s obzirom na to 
da skoro nigde nije moglo da se putuje.

Pandemija je bila opšta provera spo-
sobnosti svih i ona je do temelja uzdr-
mala svetsku privredu i društvo. Ponov-
no uspostavljanje otpornosti na udare 
zahtevaće znatno veća novčana sred-
stva, međunarodnu saradnju i jaču dru-
štvenu povezanost. Na osiguranju je da 
se u rastućoj meri oslanja na savremenu 
tehnologiju i da se digitalizuje u svim 
delovima posla, održavajući ravnotežu 
između novih rešenja koja dolaze i dela 
starih rešenja koja ostaju.

LJILJANA BEGOVIĆ

OSIGURANJA ISPLATILA 34 MILIJARDE EVRA ZBOG EKSTREMNIH 
VREMENSKIH NEPRILIKA

I7ra7iti pad i7nosa životne premije u svetu tokom prošle godine nastao je 7bog 
nekoliko ra7loga. Pre svega, na pad je uticala veća ne7aposlenost i smanjena ku-
povna moć graĝanstva. �e7aobila7ne su i preniske kamatne stope, koje gotovo da 
brišu privlačnost polisa životnog osiguranja kao sredstva štednje. Prekidi plaćanja 
premija i propadanje osiguranja su dodatni činioci nepovoljni% kretanja.
Átete usled prirodni% katastrofa predstavljaju ne7aobila7an činilac kada govorimo, 
pre svega, o neživotnim osiguranjima. 
odine 2020. takve štete u svetu su po obi-
mu bile natprosečne, što se verovatno može očekivati i u tekućoj godini. �lujni ci-
klon i potonje ra7orne poplave koje su pogodile delove 7apadne �vrope jula 2021. 
godine samo u �emačkoj su prou7rokovali štetu procenjenu na sedam milijardi 
evra. 
�kstremne vremenske neprilike nanele su фх milijarde evra (х0 milijardi dolara) 
globalne štete, koja je naplaćena od osiguravajući% društava u prvoj polovini 2021. 
godine. �ogaĝaji širom sveta doveli su do najgoreg početka godine po pitanju pri-
rodni% katastrofa u poslednjoj deceniji.

�ebojša ñarković
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Sertifikat kojim se meri i pro-
cenjuje koliko je neka zgrada, 
odnosno građevina, zdrava već 

je zakucao na vrata srpskog građevi-
narstva i ovo je još jedan segment koji 
će procenitelji ubuduće uzimati u ob-
zir prilikom rada. �bjekti u kojima se 
vodilo računa i o zaštiti zdravlja onih 
koji u njima treba da borave, sigurno 
će dobiti na ceni u budućnosti. Briga 
o imunitetu usled pandemije koja traje 
od marta prošle godine, preneta je i na 
sisteme gradnje.

- IMMUNE standard gradnje lansiran 
je leta 2020. godine kako bismo unapre-
dili otpornost zgrada - on je zaista imao 
veliki uticaj i vidi se kao blueprint za 
zdrave zgrade budućnosti koje promo-
višu zdravije ljude, biznis i ekonomiju. 
Oak Ư0 odsto ljudi provodi većinu vre-
mena u zatvorenom prostoru, i kada se 
ovo prevede u godine, to znači da ćemo 
do Ʈ0. godine provesti oko ƭ0 i nešto go-
dina unutra. �ovidǱ1Ư svakako je prome-
nio način interakcije sa ljudima, a ono 
što se može uočiti jeste da je tehnologija 

ključna stvar i da se traži način da kom-
panije vrate svoje zaposlene u kancelari-
je ǲ kaže direktor �rađevinskog instituta 
	ealth4 b4 Design i projektni menadžer 
rumunske kompanije �enesis Propert4 
zadužen za Ǩ�he Immune Building Stan-
dardǨ, Daren Alen ǹDarren AllenǺ.

Prema njegovim rečima, u trenutku 
proglašenja pandemije korona virusa 
nije postojala nijedna zgrada koja je bila 
pripremljena za takav izazov, a čak i bol-
nice i klinike su morale da se potrude na 
tom polju.

PRVI GLOBALNI STANDARD KOJI SE BAVI IMUNITETOM OKRUŽENJA U KOJEM ŽIVIMO I RADIMO

Zdrave zgrade potpora zdrave ekonomije
ČAK 96 ODSTO ZAPOSLENIH U RUMUNIJI VERUJE DA STANDARDI KOJI POTVRĐUJU OTPORNOST ZGRADE NA PANDEMIJU NISU 
SAMO KORISNI VEĆ I NEOPHODNI U TRENUTNOM KONTEKSTU. SKORO 76 ODSTO NJIH VERUJE DA SERTIFIKOVANA ZGRADA 
MOŽE DA OGRANIČI ZDRAVSTVENE RIZIKE ZA NJIH I NJIHOVE PORODICE I POMOGNE U SMANJENJU NIVOA STRESA KOJI 
OSEĆAJU ZBOG PANDEMIJE

FOTO: FLICKR @ FRED ROMERO
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Ǳ U budućnosti moramo da imamo ot-
pornije zgrade i videli smo da moramo 
da redizajniramo, reprojektujemo i po-
novo osmislimo i reorganizujemo zgra-
de kako bismo mogli da vratimo sve 
zaposlene u Ɵzički prostor. Da li mislite 
da su projektanti zgrada isto važni kao 
i doktori, da li su i oni herojiǢ �ao deo 
tima za istraživanje i razvoj imali smo 
eksperte koji su takođe doprineli u smi-
slu nauke i tehnologije, inženjerstva i 
arhitekture, kao i zdravlja, i uz milion 
evra budžeta ušli smo u projekat kroz 
koji smo tražili rešenje za novi standard 
ǲ istakao je sagovornik Biznis.rs.

Otpornost na zdravstvene pretnje

Alen je dodao da je 	ealth4 b4 design 
Institut ǹ	BDIǺ iz Brisela okupio pro-
fesionalce i oformio jedan edukativni 
objekat u Velikoj Britaniji koji, osim za 
učenje, služi i kao nacrt za zdrave zgrade 
budućnosti.

Ǳ IMMUNE Building Standard pred-
stavlja prvi globalni standard koji se 
bavi imunitetom okruženja zgrada u 
kojima živimo i radimo, to su objekti za 
postǱcovid svet, a i šire. �vaj standard 
se stalno unapređuje u medicinskom, 
naučnom, arhitektonskom i inženjer-
skom smislu, gde postoje tela koja se 
time bave. Nikada nije bilo prikladnijeg 
vremena za nacrt za zdravije ljude, pre-
duzeća i ekonomije koje svaki vlasnik 
zgrade ili upravnik, bilo gde na kugli 
zemaljskoj, može da sprovede. Na ovaj 
način, ljudi postaju sigurniji u svoje 
radno mesto ili unutrašnji prostor u 
kome provode vreme Ǳ smatra ekspert 
za zdrave zgrade i upravljanje projekti-
ma u sektorima građevinarstva sa foku-
som na njihovim performansama.

�ako kaže, zgrade širom sveta već su 
ga imale, a �umunija je dobila prvi serti-

Ɵkat otpornosti ǹ�esilient certiƟcationǺ, 
koji potvrđuje najviši nivo otpornosti na 
zdravstvene pretnje.

Ǳ Druge zgrade prolaze kroz proces 
samosertifikacije, a primećujemo da 
je sve veće interesovanje u svim de-
lovima sveta za to, uključujući i Srbi-
ju, budući da je to bilo i glavna tema 
o kojoj se raspravljalo na konferenciji 
Nacionalnog udruženja procenitelja 
Srbije ǹNUPSǺ i �raljevske institucije 
ovlašćenih geodeta ǹ�I�SǺ, sa fokusom 
na održivost i radna mesta budućnosti 
ǲ zapazio je Alen.

U srži ovog standarda je Indeks bo-
dovanja procene, koji se sastoji od 1Ʃƫ 
preporučenih mera, tehničkih rešenja i 
prakse upravljanja objektima, kako bi se 
potvrdio nivo otpornosti zgrade na sada-
šnje i buduće zdravstvene izazove.

Ǳ Svaki vlasnik zgrade ili zakupac 
može se konsultovati sa spiskom mera 
i primeniti ih u svom radnom prostoru 
u celini ili delimično, prema potrebi, 
a zatim slediti pomenuti Indeks, kako 

bi samostalno procenio nivo otporno-
sti procenjene zgrade na opasnosti po 
zdravlje. Postoje tri različite oznake koje 
se mogu postići u zavisnosti od prime-
njenih meraǜ Jaka ǹekvivalent tri od pet 
zvezdicaǺ, Moćna ǹekvivalentn četiri od 
pet zvezdicaǺ i �tporna ǹekvivalent pet 
od pet zvezdicaǺ ǲ naveo je Alen.

Zaposleni žele u bezbedne kancelarije
Ulaganje u implementaciju mera koje 

preporučuje IMMUNEș, kako ističe 
Alen, varira od zgrade do zgrade, u zavi-
snosti od nekoliko faktora, poput posto-
jećih zdravstvenih i sigurnosnih mera 
i prethodnih sertiƟkata koje bi mogli 
da postignu, određenih mera koje već 
uključuju pomenuti standard, željenog 
nivoa otpornosti zgrade i karakteristike 
same zgrade, od veličine i broja zaposle-
nih u njoj do tlocrta.

Ǳ Dugoročno, cilj je da ovaj standard 
postoji kao nacrt ne samo za postojeće 
zgrade koje moraju da postanu zdravi-
je već i za razvoj novih nekretnina koje 
bi mogle da obuhvate sve mere, od ra-
zvojne faze, kao efikasno ulaganje u 
zdrave zgrade budućnosti. IMMUNE 
Building Standardș prvobitno je dizaj-
niran imajući u vidu poslovne zgrade, 
a od tada je proširen i na industrijske, 
odnosno logističke, i stambene zgrade. 
Standard se stalno razvija sa ciljem da 
se u budućnosti proširi i na druge ti-
pove zgrada, poput maloprodajnih i 
ugostiteljskih objekata, onih u službi 
zdravstvene zaštite ili obrazovanja ǲ 
naglasio je Daren Alen.

SERTIFIKOVANJE ZGRADE VAŽNO ZA ZAPOSLENE 

Sertiޖkovanje 7grade protiv ri7ika od pandemije, kako navodi Alen, postalo je va-
žan aspekt 7a većinu 7aposleni% u �umuniji, a щц odsto ispitanika reklo je da im je 
važno da u budućnosti rade u 7dravoj 7gradi.
- Trenutno, 70 odsto nji% je i dalje 7abrinuto 7bog ri7ika od širenja virusa i bakterija 
podstaknuti% neeޖkasnim ventilacionim sistemima ili neadekvatnom de7infekci-
jom površina u nji%ovim kancelarijama. Sa šireg stanovišta posmatrano, više od 
9ц odsto 7aposleni% u �umuniji veruje da su sertiޖkati fundamentalni 7a poslovne 
7grade, počevši od oni% 7a %itne slučajeve, poput požara i 7emljotresa, pa do 7ašti-
te životne sredine i 7dravlja Ҏ istakao je Alen.
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Standard može, prema njegovim re-
čima, da koristi i primenjuje bilo koji 
međunarodni subjekt za procenu i ser-
tiƟkovanje zgrada i objekata u bilo kojoj 
fazi njihovog životnog ciklusa, kao što su 
novi projekti u upotrebi ili projekti rege-
neracije. �o je i nešto što bi, kako poka-
zuje istraživanje, ljudi rado prihvatili.

Ǳ �enesis Propert4 je sproveo ankete 
u �umuniji, svojoj matičnoj zemlji, pro-
cenjujući očekivanja ljudi u pogledu nji-
hovog radnog mesta. Skoro Ư6 odsto za-
poslenih u toj zemlji veruje da standardi 
koji potvrđuju otpornost zgrade na pan-
demiju nisu samo korisni, već su i neop-
hodni u trenutnom kontekstu. Skoro ƭ6 
odsto zaposlenih veruje da sertiƟkovana 
zgrada može da ograniči zdravstvene rizi-
ke za njih i njihove porodice i pomogne u 
smanjenju nivoa stresa koji osećaju zbog 
pandemije ǲ izneo je naš sagovornik.

Način dolaska do zdravijih zgrada

�roz perspektivu arhitekture i projek-
tovanja, rumunska kompanija je prou-
čavala kako se ljudi kreću kroz zatvoreni 
prostor, kakve su im navike, ali i kakvi 
se materijali koriste ǲ koji su antibakte-
rijski proizvodi ǹpoput farbe koja se kori-
stiǺ, kakvi su senzori za kvalitet vazduha 
i vode, ali i Io� ǹinternet stvariǺ.

Ǳ S druge strane novčića nalaze se 
operativne prakse koje se koriste da  
sve to sprovedemo, zatim održavanje, 
Ɵlteri, imamo i markere za socijalno 
distanciranje, i tako dalje. Naravno, 
da ne zaboravimo sredstva za čišćenje, 
odnosno dezinfekciju. Sve ovo jednim 
imenom  zove se „	ealth4 b4 design“ 
ǹzdrav po dizajnuǺ, što predstavlja pro-
jektovanje i održavanje, pri kojima je 
zdravlje na prvom mestu ǲ objašnjava 
naš sagovornik.

Prema njegovim rečima, uzimaju se 
u obzir i ponašanja ljudi i performanse 
zgrada, kako bi se došlo do najboljih mo-
gućih rezultata u građevinskoj industriji. 

Ǳ Zdrava zgrada omogućava da se i to-
kom pandemije ili sličnih izazova unutar 
nje neometano odvijaju aktivnosti. �u 
su uključeni mašinsko učenje, veštačka 
inteligencija i analize u realnom vreme-
nu ǹBig DataǺ, zatim pravila upravljanja 
objektima, koja se kreću od čišćenja, 
preko strategije upravljanja nepokret-
nostima, do pravila koja se tiču zdravlja. 
Nove tehnologije sada iznose na vide-

lo neke stvari koje nismo mogli pre da 
uočimo ǲ sada znamo kako unutrašnja 
i spoljašnja sredina zajedno fluktuiraju 
u svakom trenutku, što može da se pre-
ispituje na bilo kom nivou ǹdnevno, ne-

deljno, mesečno, godišnjeǺ ǲ obrazložio 
je Alen.

�d samog početka civilizacije ljudi se 
suočavaju sa raznim problemima i uvek 
pronalaze način da ugrade otpornost u 
svoje objekte.

Ǳ �ada smo imali kišu i sneg, gradili 
smo kolibe. �ada smo imali zemljotrese, 
onda smo stvorili seizmički standard i 
standard za požare. �ada smo se suočili 
sa zagađenjem i degradacijom životne 
sredine, počeli smo da se bavimo održi-
vošću. Suočeni sa pandemijom korona 
virusa, imamo potrebu za standardom 
za gradnju koji se bavi zdravim zgrada-
ma. Mi oblikujemo svoje objekte, a onda 
objekti oblikuju naše zdravlje. Istina je 
da je trebalo da se desi pandemija da bi 
se došlo do pravog stava, jer je sada više 
nego ikad ranije važno da vlasnici grade 
poverenje, a ne samo zidove, a to pove-
renje prenosi se sa vlasnika nekretnine, 
na stanovnike, ljude koji žive i rade u tim 
zgradama, zatim na zaposlene, a samim 
tim i na samu privredu. �o sve zajedno 
dovodi do zdravog biznisa, što dovodi do 
zdrave ekonomije, što dovodi do zdravih 
ljudi ǲ zaključio je Alen.

JULIJANA VINCAN

FOKUS NA ZDRAVLJU

Praćenje imuniteta neke 7grade 
kro7 ovakve sisteme moguće je i sa 
lica mesta, ali i sa veće udaljenosti. 
- �obro se 7na da je 7eleni pokret 
počeo 70-i% godina prošlog veka sa 
fokusom na smanjivanje, odnosno 
uštedu energije u graĝevinskom 
sektoru. �d 2020. godine glavni fo-
kus je 7apravo na 7dravlju, kako bi 
se spašavali životi i poslovi. Kada te 
dve stvari doĝu u meĝusobni kon-
 ,ikt, uvek će bitnije biti 7dravljeޗ
kao što smo imali prilike da vidimo. 
�drave 7grade integrišu i održivost 
i uštedu energije, i sveukupno nam 
ovakvi sistemi omogućuju da 7a-
štitimo ljude koji rade i žive u tim 
7gradama i projektujemo projekte 
7a ljude i okruženje koje je otporno 
na sve te probleme Ҏ istakao je sa-
govornik Bi7nis.rs.
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Već dve godine planeta se trudi da 
se iščupa iz kandži opasnog viru-
sa. �ovidǱ1Ư udario je u sve sfere 

života i vratio nas decenijama unazad. 
Najopasniji uticaj korone svakako je 
onaj koji ima na ljudsko zdravlje, ali je 
ozbiljno poljuljala i temelje savremenog 
društva i ekonomije svih zemalja i tako 
ugrozila egzistenciju miliona porodica. 
Jedna od privrednih grana kojoj će biti 
potrebne godine da bi izlečila posledi-
ce ove pošasti nesumnjivo je turizam. 
Zatvorene granice desetkovale su turi-
stičke prihode, ostavljajući za sobom 

ogromne gubitke, propale agencije i ho-
tele, a mnogobrojne radnike bez posla.

Prema podacima Svetske turističke 
organizacije ǹUN���Ǻ, međunarodni 
turistički promet zbog virusa �ovidǱ1Ư 
je pretrpeo pad od čak ƭ0 odsto i vratio 
se na nivo iz 1ƯƯ0. godine. U prvih deset 
meseci 2020. godine vrednost međuna-
rodnih dolazaka turista na globalnom 
nivou bio je za Ư00 miliona dolara manji 
nego u istom periodu 201Ư. �ada je reč o 
Evropi, broj turista je za 6Ʈ odsto manji 
nego u godini pre korone.

Zvanični podaci pokazuju da je u Srbiji 

turistički promet vraćen na nivo iz 201ƪ. 
godine. Stručnjaci smatraju da to nije 
toliko drastičan pad, s obzirom na to da 
je turizam na globalnom nivou vraćen 
Ʃ0 godina unazad. Za takvu turističku 
sliku naše zemlje delimično su zaslužni 
sami građani, koji su godišnje odmore 
proveli u turističkim centrima Srbije. 
�okom prošle godine imali smo za ƫ1 
odsto manje turista u odnosu na 201Ư. 

NAJVAŽNIJA JE SIGURNOST

Hotelska industrija u Srbiji osetila 
je sve razorne efekte korone, jer je 
promet opao i do 90 odsto.
- Ova industrija je shvatila da go-
stima mora da ponudi sigurnost. 
Kako bi privukla goste i učinila da 
se oni osećaju be7bedno i sigurno 
čak i u vreme pandemije, uveden 
je sertiޖkat ҄Visto i sigurno ,̔ što je 
pokrenuo HORES. Do maja 2021. 
godine postupak sertiޖkacije je pri-
hvatilo 192 hotela i 280 restorana. 
�obijenim sertiޖkatom gostima se 
garantuje da se ugostitelji u odre-
ĝenom objektu pridržavaju strogi% 
%igijenski% pravila, da se ponašaju 
u skladu sa epidemijskim preporu-
kama, sve sa ciljem da se gosti ose-
ćaju sigurno - kaže direktorka T�S, 
Marija Labović .
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Međunarodni turistički promet 
vraćen na nivo iz 1990. godine, 
Srbija se vratila u 2014.
KOLIKO JE KORONA RAZORILA TURIZAM NAJVIŠE OSEĆAJU TURISTIČKI RADNICI. 
BROJNE AGENCIJE SU ZATVORENE, A ONE KOJE RADE OTPUŠTAJU ZAPOSLENE. 
U 2020. GODINI TUROPERATERI U SRBIJI SU, PREMA PROCENAMA NACIONALNE 
ASOCIJACIJE TURISTIČKIH AGENCIJA SRBIJE (YUTA), IMALI MINUS OD NAJMANJE 
100 MILIONA EVRA
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godinu, koja je u turističkom pogledu 
bila rekordna u Srbiji. �d ukupnog bro-
ja gostiju, čak ƭ6 odsto su činili građani 
naše zemlje.

Na početku 2020. godine niko nije 
mogao da nasluti da će turizam doživeti 
potpuni kolaps. Jer, Srbija se u januaru 
prošle godine mogla pohvaliti izuzetnim 
turističkim prometom.

Ǳ U januaru je broj stranih turista bio 
za čak 2Ʈ odsto veći nego u istom mese-
cu 201Ư, u februaru je taj rast iznosio 1Ʈ 
odsto, a ni mart nije bio toliko loš. Među-
tim, desio se �ovidǱ1Ư, pa smo u aprilu 
zabeležili pad od čak Ư0 odsto. �asnije je 
pad iznosio oko ƪ0 odsto mesečno u od-
nosu na rezultate iz 201Ư. godine Ǳ kaže 
za Biznis.rs ministarka trgovine, turizma 
i telekomunikacija, �atjana Matić.

Promet u hotelima manji i do 90 odsto

Prema ministarkinim rečima, od ko-
rone su se ozbiljno “razboleliǪ i srpski 
hoteli. Posebno oni u velikim gradovi-
ma, u kojima je promet opao za čak Ư0 
odsto. Na nivou cele zemlje, taj pad je 
iznosio ƭ0 odsto.

�eško je poverovati da je korona u Sr-
biji imala i neku dobru stranu, ali zatvo-
rene granice zbog pandemije bukvalno 
su zatvorile građane u našoj zemlji, pa 
je najveći njih deo odmore iskoristio u 
Srbiji. Ministarka veruje da će i posle ko-
rone građani slobodne dane provoditi u 
turističkim centrima Srbije, jer su lane 
imali priliku da ih bolje upoznaju.

Ǳ Na našim najposećenijim destina-
cijama, poput Zlatibora, �opaonika, 

Vrnjačke Banje, Sokobanje i Divčibara, 
traži se krevet više. Naši turisti traže ta-
kozvane “alternativne destinacijeǪ ǲ Sta-
ru planinu, �osjerić, ostale planine, etno 
sela, salaše, jezera... Moramo pametno 
koristiti potencijal domaćeg turizma, jer 
će se zadovoljan gost uvek vratiti i rado 
će preporučiti i mesto i domaćina Ǳ ističe 
�atjana Matić.

Ministarka naglašava da država i va-
učerima pokušava da razvije  turizam 
u Srbiji. Prošle godine se za povoljnije 
uslove odmora u našoj zemlji prijavilo 
2ƭƪ.010 građana, dok je te popuste ove 
godine iskoristilo 1ƫ0.000 građana. Pre-
ma broju rezervacija, najtraženije desti-
nacije su Sokobanja, Zlatibor, Vrnjačka 
Banja, �ibarska i Sijarinjska banja. 

Ǳ S obzirom na rast broja turista u ovoj 
godini, koji je iznosio gotovo Ʃƭ odsto, 
ne možemo biti nezadovoljni. Naše mi-
nistarstvo će u saradnji sa drugim reso-
rima preduzimati dodatne aktivnosti, u 
cilju da saniramo sve negativne efekte 
pandemije Ǳ kaže ministarka.

I ova i prošla godina nose ožiljke pan-
demije, ali po čemu se razlikuju 2020. i 
2021Ǣ U �urističkoj organizaciji Srbije 
ǹ��SǺ ističu da su trenutno za tekuću go-
dinu dostupni podaci za sedam meseci, 
odnosno period januarǲjul, ali da rezul-
tati donekle ohrabruju.

Ǳ Biće potrebno mnogo vremena da se 

BEZ POSLA 70 ODSTO AGENATA

� �acionalnoj asocijaciji turistički% agencija Srbije tvrde da je 7bog korone 70 
odsto turistički% radnika ostalo be7 posla. Tek desetak odsto nji% vraćeno je ove 
godine, na se7onske poslove, ali direktor ��TA, Aleksandar Seničić, smatra da će i 
oni uskoro prestati da rade, jer je korona opet počela da 7atvara granice.
- Jesen i 7ima će očigledno biti loši 7a turističke agencije, pa posla sigurno neće 
biti 7a sve one koji su angažovani ove godine. �ržava je pomogla u očuvanju rad-
nih mesta sa 30.000 dinara po zaposlenom, ali to nije dovoljno. S druge strane, 
banke ne samo da nisu %tele da pomognu agencijama nego su i% čak i odbijale 
7a kredite. �aposleni u agencijama nisu mogli ni da produže do7voljene minuse 
Ҏ kaže Seničić.
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turizam izleči. Predviđanja svetskih turi-
stičkih organizacija najavljuju oporavak 
turizma u periodu od 202Ʃ do 202ƪ. go-
dine. �okom sedam meseci ove godine 
imali smo 1,ƩƩ miliona gostiju, odnosno 
Ʃƭ odsto više nego u 2020. godini. �d 
tog broja čak ƭ0 odsto su domaći turi-
sti. Najveći broj noćenja među stranim 
turistima ostvarili su državljani Bosne i 
	ercegovine, sa 112.Ư02 noćenja, što je 
66 odsto više nego u istom periodu 2020. 
godine. �eško je porediti ove dve godine, 
jer su obe pandemijske. Ipak, 2021. se za 
nijansu razlikuje jer su na ovaj ili onaj 
način dozvoljena međunarodna turistič-
ka kretanja. I broj gostiju iz inostranstva 
će sigurno biti veći nego lane, ali taj broj 
je daleko od zadovoljavajućeg ǲ kaže za 
Biznis.rs direktorka �urističke organiza-
cije Srbije ǹ��SǺ Marija abović.

Na pitanje gde bi država trebalo da 

interveniše da ublaži posledice korone, 
direktorka ��S odgovaraǜ

Ǳ Akcenat je bio i treba da ostane na 
vakcinacijiǟ

Turoperateri u minusu  
od 100 miliona evra

�oliko je korona razorila turizam naj-
više osećaju turistički radnici. Brojne 
agencije su zatvorene, a one koje rade 
otpuštaju zaposlene. U 2020. godini tu-
roperateri u Srbiji su, prema procenama 
Nacionalne asocijacije turističkih agen-
cija Srbije ǹ�U�AǺ, imali minus od naj-
manje 100 miliona evra.

Ǳ Sve turističke agencije u Srbiji godi-
šnje imaju promet vredan 1,2 milijarde 
evra. Ako se zna da je zarada desetak 
odsto, dolazimo do cifre od 120 miliona 
evra. S obzirom na to da je 2020. godi-

na bila katastrofalno loša i da je promet 
opao za Ư0 odsto, dolazimo do cifre od 
100 miliona evra. �oliki je gubitak svih 
naših agencija ǲ kaže  direktor �U�A 
Aleksandar Seničić.

�n tvrdi da ova godina nije toliko loša 
kao 2020. �ezultati iz 2021. pokazuju rast 
između Ʃƫ i ƪ0 odsto u odnosu na godinu 
pre. Problem je što se u sezonu krenulo 
sa zakašnjenjem, pa su programi, kako 
ističe, počeli u aprilu i maju.

Ǳ U zavisnosti od epidemioloških 
mera, na granicama neke zemlje su u 
2021. imale više srpskih turista nego 
201Ư. godine. �o je slučaj sa Albanijom i 
�rnom �orom. �urska i Egipat su na ni-
vou 201Ư, dok je �rčku posetilo ƫ0 odsto 
manje naših turista nego uobičajeno. U 
�rčkoj je do korone letovalo oko ƭ00.000 
građana Srbije preko agencija i još 
Ʃ00.000 njih u sopstvenoj režiji. �aj broj 
je zbog kontrole i uslova pri ulasku u ovu 
zemlju prepolovljen ove godine i iznosio 
je oko ƫ00.000 ǲ kaže Seničić.

U ovoj organizaciji turističkih agenci-
ja ističu da će mnogi turoperateri morati 
da stave katanac. Njihov broj će, tvrdi 
Seničić, sigurno biti mnogo veći bez po-
moći države.

Ǳ Država bi mogla mnogo više da po-
mogne nego što je to dosad činila. �redi-
tima �onda za razvoj država bi mogla da 
sanira mnoge probleme agencija, poseb-
no onih malih i Ɵnansijski slabih kojima 
je katanac na vratima. �i zajmovi imaju 
grejs period od dve godine i tri godine 
za otplatu. Ipak, samo ƪƫ odsto agenci-
ja koje su aplicirale za ove pozajmice su 
ih i dobile. �stali nemaju ni informacije 
kada će i da li će ih uopšte dobiti. Drža-
va bi mogla da pomogne agencijama i 
bespovratnim sredstvima, baš kao što 
je pomogla i hotelijerima. Ukupna vred-
nost te bespovratne pomoći iznosi 2ƫ 
miliona evra. Pitanje je šta država želi 
od turizma. Vaučeri za domaći turizam 
bili su dobra ideja za promociju srpskih 
turističkih destinacija tokom jedne sezo-
ne, ali bi trebalo osmisliti programe za 
celu godinu. Uz vaučere bi trebalo uvesti 
i neke programe u kojima bi učestvovale 
i agencije. Nešto poput vikendǱaranžma-
na, za koje bi naše agencije organizovale 
i put i ponudile usluge vodiča. Znamo 
da nisu ista putovanja koja organizuju 
agencije i ona koja planiraju sami građa-
ni ǲ kaže Aleksandar Seničić.

MARIJA SPASIĆ

NEISKORIŠĆENA PUTOVANJA IZ KREDITA

Putnicima koji su svoja putovanja i7 2020. godine 7amenili vaučerima, agencije će 
novac isplatiti i7 kredita. Aleksandar Seničić kaže da turističke agencije ne mogu 
same da pokriju te troškove, jer ovogodišnja se7ona nije bila dobra.
- �ržava je usvojila našu inicijativu 7a namenske kredite 7a isplatu aranžmana koji 
nisu reali7ovani u 2020. godini. Sada se postavlja pitanje da li ćemo uspeti da sa 
ministarstvima turi7ma i ޖnansija dogovorimo uslove do decembra, kako bismo 
mogli da ispoštujemo rok 7a isplatu 7amenski% vaučera koji je predviĝen 7a januar 
2022. Ҏ ističe Seničić.
Podaci poka7uju da svako drugo putovanje i7 2020. godine nije reali7ovano ove 
godine. Procenjuje se da je vrednost ti% putovanja oko 2ц miliona evra. � ��TA-i 
očekuju da će dogovoriti povoljne uslove kreditiranja, odnosno bar godinu dana 
grejs perioda i dve do tri godine za otplatu zajmova. 
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Internet stvari (Internet of Things 
– IoT) je za relativno kratko vreme 
prešao veliki put, od nove tehnološke 

atrakcije, kakvom je bio smatran pre 
samo desetak godina, pa do maltene op-
šte povezanosti uređaja kojima se danas 
koristi celo čovečanstvo.

Do promene je došlo, pre svega, za-
hvaljujući većoj rasprostranjenosti br-
zih telekomunikacionih mreža, ali i 
zbog dostupnosti i niske cene novih teh-
noloških rešenja namenjenih krajnjim 
korisnicima. Nije mali broj naprava ko-
jima je u međuvremenu dodata sposob-
nost međusobne komunikacije. U tom 
smislu, nisu više pametni samo telefo-
ni, već su to odavno postali i televizori, 
automobili, frižideri i drugi aparati koji 
se svakodnevno koriste u domaćinstvu. 
Sa strane industrije, Io� je, takođe, brzo 
našao praktičnu primenu u najrazliči-
tijim delatnostima.Na primer, u auto-
matizaciji proizvodnih pogona ili sve 
većem širenju tržišta samovozećih au-
tomobila.

Prema izveštaju koji je krajem avgusta 

objavila kompanija MarketWatch, vred-
nost globalne IoT industrije u ovoj godi-
ni procenjuje se na 165,27 milijardi ame-
ričkih dolara. Među glavnim učesnicima 
na tržištu pominju se kompanije �isco 
Systems, General Electric, Intel, IBM, 
Verizon, A�ƥ�, Siemens, Bosch...

Na pitanje kako je pandemija korona 
virusa uticala na rezultate globalnog IoT 
tržišta, vlasnik i direktor beogradske 
kompanije Bit�ear Dejan Dramićanin 
kaže da je teško dati precizan odgovor, 
pošto je, za razliku od nekih drugih obla-
sti, aktuelna situacija uslovila i određe-
ne pozitivne promene u ovoj speciƟčnoj 
industriji.

Ǳ Neke stvari su bolje i drugačije nego 
pre, dok su druge postale zastarele. Ima 
tu tendencija koje su vrlo interesantne, 
kao što je rad od kuće, koji se ranije po-
javljivao samo kao tema, a sad se preko 
noći konkretizovao. �eneralno, postoje 
dva jasna pravca u daljem razvoju IoT 
tehnologija. Prvi podrazumeva takozva-
ne “2earableǪ pametne uređaje, koje 
ljude svakodnevno nose i koriste, i taj 

poslovni segment bio je u rastu i pre 
pandemije, dok je čitava ova situacija 
oko pandemije zapravo samo ubrzala 
razvoj u B2B (Business-to-Business) sek-
toru industrije. Mnoge kompanije sada 
mogu da unaprede svoje poslovanje 
primenom povoljnih AI rešenja, algo-
ritama za mašinsko učenje ili senzora 
najrazličitijih veličina ǲ objašnjava Dra-
mićanin.

Prema njegovim rečima, pomenuti 
trendovi nisu iznenadili proizvođače 
softverskih rešenja i gotovih proizvoda 
u razvojnom smislu, koliko u rastu obi-
ma tražnje. S druge strane, čak ni kriza 
izazvana pandemijom, to jest zastojima 
u lancima snabdevanja, nije toliko bila 
neočekivana, barem kada se sagleda u 
svetlu kretanja uobičajenih investicio-
nih ciklusa u savremenom kapitalizmu, 
smatra naš sagovornik.

Manjak čipova pogađa velike kompanije

BitGear za potrebe svojih proizvoda 
nabavlja čipove, a novonastali deƟcit u 
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Srbija mora da iskoristi svoju 
šansu u IoT industriji
NISU VIŠE PAMETNI SAMO TELEFONI, VEĆ SU TO ODAVNO POSTALI I TELEVIZORI, 
AUTOMOBILI, FRIŽIDERI I DRUGI APARATI KOJI SE SVAKODNEVNO KORISTE U 
DOMAĆINSTVU. SA STRANE INDUSTRIJE, IOT JE TAKOĐE BRZO NAŠAO PRAKTIČNU 
PRIMENU U NAJRAZLIČITIJIM DELATNOSTIMA NA PRIMER, U AUTOMATIZACIJI 
PROIZVODNIH POGONA ILI SVE VEĆEM ŠIRENJU TRŽIŠTA SAMOVOZEĆIH 
AUTOMOBILA
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isporukama poluprovodnika ovo doma-
će preduzeće nadomestilo je, za sada, 
većim lagerovanim zalihama.

- Iako imamo više od 40 zaposlenih, 
kao relativno mala Ɵrma, u odnosu na 
velike međunarodne proizvođače mi 
možemo brzo da prilagodimo svoj in-
dustrijski dizajn, upotrebu čipova, ili 
eƟkasno pronađemo zamenu za koli-
čine koje su nama potrebne. �ela ta 
disrupcija u lancu snabdevanja mislim 
da će se raščistiti do kraja sledeće godi-
ne. Zbog njega su u najvećem problemu 
svakako automobilske kompanije, jer 
one teško menjaju dizajn svojih modela 
i potrebne su im ogromne količine ma-
lih čipova za razne namene ǲ komenta-
riše Dramićanin.

Pored njih, u zavisnosti od oblasti pro-
izvodnje, izdvaja se još nekolicina poten-
cijalno ugroženih proizvođača. Primera 
radi, tu su kompanije koje se takmiče 
na sve lukrativnijem tržištu konzola za 
video igre.

Ǳ Velike Ɵrme su celu situaciju, u prin-
cipu, i zakuvale svojom neobuzdanom 

tražnjom, pa neka vide kako će se izvu-
ći. Postoje mnogo veći izazovi u poslova-
nju, pogotovo u Srbiji – smeje se Drami-
ćanin.

Rast ponude B2B digitalnih servisa

B2B proizvodi i usluge direktno su 
povezani sa digitalnom trasformacijom 
koja se odvija pred našim očima, a koju 
su mnoge kompanije do skoro odlaga-
le. Na srpskom tržištu šira primena Io� 
uređaja u industriji ubrzana je, između 
ostalog, puštanjem u rad Telekomove 
o�a mreže 201Ʈ. godine, koja je name-
njena za komunikaciju takozvanih “low 
po2erǪ uređaja, kao što su mnogobrojni 
senzori.

IoT tehnologija nudi automatizovane 
mehanizme za obradu i ubacivanje ma-
šinskih podataka u Big Data skladišta ili 
Hadoop klastere iz otvorenih izvora, i 
eventualno druge platforme za analizu. 
Drugim rečima, prikupljanje, skladište-
nje i analiza podataka sa industrijskih 
senzora, mrežnih očitavanja i drugih 
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DALEKO SMO JOŠ OD BILO 
KAKVOG UTICAJA 5G MREŽE 

�voĝenje ц
 mrežne te%nologije 
mnogo košta, pa nije čudo da su 
se tog podu%vata najpre pri%vatili 
neki od najveći% svetski% teleko-
munikacioni% operatera. �irektor 
kompanije Bit
ear smatra da je još 
rano 7a masovnu primenu u našoj 
7emlji.
- � svetu se traže tako7vani ҂kil-
ler use҃ slučajevi koji će praktično 
primorati telekome da investiraju 
u uvoĝenje ц
 mreže. �eč je o pri-
merima da se čitava industrija х.0 
podigne na cloud, da nema nikakve 
latencije kod robota koji rade u fa-
bričkoj proi7vodnji, ili da se auto-
nomna vo7ila be7 ikakvi% problema 
kreću po ulicama. Kod nas 7a tim 
još uvek nema potrebe, pa mi je ja-
sna odluka domaći% operatera da 
radije ulože sredstva u teritorijalnu 
rasprostranjenost širokopojasnog 
interneta u 7emlji Ҏ kaže �ramića-
nin.
Po svoj prilici, Srbija će na ц
 mrežu 
ipak da sačeka još nekoliko godina.



mašina povezanih na IoT, postalo je 
znatno izvodljivije, čime je povećana br-
zina usvajanja ovih procesa.

- Digitalna trasnformacija je bila do 
sada na nivou predstavljanja iz Power-
Point prezentacija pre tog iznenadnog 
ubrzanja koje smo videli u poslednje dve 
godine. �ompanije sada deƟnitivno više 

ulažu u digitalizaciju svojih projekata 
radi podizanja eƟkasnosti i snižavanja 
krajnjih troškova. Uporedo se dogodilo 
još nekoliko preklapajućih trendova ǲ 
sve je važnije da se planeta očuva, pa je 
cirkularna ekonomija postala prisutna i 
u industrijskom dizajnu digitalnih servi-
sa i uređaja Ǳ napominje Dramićanin.

Njegov Bit�ear u ovom trenutku plasi-
ra nekoliko Io� uređaja, i radi na razvoju 

novih. �ecimo, u opticaju je IoE4e, koji 
korišćenjem miniǱkamera triput dnevno 
u kompanijski cloud sistem šalje infor-
macije iz svog okruženja i pogodan je za 
čuvanje različitih objekata koji su inače 
teže dostupni ljudskim rukama ili oči-
ma, ili IoRanger, milimaterski mali i isto 
toliko precizan radar za kontrolu u au-

tonomnim vozilima. Pored toga, bavi se 
kreiranjem uređaja za daljinsku i digital-
nu kontrolu uzgoja svinja i proizvodne 
potrošnje u silosima, i u tim oblastima 
nema konkurenciju na našim prostori-
ma. Istovremeno, uz pomoć �onda za 
inovacionu delatnost Republike Srbije 
razvija Plantometar, koji služi za mere-
nje korišćenja đubriva i navodnjavanja 
sadnih kultura.

Ǳ �ompanije su prepoznale višestruku 
korist novih tehnologija. �eč je o dola-
zećoj neophodnosti, i toga su postala 
svesna čak i preduzeća koja pripadaju 
javnom sektoru. Zapravo, rekao bih da 
su privatne kompanije daleko skeptični-
je kada se donose odluke o ulaganjima u 
nove oblasti ǲ kaže Dramićanin, koji je 
ujedno i član Saveta za saradnju nauke i 
privrede i član srpskog tima za etiku ve-
štačke inteligencije u konsultacijama sa 
UNES��Ǳom.

Ǳ �ilj mog vankompanijskog anga-
žovanja je da se iskoristi generacijska 
šansa naše zemlje u digitalnoj trans-
formaciji. �ako bi se to dogodilo, mora 
da dođe do uvođenja potpune transpa-
rentnosti u javnim nabavkama i prepo-
znavanja velikih kompanija koliko im 
Io� rešenja domaćih preduzeća mogu 
pomoći da postanu eƟkasnije i doneti 
uštede. Pre će ovi preduslovi mnogim 
malim proizvođačima biti odskočna 
daska da ostvare izvoz, nego konstan-
tan trud da se predstave kao nekakvi 
startap jednorozi Ǳ zaključuje Drami-
ćanin.

MARKO MILADINOVIĆ

PREMA IZVEŠTAJU KOJI JE KRAJEM AVGUSTA 
OBJAVIO MARKETWATCH, VREDNOST 
GLOBALNE IOT INDUSTRIJE U OVOJ GODINI 
PROCENJUJE SE NA 165,27 MILIJARDI 
AMERIČKIH DOLARA
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Na ovogodišnjem US Open-u titu-
lu u ženskoj konkurenciji osvo-
jila je britanska teniserka kine-

skoǱrumunskog porekla Ema �adukanu 
ǹEmma �aducanuǺ i kao nagradu uz pe-
har dobila i ček od 2,ƫ miliona dolara. 
Sportski i ekonomski analitičari predvi-
đaju da bi ova tinejdžerka ǹ1Ʃ. novembra 
napuniće 1Ư godinaǺ mogla od sponzor-
skih ugovora u nastavku karijere da in-
kasira stotine milione dolara, pa i celu 
milijardu. �ni ističu da joj u prilog idu 

godine, simpatičnost i harizmatičnost, 
poreklo, odlična komunikacija sa pu-
blikom i javnošću, i dodaju da će morati 
da ima i dobre rezultate na terenu, jer 
sponzori vole pobednike.

Svetski poznati i uspešni sportisti ge-
neralno ne moraju da brinu kako im se 
profesionalna karijera bliži kraju, jer 
osim milionske godišnje plate koju su 
primali dok su igrali fudbal, košarku, 
tenis ili neki drugi dobro plaćen sport, 
tu su i ugovori od sponzora ǲ reklama ǲ 

nekima i doživotni. 
Ipak, to što je neki sportista uspešan, 

ili možda čak ima i bolje rezultate od 
svog rivala, ne znači da će biti prima-
mljiv globalnoj marketinškoj mašineriji. 
Direktor marketinga Sportskog društva 
�rvena zvezda Zoran Avramović kaže za 
Biznis.rs da postoje određeni faktori koji 
utiču na to da li će sportista biti angažo-
van da promoviše neki poznat brend. 

Ǳ Ponuda i potražnja s jedne strane, a sa 
druge strane rezultatski uspeh sportiste, 

ZARAĐUJU STOTINE MILIONA DOLARA OD REKLAMIRANJA POZNATIH BRENDOVA

Sport je postao nezamisliv bez marketinga
AKO BI SE ZAPITALI DA LI NEKO KO UDARA LOPTICU PREKO MREŽE ILI ŠUTIRA LOPTU PO TRAVI TREBA DA ZARAĐUJE VIŠE OD 
LEKARA ILI NAUČNIKA, ONDA DA – SVAKAKO JESU PREPLAĆENI. ALI, ZAKON TRŽIŠTA JE UVEK BIO SUROV. KAO ŠTO SE KAŽE 
DA SVAKA ROBA NAĐE KUPCA, TAKO SE MOŽE I KONSTATOVATI DA SVAKI SPORTISTA DOBIJE UGOVOR KAKAV ZASLUŽUJE
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lojalnost brendu ili kompaniji, starosna 
dob, integritet ličnosti, autoritet u sport-
skim krugovima i javnosti, medijska em-
patija i harizma. �o je Novak Soković. I 
kad je odsustvovao sa terena, uz njega su 
bili svi njegovi sponzori. Novak je tek na 
ovogodišnjem US �penǱu počeo da igra 
sa satom na ruci. 	ubolt, koji je prisutan 
i u Juventusu, Paris SaintǱ�ermainǱu, �� 
Ba4ern, �ormuli 1, izabrao je Novaka u 
odnosu na konkurenciju �ole3, koji nosi 
�ederer, ili �ichard Mille, koji nosi Na-
dal ǲ objašnjava Avramović.

Sportista mora da se dopadne širokim 
narodnim masama, smatra Vlada àiva-
nović, sportski analitičar i šef deska i 
pomoćnik glavnog i odgovornog uredni-
ka lista Danas.

Ǳ Novak Soković je na početku karijere 
osvajanje turnira proslavljao sa tri prsta 
i ogrtanjem u srpsku zastavu. �asnije je 
naučio, ili su ga tome naučili marketing 
stručnjaci, da mora da postane ono što 
narodski nazivamo svetskim čovekom. 
Najteži je proboj imao na američkom 
tržištu, koje inače istočne Evropljane 
teško prihvata. Za to se opako pomučio, 
a umnogome mu je pomogla knjiga sa 
receptima koju je napisao „Serviraj za 
pobedu“, promena načina ishrane, pa 
čak i pojavljivanje njegovog psa Pjera u 
javnosti ǲ kaže àivanović.

Zarade koje vrhunski sportisti ostva-
ruju snimajući reklame i smešeći se sa 
bilborda ili Instagrama svojim obožava-
ocima običnom čoveku su nezamislive. 
Neretko se vodi polemika da li su oni 
preplaćeni za to što rade.

Ǳ Ako biste me pitali da li neko ko uda-
ra lopticu preko mreže ili šutira loptu po 
travi treba da zarađuje više od lekara ili 
naučnika, onda da ǲ svakako jesu prepla-
ćeni. Ali, zakon tržišta je uvek bio surov. 
�ao što se kaže da svaka roba nađe kup-
ca, tako se može i konstatovati da svaki 
sportista dobije ugovor kakav zaslužuje. 
Suština demokratije je i u tome da svako 
može da bira zanimanje po tome koliko 
je plaćeno, a ne samo iz ljubavi prema 
profesiji. Svi mi želimo da živimo u svetu 
u kome su naučnici ili profesori plaće-
niji od fudbalera i košarkaša, ali to na-
prosto nije slučaj i sa time moramo da se 
pomirimo ǲ smatra  àivanović.

S druge strane, Zoran Avramović 
kaže da je vreme nesebičnih mecena u 
vrhunskom sportu  prošlo, ili ih je sve 
manje. Sve vredi onoliko koliko je kupac 

spreman da plati da bi to dobio. 
Ǳ Ako pod kupcem podrazumevamo 

kompaniju ili brend koji sponzoriše 
određenog sportistu, stvari su drama-
tično drugačije. �upac, odnosno kom-
panija, ne kupuje, nego bira da bi se 
razlikovala od konkurencije. Ako se ne 
razlikuje, neće biti izabrana od strane 
potrošača i neće prodavati. Vrednost 
je ono što se kupuje, cena je ono što se 
plaća. Skup je samo onaj marketing koji 
ne donosi rezultate 2inǱ2inǱ2in strate-
gije. °to se društvenih mreža tiče, stvar 
je izbora. Da li platiti jedan post na In-
stagramu �ristijana �onalda i dosegnu-
ti do, sad već preko tri stotine miliona 
pratilaca, ili uložiti ne znam ni ja koliko 
miliona u konvencionalne medije, da bi 
se to postigloǢ Ǳ pita se Avramović.

Sport u mreži marketniga

Danas je sport postao nezamisliv bez 
marketinga. Na svakom sportskom do-
gađaju učesnici nose opremu poznatih 
brendova, a na stadionima i u sportskim 
halama gledaoci su bombardovani re-
klamama. Marketing je ušao u sport pre 
dva i po veka.

Ǳ Marketing je uvek pomerao granice, 
i to ne samo u ovom vremenu u kom 
živimo. Još 1Ʈ61. godine zabeleženo je 
sportsko sponzorstvo u Melburnu, u 
kome su kompanije Spirs ǹSpearsǺ i Pa-
und ǹPoundǺ ostvarile proƟt od 11.000 
dolara sponzorišući takmičenje u krike-
tu. Marketing je 1ƮƯ6. godine uključen 
u zvaničan program �limpijskih igara 
ǹ�IǺ, a 1Ư2Ʈ. godine �ocaǱ�ola je kupi-

la pravo na promociju na �limpijskim 
igrama. Sve se iz korena promenilo dola-
skom televizije. �limpijske igre u �imu 
1Ư60. godine su prve “televizijske igreǪ. 
�V mreža �BS je otkupila prava preno-
sa tih �limpijskih igara od M��Ǳa za 
ƩƯ0.000 dolara.  �d prava na televizijski 
prenos �I iz �okia inkasirano je 1,Ʃ mi-
lijarde evra. ebron Džejms ǹeBron Ja-
mesǺ ima doživotni ugovor sa kompani-
jom Nike, možda i zbog toga što je Majkl 
Džordan ǹMichael JordanǺ, koji je bio 
sastavni deo Nike ƟlozoƟje, po završet-
ku igračke karijere napravio sopstvenu 
robnu marku. Jusein Bolt ǹUsain BoltǺ sa 
Pumom je napravio ugovor koji je tajna, 
jer su ljudi iz ove kompanije jasno rekli 
da žele da se njihov logo poistoveti sa 
Boltom ǲ objašnjava Avramović.

Uspeh u sportu je u 21. veku počeo, 
nažalost, da se meri visinom zarade i 
stanjem na računu sportiste umesto 
trofejima, smatra àivanović. Dodaje da 
je tako, naročito u tenisu, počelo da se 
ističe koliko je koji pobednik zaradio od 
turnira, umesto da  bude dovoljno istaći 
da je podvig podići pehar u konkurenciji 
100 ili 200 protivnika.

Ǳ Velike kompanije se još od sedam-
desetih godina prošlog veka utrkuju u 
tome koji će ih sportista reklamirati, a 
za to su, kao što vidimo, spremni da im 
plate čak i više nego što bi ovi zaradili 
od osnovne delatnosti, odnosno sporta 
kojim se bave. Mislim da upravo zbog 
toga pojedini sportisti ne opstanu dugo 
na sceni, već se brzo zasite i odluče da 
samo uživaju u bogatstvu koje su brzo 
stekli. S druge strane, ugovori sponzora 
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umeju da stave u robovlasnički odnos 
sportiste, te oni ne smeju da preskaču 
turnire jer se obavežu da će učestvovati i 
reklamirati brend svuda gde treba ǲ ob-
jašnjava sportski analitičar.

Ko bira šta da reklamira?

Sportisti zarađuju milione, ali i oni 
koje sportisti reklamiraju zarađuju 
mnogo više miliona, ističe Avramović, i 
dodaje da je ovaj tip marketinga  razvio 
sport do nivoa konkurentnosti.

Ǳ �ehnolozi industrije sporta su pot-
puno svesni moći “proizvodaǪ, odnosno-
sporta, a marketingaši njegove jedin-
stvene komparativne prednosti ǲ sport 
budi najsnažniju ličnu identiƟkaciju 
i emocionalnu povezanost. Više puta 
sam isticao da deƟnisanje sponzorstva 
liči na pokušaj da se harpunom ulovi 
leptir na povetarcu. �lobalni sport je 
tu “disciplinuǪ doveo gotovo do savr-
šenstva. �d �limpijskih igara, svetskih 
i kontinentalnih prvenstava, evropskih 
takmičenja, nacionalnih liga, klubova i 
manifestacija, sponzorstvo, koje sve više 
postaje partnerstvo, je sveprisutno. Vr-
hunski sportisti ne biraju da reklamiraju 
šta je njima po volji jer su oni “tražena i 
skupa roba“. �adi se o 2inǱ2inǱ2in stra-
tegiji, kako ja to nazivam, jer kompanije 
koje sponzorišu povećavaju proƟt, spor-
tisti svoj bankovni i reputacioni kapital, 
a potrošači i konzumenti dodatno zado-
voljstvo ǲ objašnjava Avramović.

àivanović kaže da sportista ne bi voleo 
da ga povezuju sa nekim proizvodom 
koji bi mu urušio reputaciju.

Ǳ Pametan sportista ne bi dozvolio da ga 
povezuju sa nekim proizvodom koji može 
biti štetan, kao što je na primer �ristijano 
�onaldo ǹ�ristiano �onaldoǺ odbio da is-
pred njega stoji flašica �ocaǱ�ole. Većina 
verovatno ne može da utiče na to jer ih 
marketinške agencije obavežu ugovorom 
da moraju da reklamiraju sve što im stave 
„pod nos“. Isto tako mislim da sportisti, 
kao i sve javne ličnosti, imaju dodatnu 
odgovornost i da bi, i kroz proizvode koje 
reklamiraju, trebalo da utiču na promo-
ciju zdravog načina života. Na primer, 
Novak Soković i �ristijano �onaldo su 
trenutno lideri u tome.

�askid ugovora sa sponzorom se retko 
dešava, jer obe strane ne žele da dođe do 
nekog velikog skandala, ili do plaćanja 
milionskih penala.

Direktor marketinga SD �rvena Zve-
zda naveo je primer kada je krajem pro-
šle godine meksički bokser �anelo Al-
varez ǹ�anelo 7lvarezǺ raskinuo ugovor 
vredan Ʃ6ƫ miliona dolara koji je potpi-
sao 201Ʈ. godine. �ada je to bio najveći 
ugovor u istoriji sporta.

Ǳ Do raskida je došlo jer je Alvarez 
objavio da će tužiti �olden Bo4 Promo-
tions i striming platformu DAZN zbog 
nepoštovanja ugovora. �užba je rešena 
na zadovoljstvo svih strana u tom proce-
su. Interesantno je da je vlasnik �olden 
Bo4 PromotionsǱa legendarni američ-
ki bokser �skar de la 	oja. Dakle, sve 
dok funkcioniše 2inǱ2inǱ2in strategija, 
nema potrebe da se ugovori raskidaju, 
a ako i dođe do toga, onda se sve strane 
trude da to bude bez preteranog skanda-
la, jer se vrlo vodi računa da se ne ugro-
zi reputacioni kapital koji i sportista i 
sponzor imaju ǲ objašnjava Avramović.   

Iako imamo svetske vaterpoliste, od-
bojkašice, košarkaše, kajakaše, strelce, 
tenisere, čak i fudbalere koji se trude da 
uđu u elitu, ipak niko od njih ne zarađuje 
milione dolara reklamirajući neki pozna-

ti brend. Međutim, Avramović je optimi-
stičan i kaže da je srpski sport respektabi-
lan sastavni deo globalne sportske scene.

Ǳ Prema izveštaju Nielsen SportsǱa o 
ključnim globalnim sportskim trendovi-
ma za 2021. godinu u mnogim oblastima 
je “uhvaćen korak i ritam“ sa tim trendo-
vima. �u, pre svega, mislim na unapre-
đenje postojeće i izgradnju nove sport-
ske infrastrukture, koju svesrdno inicira 
i podržava država Srbija. Ukazujem na 
jedan od podataka iz izveštaja Nielsen 
SportsǱa, da će se u svetu u 2021. godini 
1ƫ odsto za marketing mi3 brenda do-
deljivati kategoriji sponzorstava. Prema 
izveštaju iste kuće, ƫƩ odsto fanova sport 
gleda kod kuće, ali ne samo na �VǱu, već 
i preko digitalnih platformi, streamin-
ga... Jasno se ukazuje da se “glas spor-
tista “ izuzetno ceni u sklopu izgradnje 
zajedničke budućnosti, inkluzije, ravno-
pravnosti i međusobnog uvažavanja. �o 
bi se trebalo nametnuti kao tema poten-
cijalnim sponzorima. Potencijala ima, 
potrebna je dodatna motivacija ǲ zaklju-
čuje Avramović.

MILJAN PAUNOVIĆ

KO KOLIKO ZARAĐUJE VAN TERENA?

Japanska teniserka Naomi Osaka zaradila je za 12 meseci 37 miliona dolara od 
reklama, i na taj način došla na 12. mesto 	orbsove liste, što nije uspelo nijednoj 
sportistkinji pre nje. Prema 	orbsu, od 1. maja 2020. godine do 1. maja 2021. godi-
ne van terena najviše je 7aradio irski MMA borac Konor  Mekgregor (�onor Mc
re-
gor) Ҏ čak 1цщ miliona dolara.
Po 7aradi koja se obračunava na osnovu procene spon7orski% ugovora, taksi 7a 
nastup i pri%oda od licenci, fudbaler Lajonel Mesi (Lionel Messi) 7aradio je фф mi-
liona dolara,  Kristijano �onaldo ц0 miliona dolara, a �ejmar (�e6mar) ҄samo҅ 19 
miliona dolara.
Ávajcarski teniser �odžer 	ederer (�oger 	ederer) je inkasirao neverovatni% 90 mi-
liona dolara, dok je vo7ač 	ormule 1 Luis �amilton (Le4is �amilton) 7aradio 12 
miliona dolara. �BA košarkaši �žejms Lebron i Kevin �urant 7aradili su od reklama 
чц, odnosno хх miliona dolara.
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Uz sve veće interesovanje potroša-
ča za električna vozila ǹEVǺ, trži-
šte litijumǱjonskih električnih ba-

terija sada vredi oko 2ƭ milijardi dolara 
na godišnjem nivou. 

Prema procenama eksperata iz indu-
strije, velika potražnja povećala je pro-
Ɵt proizvođača baterija i donela veliku 
konkurenciju na tržište. A do 202ƭ. godi-
ne ono bi moglo dodatno da naraste do 
vrednosti 12ƭ milijardi dolara.

Podaci kojima raspolaže SNE �ese-
arch, analitička kuća koja se bavi ob-
novljivim izvorima energije, kompanije 
�A�, � i Panasonic, u ovom trenutku 
čine ƭ0 odsto svetskog tržišta litijumǱjon-
skih baterija za EV. Azijski proizvođači 
apsolutno dominiraju. 

Prvi% deset svetski% proizvoĝača baterija po 
trƷišnom učešĖu
Ran$ �ompanija UčešĖe DrƷava
1 CATL 32,5% Kina
2 LG Ener$6 Solution 21,5% Južna Koreja
3 Panasonic 14,7% Japan
4 BYD 6,9% Kina
5 Samsun$ SDI 5,4% Južna Koreja 
6 S� Innovation 5,1% Južna Koreja
7 CALB 2,7% Kina
8 AES� 2,0% Japan
9 Guo5uan 2,0% Kina 
10 PEVE 1,3% Japan

Najveća investicija kompanije Ford u istoriji 

Američka kompanija �ord Motor 
najavila je veliko ulaganje u pro-
izvodnju električnih vozila ǹEVǺ u 

Sjedinjenim Američkim Državama, uz 
obećavanje da će izgraditi svoju najveću 
fabriku ikada u �enesiju i dva pogona za 
proizvodnju baterija u �entakiju.

Prema planu, investicija vredna 11,ƪ 
milijarde dolara omogućiće proizvodnju 
putničkih automobila i pickǱup modela 
sa nultom emisijom štetnih gasova, i to 

„u velikom obimu“ za američke kupce, 
kaže se u zvaničnom saopštenju.

�ako piše BB�, takođe će doći do otva-
ranja novih 11.000 radnih mesta.

�ao i veliki tržišni rivali �M i Stellan-
tis, �ord se nada da će polovina automo-
bila koje proda do 20Ʃ0. godine biti na 
električni pogon. Ipak, dodatna državna 
ulaganja potrebna da bi se to ostvarilo i 
dalje su pod znakom pitanja.

Ǳ �vo je naš trenutak ǲ naša najveća in-

vesticija ikada ǲ da pomognemo izgrad-
nju bolje budućnosti Amerike Ǳ izjavio 
je �ordov predsednik i izvršni direktor 
Džim �arli ǹJim �arle4Ǻ.

Ǳ �rećemo se ka masovnoj isporuci 
revolucionarnih električnih vozila, a ne 
samo za nekolicinu povlašćenih vozača.

Iz �orda ističu da će njegova fabrika u 
�enesiju, nazvana Blue �val �it4, pokri-
vati površinu od šest kvadratnih milja i 
da će od 202ƫ. godine proizvoditi elek-
trične kamionete nove generacije. S dru-
ge strane, pogoni u �entakiju će obezbe-
đivati materije za različite modela �ord i 
incoln vozila.

�ord je već povećao ulaganja u proi-
zvodnju električnih vozila u svojim fa-
brikama u �eksasu i Mičigenu. �ečeno 
je da će kroz nova ulaganja američki div 
autoǱindustrije ući u partnerstvo sa S� 
Innovation, južnokorejskim proizvođa-
čem baterija.

Izvan nekoliko velikih gradskih po-
dručja, električna vozila još uvek nisu 
česta pojava u SAD , a zemlja je prošle 
godine činila samo dva odsto globalne 
prodaje novih električnih vozila.
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